
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

سال سخت 1399 روزهای واپسین و نفس های آخرش 
را تجربه می کند و ایرانی ها با این امیدواری به اســتقبال 
ســال جدید می روند که 1400 برایشــان ســال بهتری 
باشــد و امید که چنین باشــد. 1399 سال سختی برای 
تئاتری هــا هم بود و ویروس کرونــا یک تنه و در جنگی 
نابرابــر، لطمه های زیادی به این خانواده وارد کرد. تقویم 
اجراهای نمایشــی سال 1400، از روز هشتم فروردین با 
روی صحنه رفتن چند اثر، در چند ســالن مختلف ورق 
خواهد خورد. با هم مروری بر تازه های اجرایی سال 1400 
داشته باشیم و ببینیم صحنه های سال آینده میزبان چه 

آثاری خواهند بود.
نمایش »مرفی« قرار است به عنوان اولین اجرای سال 
1400 از هشتم فروردین ســاعت 18:45 در تالار سایه 
مجموعه تئاتر شهر روی صحنه برود و اگر مشکل خاصی 
پیش نیاید تا 31 فروردین  هم روی صحنه باشد. »مرفی« 
را ســپیده ضیایی نوشته و نگین ضیایی کارگردانی کرده 
و حامد ادوای، نیما انصافیان، ســاجده حمیدی، شــادی 
ضیایی، رضا مرشــد، امین موحدی پور در آن ایفای نقش 
خواهند کرد. این نمایش اقتباســی از رمان »مرفی« اثر 
ساموئل بکت است. خط داستانی در این رمان پررنگ است 
و کاراکترها خارج از جهان ابزورد هستند البته رگه هایی 
هم از ابزورد در رمان دیده می شود اما اگر مخاطبان این 
رمان را نخوانده باشــند، باور نمی کنند که آن را نویسنده 
»در انتظار گودو« نوشــته اســت. داستان نمایش درباره 
مرفی اســت که بــرای پیدا کــردن کار از خانه خارج و 
ناپدید شده است و حالا همه به دنبال او می گردند اما در 
نمایش اشــاره ای به دلیل بیرون رفتن او نمی شود و قصه 
از جایی شروع می شود که 5 نفر به دنبال مرفی می گردند.

کنسرت تئاتر »مرگ گرم« به نویسندگی و کارگردانی 
محمدرضــا عطایی فر قرار بود آذرماه 1399 در مجموعه 
تئاترشهر روی صحنه برود، اما به دلیل تعطیلی سالن های 
نمایــش در این ماه، اجرای ایــن نمایش به تعویق افتاد. 
حالا طبق برنامه ریزی هــای به عمل آمده و اعلام روابط 
عمومی این نمایش و مجموعه تئاتر شــهر »مرگ گرم« 
قرار است فروردین و اردیبهشت ماه سال 1400 در تالار 
قشــقایی مجموعه تئاترشــهر روی صحنه برود. محسن 
زرآبادی، زری اماد، محمدهادی عطایی، مهتاب باجلان، 
علی یعقوب زاده، حسین میرزائیان، النا مکاری، علی منفرد 
و... بازیگران کنســرت تئاتر »مرگ گرم« هستند. »مرگ 
گرم« اثری اپیزودیک است که اتفاقات دهه های 40، 50، 
۶0، ۷0، 80، 90 و پیش بینی رخدادهای بعد از 1400 را 
در برمی گیرد. همه اپیزودهای نمایش داستانگو هستند و 
فقط اپیزود سال 1400 به صورت پرفورمنس ارائه می شود.

میثم یوسفی که امسال با نمایش »جنگ و صلح« در 
بخش میهمان جشــنواره عروسکی تهران مبارک حضور 
پیــدا کرده بود قصد دارد این نمایش را فروردین 1400 
در تالار چهارســو تئاترشهر روی صحنه ببرد. بازیگران و 
عروســک گردان های این اثر نمایشــی زهرا وحیدی فر، 
نیایش نیکوکاران، سید مسعود موسوی، احسان رحمانی، 
مجتبی لاله زاری، سعید خبیری، نیلوفر عبدالعلیان، هومن 
قاسم خانی، هانیه مهر افزون، جواد توکلی، طاها دهقان، 
فرهاد زارع و کتایون محمدی هستند و موضوع نمایش هم 
از این قرار است که چنگ و کمانچه به یکدیگر دلبسته اند 
اما پدر چنگ یعنی ویولن آقای کمانچه را از جنس خود 

نمی دانــد و با پیوند دخترش و او مخالفت می کند.
علاوه بر تماشــاخانه های دولتی، برخی از ســالن های 
خصوصــی نیز در حــال آماده کــردن اجراهای نوروزی 
هستند. مهرگان با 2سالن خود اجراهایش را آغاز خواهد 
کرد. »زیر آسمان پاریس« عنوان نمایشنامه ای است که 
در ســالن شــماره2 مهرگان از 8 فروردین اجرا می شود. 
پیروز میرزایی این نمایش را کارگردانی کرده است. میثم 
ترکمند هم در ســالن شماره2 »رؤیای یک نویسنده« را 
اجرا خواهد کرد؛ نمایشــی که گروه برای تماشایش رده 
سنی زیر 1۶ سال را ممنوع کرده است. کهبد تاراج هم که 
این روزها »یاماها« را در تئاترشهر دارد، قصد دارد نمایش 
»مشتبا داداش صیغه ای حسین آدیداس« را از فروردین 
ماه در تماشاخانه ایرانشهر روی صحنه ببرد. تاراج درباره 
اثر نمایشــی جدیدش گفته که حمید پورآذری طراحی 
صحنه نمایش را برعهده خواهد داشــت و بهروز پناهنده 
و ارســطو خوش رزم نیز بازیگران آن هستند. همزمان با 
اجرای این نمایش، رضا بهرامی هم نمایش »ســگک« را 
که کهبد تاراج نویسندگی آن را به عهده داشته در سالن 

سمندریان روی صحنه خواهد برد.
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کرونا زباله های خانگی را کم کرد
مدیرعامل پسماند در مورد زباله های بهداشتی

طی یک  ســال اخیر کرونا جنبه های مختلف زندگی شهروندان را تحت  تأثیر قرار 
داده است. به طوری که حتی پسماندهای خانگی و صنعتی هم تحت تأثیر این ویروس 
با تغییراتی مواجه شدند، ازجمله اینکه پسماندهای بهداشتی مثل ماسک و دستکش 
هم به حجم پسماندها اضافه شد، با وجود این میزان حجم زباله ها نسبت به دو سال 
قبل با 2000 تن کاهش از ۷ هزار و 500 تن به حدود 5 هزار و 500 تن رسیده است. 
به همین بهانه با صدر الدین علیپور مدیرعامل پسماند گفت و گویی کردیم که می خوانید.
طی یک  ســال اخیر میزان پسماند تولید شده در پایتخت تا چه میزان 

افزایش یا کاهش داشته است؟
طی دو سال اخیر میزان پسماند جمع آوری شده در سطح شهر تهران متأثر از عوامل 
مختلف دستخوش تغییراتی بوده است. به طوری که شاهد افزایش تناژ در برخی انواع 
پســماند در برخی مقاطع و کاهش در انواع دیگر در مقاطع دیگر بوده ایم اما می توان 
گفت در مجموع متوسط پسماند جمع آوری و حمل شده به مجتمع پردازش و دفع 
آرادکوه در حال حاضر بالغ بر 2000 تن روزانه کمتر از میزان آن در مدت مشابه 2 سال 
گذشته بوده است. از جمله عواملی که بر رفتار شهروندی در این حوزه تأثیر گذاشته 

است شیوع پاندمی کووید 19 در سطح جامعه بوده است.
 با توجه به تعطیلی مراکز جمع آوری و پردازش پسماند در ماه های ابتدایی شیوع 
بیماری به منظور حفظ سلامت پرسنل شاغل در این بخش شاهد افزایش بسیار زیادی 
در میزان پسماند ورودی به مجتمع پردازش و دفع آرادکوه بودیم که این افزایش در 

برخی از مقاطع تا 2500 تن نسبت به زمان قبل از شیوع کرونا می رسید. 
همچنین میزان پســماند بهداشتی ناشی از وســایل حفاظت شخصی به میزان 
چشــمگیری افزایش یافت، حجم کیسه های پلاســتیکی با سرعت بسیار زیادی در 
بین پســماندهای جمع آوری شده بالا رفت و پسماند ناشی از انواع بسته بندی ها وارد 

پسماند  تر شد.
چه میزان از پسماندهای تولیدی، عفونی و بیمارستانی است؟

میزان تولید پسماند عفونی و بیمارستانی بر اساس متوسط پسماند به ازای هر تخت 
فعال اســت که باید آمار دقیق آن از سوی وزارت بهداشت اعلام شود و در شهرداری 
تهران تنها آمار مربوط به پســماند تحویلی از سوی مراکز طرف قرارداد موجود است 
که این میزان پسماند جمع آوری شده توسط سازمان مدیریت پسماند در حال حاضر 

تناژی بالغ بر 100 تن در روز است.
بعد از توقف کوتاه مدت فرایند بازیافت و از سرگیری دوباره، چه تغییراتی 

در میزان بازیافت و شرایط بازیافت ایجاد شد؟
سازمان مدیریت پسماند قبل از شیوع پاندمی ایجاد زیرساخت های لازم برای عملیاتی 
کردن طرحی با عنوان کاپ را با هدف کاهش پســماند تولیدی و ورودی به مجتمع 
آرادکوه برای دفن در دستور کار خود قرار داد که در آن زمان اجرای آن با وجود شرایط 
جامعه دچار مشکلاتی شد که با گذر از دوران بحرانی ابتدای بیماری و شروع فرایندهای 
مدیریتی پسماند با فعالیت های برنامه ریزی شده در این طرح نظیر تغییر در وضعیت 
مخازن، اجرای شیوه های جدید جمع آوری و بهره گیری از تکنولوژی های هوشمند مانند 
دستگاه های RVM و نرم افزارهای جمع آوری شاهد موجبات افزایش تفکیک پسماندها 
در مبدأ را فراهم کرد و شهروندان نیز با توجه به شیوه های جدید و سهل الوصول بودن 

آن مشارکت بیشتری در این امر کردند.
آیا فرایند جمع آوری و حمل زباله از سوی زباله گردان مثل گذشته است؟

تغییرات در این بخش و کاهش آن بیشتر متأثر از برنامه های سازمان مدیریت پسماند 
و طرح کاپ بود و کرونا به تنهایی در صورت عدم نظارت شهرداری مانعی برای عدم 
رونق فعالیت در این بخش به واسطه مشکلات معیشتی این قشر از جامعه و اجبار به 

کار در این بخش از نظر امرار معاش نبوده و نخواهد بود.
هم اکنون فرایند امحای ماسک و دســتکش ها با زباله های عادی انجام 

می شود؟
رعایت اســتانداردها در این بخش نیازمند همکاری شهروندان در تفکیک درست 
این نوع پسماندها است و در صورتی که شهروندان رعایت نکرده و به صورت مخلوط 
با سایر پسماندها و یا از طریق رها سازی در معابر آنها را دفع کنند امکان جمع آوری و 

امحای درست آنها وجود ندارد.
حذف مخــازن زباله ها هم اکنون در چه مرحله ای قرار دارد و تاکنون چه 

تأثیرات مثبتی داشته است؟
در رابطه با حذف مخازن شهری روند انجام آن بدین نوع است که ابتدا آموزش های 
لازم توسط کارشناسان طرح کاپ به شهروندان داده می شود که از جمله رئوس اصلی 
آموزش های ارائه شده می توان به کاهش شیرابه، سمیت، حجم و میزان تولید و افزایش 
تفکیک در مبدأ با مشارکت بیشتر در طرح اشاره کرد. سپس مخازن متناسب با تعداد 
واحدها، جمعیت خانوار و وســعت فضایی که امکان جانمایی داشته باشد در اختیار 
شــهروندان قرار می گیرد. اجرای این طرح در شــهر تهران تا پایان سال 1400 کاملًا 

اجرایی شده و امیدواریم همزمان در سایر شهرهای کشور نیز اجرا گردد.

حال بهتر تئاتر در سال 
جدید

بررسی وضعیت اقتصادی کشــور در سال 1400 مستلزم توجه 
و واکاوی سه عامل عمده است.

نخســت آنکه اگر بخواه یم دورنمای ســال پیش رو را در سطح 
کلان مطرح کنیم باید در وهله اول بازیگران و تأثیرگذاران خارجی 
را که در ســال جدید در اقتصاد ایران نقش دارند درست بشناسیم. 
عــلاوه بر آن روابط میان ایــن گروه ها با یکدیگر و وزن و نقش هر 
یک را بررسی کنیم. به عنوان مثال باید بدانیم اتحادیه اروپا، امریکا، 
چین، روسیه و کشــورهای منطقه چه مناسبات اقتصادی با کشور 
ما در نظر گرفته اند. هریک از این کشــورها چه نوع رابطه ای با هم 
دارند و از همه مهمتر اینکه وزن هر یک را درســت ارزیابی کنیم.
پاسخ به این پرسش ها می تواند ما را به مسیر درست رهنمون کند.

همین الگو را باید در حوزه داخلی هم دنبال کنیم. یعنی به عنوان 
عامل دوم ابتدا باید بازیگران اقتصاد در ســال 1400 را مشــخص 
کنیــم و ســپس نقش هر یک از نهادها ماننــد دولت، مجلس، قوه 
قضائیه، رســانه ها واحزاب، فعالان اقتصادی و اعضای اتاق بازرگانی 
را احصــا کنیم. در مرحله بعد روابــط درون نهادی هر یک از این 
نهادها بررســی شــود. با توجه به اینکه هر یک نقاط قوت و ضعف 
و فرصت هــا و تهدیدهــا یی دارنــد، می توانند نقــش متفاوتی در 
اقتصاد ایفا کنند. عامل ســوم قانون اساســی است که نقش جدی 
در وضعیت اقتصادی کشور دارد. همچنین دیدگاه های رهبر معظم 
انقلاب جهت گیری ها و خط مشــی هایی که ایشــان برای اقتصاد 
تعیین می کنند بســیار راهگشاســت. در مجموع باید گفت با لحاظ 
این ســه عامل و احصای جزئیات آن می توان به الگویی رســید که 
نقشــه راه باشــد. علاوه بر آن اینکه اقتصاد 1400 در چه فضایی 
قرار دارد و شــناخت ابعاد موضوع کمک کننده اســت. نکته قابل 
تأمــل آنکه باید بدانیم با چه روحیه ای می خواهیم مســیر را ادامه 

دهیم، روحیه امیدوار و با نشــاط یا مأیوس و واداده!
وجه دیگر مســأله پاســخ به این پرسش است که آیا افرادی که 
می خواهنــد در حاکمیت مدیریت اقتصاد را بر عهده بگیرند از توان 
و تخصــص و روحیه لازم برخوردارند و افراد مناســبی برای اداره 
اقتصاد کشــور هســتند یا خیر! با توجه به اینکه در ســال 1400 
انتخابات ریاســت جمهوری را در پیش داریم اگر جریانی هماهنگ 
با مجلس و قوه قضائیه انتخاب شــود یک هماهنگی سه جانبه پیش 
می آیــد اما اگر غیر از این باشــد تعارض ها ادامه خواهد داشــت و 
منجر به اتلاف توان و انرژی کشــور می شــود. اما به نظر می رســد 
و پیش بینی می شــود هماهنگی ســه جانبه ای در این حوزه ایجاد 
شــود که به نفع اقتصاد خواهد  بود. در جمع بندی نهایی هم باید 
گفت اگر از بیماری کرونا خلاص شــویم چشــم انداز اقتصاد کشور 
حکایــت از آن دارد که احتمال بهبودی شــرایط اقتصادی بســیار 

بیشــتر از وخیم شدن شرایط است.
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 ســه واکســن کرونــا در حــال بررســی در ســازمان غــذا و 
است دارو 

 رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی اعلام کرد که سه واکسن کرونا ساخت هند، روسیه و کره 

جنوبی در حال ارزیابی و بررســی در سازمان غذا و دارو است. 
کیانوش جهانپور در حســاب توییتر خود نوشت: واکسن های کووید 19 
با نام های تجاری COVAXIN ســاخت موسسه باهارات بیوتک هند، آسترزنکا 
 SKBio روســیه و آسترزنکا آکسفورد تولیدی R-pharm آکسفورد تولیدی
کره جنوبی در مرحله ارزیابی و بررســی نهایی مســتندات فنی در سازمان 

غذا و دارو است.
پیش از این واکســن کرونا »اســپوتنیک وی« ســاخت کشور روسیه از 
سازمان غذا و داروی ایران مجوز مصرف اضطراری گرفته است. واکسیناسیون 
کرونا از تاریخ 21 بهمن 1399 با واکســن »اســپوتنیک وی« در کشور با 
اولویــت کادر درمان شــاغل در بخش های مراقبت ویــژه کووید 19 آغاز 

شده است.
واکسیناســیون کرونا در کشور بر اساس سند ملی واکسیناسیون کووید 
19 مصــوب ســتاد ملی مقابلــه با کرونا انجام می شــود. بــه گفته معاون 
بهداشــت وزارت بهداشت، واکسیناســیون حداقل یک میلیون و 300 هزار 
نفر از افراد آســیب پذیر مانند کادر بهداشــت و درمان تا پایان سال جاری 

در دستور کار است.

 نوسازی ایستگاه های قدیمی آتش نشانی تهران
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران ازبرنامه 
تخریب و نوســازی ایستگاه های قدیمی ســازمان آتش نشانی تهران خبر 
داد. مهدی داوری در خصوص ایمنی و شــرایط  ســازه های ایستگاه های 
آتش نشــانی تهران، گفت: هر ایســتگاه آتش نشــانی که ساخته می شود، 
آخرین ضوابط و شــرایط مقاومت ســازه ای و مقاومت در برابر زلزله در آن 

دیده می شود. 
وی اظهار کرد: برخی از ایســتگاه های آتش نشانی تهران قدمت زیادی 
دارند و بر اســاس برنامه ای در حال نوسازی همه این ایستگاه ها هستیم، 
بطوریکه این ســاختمان ها تخریب و نوسازی می شوند و ایستگاه جدیدی 

ایستگاه قدیمی می شود. جایگزین 
وی گفت: آخرین برنامه برای ایستگاه واقع در افسریه است، این ایستگاه 
کامــلا ناپایدار بود که فرایند ســاخت آن را آغاز کردیم و امیدواریمســال 
1400 به بهره برداری برســد. مدیر عامل سازمان آتش نشانی تهران اظهار 
کرد: ایســتگاه هایی که قدیمی هســتند و بر اساس مقاومت نیاز به سازه و 

بازسازی دارند، در این برنامه هستند.
وی تاکید کرد: می توان با اطمینان گفت که از 30 سال پیش تا به حال 
هر ایستگاه آتش نشانی که ساخته شده در برابر زلزله مقاوم است،یعنی بیش 
از 80 تا 90 درصد ایستگاه ها در برابر زلزله مقاوم هستند، آن تعدادی هم 
که در بافت قدیمی واقع هســتند و در سال های خیلی دورتر ساخته شده 
اند، اقدامات لازم برای مقاوم سازیشــان صورت گرفته اما در برنامه جدید 

ســازمان همه این ایستگاهها نوسازی خواهند شد.

 جمعیت کشور رو به سالمندی اســت، مراقبتهای سالمندی، 
شود قانونی  تکلیفی 

مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل ســازمان بیمه ســلامت گفت: 
جمعیت کشــور رو به سالمند شدن اســت و با توجه به اینکه سازمان بیمه 
ســلامت قریب نیمی از جمعیت کشور را تحت پوشش دارد، ضروری است 
پیش بینی های لازم را در مواجهه با پدیده سالمندی در بسته های خدمتی 
و برنامه های آتی ســازمان بیمه سلامت داشــته باشیم و در این راستا باید 

از تجربه هــای موفق بین المللی بهره بگیریم.
ســید مهدی میرشاه ولد افزود: بخش قابل توجهی از  هزینه های مربوط 
به ســالمندی در کشور ما در حوزه بستری انجام می شود و در حال حاضر 
مراقبتهای بعد از درمان در منزل فاقد پوشش های بیمه ای است. وی ادامه 
داد: همچنیــن باید برنامه ریزی هایی در زمینه خدمات  مراقبت در منزل و 
توانبخشــی انجام شود. باید به این سمت حرکت کنیم که خدمات مراقبت 
از ســالمند هم  مورد توجه قرار گرفته و تبدیل به یک تکلیف قانونی شود. 
مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل ســازمان بیمه ســلامت بیان کرد: 
باید برای دوره ســالمندی فکر کرده و به این توجه کنیم که درصد بالایی 
از ســالمندان دچار درمان های پر هزینه می شــوند. اگر بعضی غربالگری  ها 
در محدوده های سنی مشخصی بخصوص در دوران میانسالی اجباری شود، 
نتیجه این خواهد بود که در ســالمندی، سالمندان با مشکلات و بیماریهای 
کمتــری مواجه شــوند. وی افزود: باید از تجربه های خــوب دنیا در زمینه 
مراقبت های ســالمندی و حمایتهای بیمه ای خدمات ســلامت  مربوط به 

استفاده کنیم. دوران سالمندی 

 تولید آمبولانس توسط ایران خودرو برای اولین بار
رئیس ســازمان اورژانس کشــور از تولید آمبولانس توسط شرکت ایران 
خــودرو خبر داد و گفت: این اقدام برای اولین بار در ایران انجام می شــود 
و ما را از کشــورهای خارجی بــی نیاز می کند. دکتر پیرحســین کولیوند 
در مراســم امضای قرارداد و تفاهم نامه بین ســازمان اورژانس کشــور با 
ایران خــودرو با موضوع خرید اتوبوس آمبولانــس و آمبولانس، اظهار کرد: 
در این تفاهم نامه که بین دانشــگاه علوم پزشــکی اراک و شــرکت ایران 
خودرو دیزل منعقد می شــود بخشــی از نیازهای اتوبوس آمبولانس مورد 
نیاز ســازمان اورژانس کشور توســط ایران خودرو دیزل تامین خواهد شد، 
امیدواریم بقیه نیازها مثل بیمارســتان ها، ســی تی اسکن و اتاق عمل های 
ســیار را با همکاری ایران خودرو دیزل رفع کنیم. وی  گفت: در این جلسه 
یک تفاهم نامه برای تولید آمبولانس با شــرکت ایران خودرو به امضا رسید 
که این اقدام برای اولین بار در ایران انجام می شــود و ما را از کشــورهای 
خارجی بی نیاز می کند. فرشــاد مقیمی، مدیرعامل ایران خودرو نیز گفت: 
خوشــحالیم که در این ایام مبارک فجر که ایام تحول است، برای اولین بار 
ایــن کار بزرگ را با همکاری ایــران خودرو، ایران خودرو دیزل و اورژانس 
کشــور انجام می دهیم. او گفت: طبق فرمایشــات مقام معظم رهبری مبنی 
بــر تولید داخلی و موضوع تحریم، برای ما توجه جدی ایجاد کرد تا از این 
تهدید، یک فرصت بزرگ برای خود ایجاد کنیم. شهید سلیمانی نیز بر این 
موضوع تاکید داشتند و ما باید راهشان را ادامه دهیم. مقیمی تصریح کرد: 
ســهم بازار 95 درصد نسبت به سال گذشته رشــد داشته است. توانستیم 
بعد از 9 ســال تولید اتوبوس را از سر بگیریم و ضمانت می دهیم که زودتر 
از زمان بنــدی، ظرفیت این قــرارداد را عملی کرده تا اعتماد مردم را جلب 
کنیم. مدیرعامل ایران خودرو افزود: در ابتدای ایام کرونا با اقدامات جهادی 

توانســتیم ۶3 آمبولانس که در گمرک مانده بود را وارد کنیم.
 ما ظرفیت بالاتر از این خدمات رســانی یعنی افزایش تولید و نوآوری را 
هم داریم. براســاس گزارش روابط عمومی سازمان اورژانس کشور، او ادامه 
داد: در این شرایط تحریم، با تکیه به مهندسان و تجهیزات و انگیزه بالا در 
کارمندان و کارگران ایران خودرو مشــکلی برای تهیه و پشــتیبانی و تولید 
نیازهای لجستیک سازمان اورژانس، وزارت بهداشت و درمان و سایر مراجع 

امدادی و خدمات رسانی نداریم.

سعیده محمد  -  ســردبیر |رئیس 
فرهنگسرای اندیشه با تشریح تولیدات فضای 
مجازی این مرکز در سال 1399، نگاه دقیق 
به مضامین فرهنگی نهفته در شعار امسال را، 

امری حیاتی دانست.
 ناصر امیــن زاده- رئیس فرهنگســرای 
اندیشــه- ضمن تبریک فرا رســیدن ســال 
جدیــد و ایام ولادت حضــرت قائم)عج(، به 
اجرای بخشــی از برنامه هــای فرهنگی این 
مرکز در فضای مجازی اشــاره کرد و گفت: 
شــیوع ویروس کرونا، شرایط سختی را برای 
اجرای برنامه های فرهنگی در تمام عرصه ها به 
وجود آورد. برنامه هایی که حضوری بودند به 
دلیل جلوگیری از شــیوع کرونا لغو شده و تا 
مدتی از سال 1399 اجازه برگزاری برنامه ها 
نبود. در این بین، بهترین راهکار برای نشــر 
موضوعــات فرهنگی در جامعه، اســتفاده از 

فضای مجازی بود.
وی ادامه داد: فضای مجازی ظرفیت بسیار 
مهمی برای فعالیت های فرهنگی است که تا 
قبل از کرونا عمدتا مغفول مانده بود اما شرایطی 
که پس از این بیماری به وجود آمد، ظرفیت 
بالقوه فضای مجازی و شبکه های اجتماعی را 

تبدیل به فعل کرد.
مدیر فرهنگی هنری منطقه ۷ با اشــاره 
به اســتفاده از ظرفیت های فضای مجازی در 
ویژه برنامه های فرهنگســرای اندیشه گفت: 
فرهنگســرای اندیشه به عنوان یکی از مراکز 
فرهنگی مهــم متولی برگزاری بســیاری از 
برنامه ها در حوزه های دینی، اندیشه ای، کتاب 

و ادبیات، سینما و... است. 
با توجه به شــرایطی که ویروس کرونا به 
وجــود آورد و از آنجا کــه تعطیلی هرکدام 
از ایــن برنامه هــا خســارت های فرهنگی و 
اندیشه ای زیادی را به همراه داشت، بسیاری 
از برنامه های فرهنگســرا را به فضای مجازی 

منتقــل کردیم. این کار کمک کرد تا بتوانیم 
محصولات اندیشــه ای و هنری خــود را به 
مخاطبان گسترده تری عرضه کنیم و امکان 

تاثیرگذاری بیشتر شود.
امین زاده ضمن تشریح این برنامه ها گفت: 
فرهنگسرای اندیشه سیاست کلی خود را بر 
تبیین موضوعات و چالش های مهم اندیشه ای 

قرار داده است.
 از این روی تلاش می کند تا ضمن پوشش 
برنامه های فرهنگی خود، دست به تولیداتی با 
موضوعات پاسخ به شبهات، تبیین اندیشه های 
امام خمینی)ره( و مقام معظم رهبری، ترویج 
اندیشه اســلامی، بیان دستاوردهای انقلاب 
اســلامی و ... بپردازد. توجه به این موضوعات 
منجر به تولیدات متنوعی در حوزه فیلم، کلیپ، 
موشن گرافیک و ... شده است. این تولیدات در 
فضای مجازی فرهنگســرای اندیشه منتشر 

شده است.

رئیس فرهنگســرای اندیشــه با اشاره به 
برنامه های این مرکز در ســال 1400 گفت: 
فرهنگســرای اندیشــه در ســال 1400 نیز 
برنامه هــای فرهنگی متنوعی را تدارک دیده 
اســت که بعضــی از آنها ادامــه برنامه های 
پرمخاطب قبلی و بعضــی دیگر برنامه های 
جدیدی است که بر اساس نیازهای مخاطبان 
و تغییرات فرهنگی جامعه طراحی شــده و 
اجرا خواهند شــد. این برنامه ها با محوریت 
اندیشه های مقام معظم رهبری و دغدغه های 
ایشــان در حوزه های اجتماعی، سیاســی، 
اقتصادی و ... اســت که بدون شک تاثیرپذیر 

از موضوعات فرهنگی می باشد.
وی تاکیــد کــرد: از آنجا کــه نامگذاری 
رهبری بر ســال 1400 تحت عنوان »تولید، 
پشــتیبانی ها، مانع زدایی ها« ناظر بر مباحث 
اقتصادی اســت، اما این مباحث بر بستری از 
مضامین فرهنگی اســتوار است که عمل به 

آنها می تواند اثرگذاری را بسیار بالاتر ببرد. به 
عبارت دیگر برای تحقق هرچه بهتر این شعار 
در میدان عمل باید به مضامین فرهنگی آن 
توجه داشت. نباید فراموش کرد که »توانایی 
و قوام فرهنگی« جامعــه یکی از مولفه های 
مهــم و حیاتی در افزایش اقتدار مردم آن در 
تمام حوزه هاســت. بر اساس همین رویکرد، 
فرهنگسرای اندیشه برنامه های خود در سال 
1400 را به صورتی ویژه تر طراحی و عملیاتی 
خواهــد کرد که گــزارش آن در اخبار بعدی 

اعلام می شود.
در زیر گزارشی از برنامه های فرهنگسرای 
اندیشــه که در سال 1399 در فضای مجازی 

تولید و عرضه شده است، منتشر می شود.
»امام دلها« یکی از ویژه برنامه های تولیدی 
فرهنگسرای اندیشه به مناسبت ارتحال امام 
خمینی)ره( بنیان گذار کبیر انقلاب اسلامی 

است که در فضای مجازی منتشر شد.

این برنامه تصویری گفت وگوهایی صریح 
با کارشناسان، اساتید حوزه و دانشگاه درباره 
اندیشــه های امام خمینی)ره( اســت. اهالی 
اندیشــه در این گفت وگوها ضمن برشماری 
ویژگی های حکمرانی اســلامی از منظر امام 
خمینی)ره( به بررسی ابعاد مختلفی از تفکرات 
و اندیشه های سیاسی بنیان گذار انقلاب اسلامی 

پرداختند.
حجت الاسلام خسروپناه، حمیدرضا مقدم فر، 
سیدنظام الدین  هرندی،  صفار  محمدحسین 
موسوی، محمدرضا مخبر دزفولی و ... از جمله 
اساتیدی هستند که در ویژه برنامه »امام دلها« 

صحبت کردند.
»رســتاخیز واژه هــا« دیگــر برنامه مهم 
فرهنگسرای اندیشه در ســال 99 بود که با 
مشارکت پژوهشــگاه علوم و اندیشه اسلامی 

برگزار شد.
این برنامه سلســله نشست هایی با عنوان 
»خدمات متقابل اســلام و هنر« است که هر 
دو هفته یکبار در روزهای دوشنبه به میزبانی 
فرهنگســرای اندیشه برگزار شد. در این ویژه 
برنامه محورهــای گوناگونی نظیر »خدمات 
متقابل انقلاب اســلامی و ادبیات داستانی«، 
»خدمات متقابل اســلام و معماری«، »تاثیر 
انقــلاب اســلامی و ادبیات داســتانی دفاع 
مقدس«، »خدمات متقابل شعر و دفاع مقدس« 
و ... با حضور نویسندگان، شاعران، اساتید حوزه 
و دانشگاه، اهالی قلم و صاحب نظران مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.
در این برنامه چهره های نام آشنای کشور 
در حوزه هــای مختلف هنری از جمله کتاب، 
ســینما، تئاتر، معماری و ... مهمان رستاخیز 
واژه ها شدند. محمدرضا سنگری، محمد حنیف، 
احمد شــاکری، مهدی امین فروغی، علیرضا 
بلیغ، مهدی حمزه نژاد و ... از جمله مهمانان 

سرشناس این برنامه بودند.

رئیس فرهنگسرای اندیشه تاکید کرد:

لزوم تبیین مضامین فرهنگی شعار سال ۱۴۰۰ در قالب تولیدات اندیشه ای

سال 99 اگرچه اقتصاد در شوک رکود ناشی از کرونا 
بود ولی بورس جهش کرد و سپس فروریخت. دلار هم 
جهش کرد و سپس تا حدی آرام گرفت. رمز ارزها پدیده 
مهم اقتصادی چه در داخل و چه در سطح اقتصاد جهان 
شــدند و سرانجام اقتصاد سال99 صفوف به هم فشرده 
خریــد روغن و مرغ بود. در این گزارش این پدیده ها را 

مرور کرده ایم.
 

 سال پر افت و خیز بورس
بورس ســال 99 را با رشد ۷94 هزار و ۷5۷ واحدی 
شاخص کل معادل 155 درصد پشت سر گذاشت. سالی 
که در آن هم سودهای رویایی تجربه شد و هم زیان های 
سنگین به بسیاری از تازه واردان بورسی وارد شد. سالی 
که دعوت دولتی ها و شخص رئیس جمهور برای حضور 
مردم در بورس و ســود رویایی ماه های نخست موجب 
حضور گســترده و میلیونی توده مردم در این بازار شد. 
شاخص اوج و فرودهای بسیاری را تجربه کرد. چهار ماه 
و نیم رویایی تا 20 مردادماه تجربه شد و شاخص کل از 
حدود 500 هزار به بالای 2 میلیون واحد رسید. بعد از 
آن تا 20 آبان ماه سه ماه بسیار پرفشار و همراه با زیان 
های سنگین برای سهامداران و افت بیش از 40 درصدی 
شاخص کل، صدای بسیاری را درآورد. دوره صعود بعدی 
بورس فقط یک ماه بود که تا 20 آذرماه ادامه یافت. بعد 
از آن به مدت ســه ماه بازار نزولی یا نوسانی بود تا این 
که در دو هفته پایانی، بارقه هایی از امید ظاهر و رشــد 
امیدوارکننده نمادهای شاخص ساز منجر به پایانی نسبتا 
خوش برای ســال پرماجرا شد و شاخص کل در کانال 

یک میلیون و 300 هزار واحد سال را به اتمام رساند.
 

 زلزله دلار 2 سال بعد از مهر 97
در شــرایطی که بازارهای مالــی طعمه خوبی برای 

نقدینگی سرگردان به شمار می روند و موتور نقدینگی 
نیز در اقتصاد کشور همچنان با دور متوسط 30 درصد 
روشن است، دلار در سال 99 جنجالی شد. این ارز پس 
از یک دوره صعود نگران کننده در ســال 9۷ تا حدود 
19 هزار تومان، در ســال 98 روند آرامی را در بازه 12 
تا 15 هزار تومان تجربه کرد. اما امسال با وجود عواملی 
همچــون اختلال در صادرات کشــور بــه دلیل کرونا، 
افت درآمدهای نفتی، کاهش ســرعت تسویه معاملات 
صادرکنندگان، تقویت احتمال فشــار صادرکنندگان به 
بازار ارز برای ایفای تعهدات ارزی، شکل گیری و اختلال 
بازار فردایی شــکل گرفته در خارج از کشور نظیر بازار 
هرات روند صعودی به خود گرفت. در این میان، صدور 
مجوز برای واردات یک میلیارد دلار کالای انبار شده در 
گمرک بدون انتقال ارز نیز مزید بر علت شد تا نرخ ارز 
در نیمه دوم مهرماه به رقم بی ســابقه حدود 32 هزار 
تومان برســد. با این حال، بر اثر انتظارات شکل گرفته 
در خصــوص انتخابات آمریکا )هــر چند که بعد تا حد 
زیادی از بین رفت(، نرخ ارز کاهش خود را از سر گرفت 

و در پایان سال در محدوده 24 هزار تومان تثبیت شد. 
ضمن این که اخبار مثبتی در خصوص رشــد صادرات 

نفت منتشر شد .
 

 صف های خبرساز مرغ و روغن 
صف کالاهای اساســی از جملــه روغن و مرغ دیگر 
پدیده مهم سال 99 بود. مشکلات ارزی از نیمه دوم سال 
روند ترخیص کالاهای اساســی را کند کرد و در نتیجه 
در واردات و ترخیص نهاده های دام و طیور و دانه های 
روغنی تاخیرهایی ایجاد و موجب شد حتی توزیع روغن 

و مرغ کمتر از نیاز بازار شکل گیرد.
 پس از آن اگرچه توزیع روغن بهبود یافت ولی مشکل 
صف روغن ادامه داشــت. دولتی ها معتقدند که زمزمه 
حذف ارز 4200 توســط مجلس منجر به هجوم مردم 
بــرای خرید روغن قبل از حذف ارز دولتی شــد. با این 
حال مجلس مشکل را در توزیع بدون نتیجه ارز 4200 و 
اختلاف مدیریتی بین وزارتخانه های متولی تنظیم بازار 
می داند. در هر صورت پس از روغن نوبت به صفوف به 

هم فشــرده مرغ رسید. مرغ با اصرار به قیمت  20400 
تومان رســید و ادعای مرغــداران مبنی بر ضرر در این 
قیمت و کاهش جوجه ریزی، در عمل منجر به بازار دو 
نرخی شــد که نرخ آزاد آن بــالای 30 هزار تومان و به 
صورت قطعه بندی شــده و نرخ دولتی آن همچنان به 
نرخ 20400 تومان عرضه می شود. صفوفی که همچنان 
ادامه دارد ،اگرچه وعده هایی برای عرضه بیشتر مرغ و 

اتمام این صفوف داده شده است.
 

 پول های سرگردان در بیت کوین 
ارز مجــازی که تا همین یکی دو ســال پیش درک 
مفهوم آن دشــوار بود، در سایه افت شدید بورس طی 
امســال و رشــد نرخ ارز، به کانون توجه برخی سرمایه 
گذاران داخلی تبدیل شد. آن هم درست در شرایطی که 
بیت کوین که سردمدار اصلی این حوزه است، توانست 
امســال بازده 9 تا 10 برابری را به دست بیاورد. ارزش 
این ارز مرموز در سایه اقبال سرمایه گذاران بزرگ جهانی 
توانست از حدود ۶ هزار دلار در ابتدای امسال به بیش 
از ۶0 هــزار دلار در هفته های اخیر نیز برســد. با این 
حال، سیاســت گذاران اقتصادی دنیا هنوز در پذیرفتن 
این رمز ارز به عنوان وســیله مبادله یا ذخیره ارزش به 
آن نگاه می کنند. چرا که نوســان شدید با منشأ نوسان 
تقریباً نامعلوم به جزئی لاینفک از طبیعت بازار این ارز 
تبدیل شده است.  از سوی دیگر برای ایرانیان، مخاطرات 
تحریمی نیز به ریسک سرمایه گذاری در این حوزه اضافه 
می شود. مخاطرات کلان خروج سرمایه از کشور،  سبب 
شــد تا بانک مرکزی سرانجام موضع محکم تری درباره 
مبادلات رمز ارزها بگیرد. بر این اســاس، تنها استخراج 
کنندگان رسمی بیت کوین می توانند بیت کوین های 
معدنکاوی شده را، آن هم صرفاً برای تامین ارز واردات 

کالا، به فروش برسانند.  

سال صف، از مرغ و روغن تا خرید و فروش سهام

معاونت روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: در قانون به صراحت آمده اســت که تنها مرجع 
تعیین دستمزد کارگران، شورای عالی کار بوده و دولت 
موظف به تعدیل نظرات ذینفعان است و ما نیز بنا نداریم 

در این موضوع دخالت کنیم.
 »حاتم شاکرمی« درباره روند تعیین حداقل دستمزد 
کارگران، گفت: مرجع تعیین دســتمزد، شورای عالی 
کار متشــکل از نماینده کارگــری، کارفرمایی و دولت 
اســت، بنابراین دولــت به تنهایی راجع به دســتمزد 

تصمیم نمی گیرد.
وی افــزود: همانطور که در قانــون آمده دولت در 
تعیین دستمزد نقش تعیین کننده ندارد و سعی می کند 
تفاهــم و تعادل را بین کارگــر و کارفرما ایجاد کند و 
وزارت تعاون نیــز بنا ندارد که در این موضوع دخالت 
کند بلکه تنها تعدیل نظرات طرفین را در دســتور کار 
دارد و نقطه اثرگذار این است که بین کارگر و کارفرما 

تفاهم ایجاد شود.
معاون روابط کار وزیر تعاون درخصوص دلیل تعیین 
دســتمزد در روزهای پایانی سال گفت: این امر به دو 
دلیل اســت یکی اینکه می خواهیم افزایش دســتمزد 
کارکنان دولت در مجلس که در پایان سال در بودجه 
مصوب تعیین می شود، مشــخص شود زیرا در کشور 

باید هماهنگی بین افزایش مزدها وجود داشته باشد.
وی ادامه داد: دیگر اینکه یکی از شاخص های تعیین 
دستمزد تورم و تعیین قیمت سبد معیشت زندگی است 
و این شــاخص ها در پایان سال نهایی می شود بنابرای 
تعیین مزد به پایان ســال کشیده می شود و این مهم 

تنها در کشور ما نیست بلکه عمده کشورها مزد کارگران 
را در پایان سال تعیین می کنند.

 رشــد 2 درصدی دریافتی کارگران نسبت 
به نرخ تورم

شــاکرمی درباره روند افزایش دســتمزد در دولت 
تدبیر و امید گفت: در بحث افزایش مزد از ســال 92 
تا کنون، همواره دولــت تلاش کرده میانگین افزایش 
حداقل دریافتی کارگران بیش از تورم باشــد. از همین 
رو توانستیم میزان دریافتی کارگران را بیش از 2 درصد 
نسبت به نرخ تورم افزایش دهیم. وی افزود: سال گذشته 
در تعیین دستمزد 99 حداقل مزد و مزایای کارگران 42 
درصد افزایش داشت اما در طول سال با وجود تحریم ها 
و مشکلات اقتصادی با افزایش قیمت ها مواجه شدیم که 
این امر میزان افزایش خوب حداقل دریافتی کارگران را 
کمرنگ کرد و  امروز شاهد هستیم با این افزایش هنوز 
کارگران در بحث تامین هزینه زندگی خود مشکل دارند.

این مقام مســوول اظهارداشت: در دو سال گذشته، 
مزد کارگران در سال 98 را 3۶.5 درصد افزایش دادیم 
و در ســال 99 با وجود نرخ تورم 34.8 درصد، حداقل 

دریافتی  کارگران 42 درصد رشد داشت.
وی ادامه داد: کمک هزینه مســکن تا قبل از دولت 
تدبیر و امید 40 هزار تومان بود و این رقم در دو سال 
اخیر )سال 98 و 99(، به 300 هزار تومان رسیده است. 
معاون وزیر تعاون با اشــاره به اینکه از دو دهه قبل 
بین افزایش حقوق کارگران و میزان هزینه زندگی آنها 
شــکاف وجود دارد، گفت: ترمیم یکباره شــکاف بین 

افزایش حقــوق و هزینه های زندگی برای اقتصاد ما و 
فعالان اقتصادی و بنگاه ها شــوک آور است و به دلیل 
شرایط اقتصادی حاکم واحدهای تولیدی ما تاب آوری 

ترمیم این شکاف را ندارند.

 قانون اجازه تعیین مزد چند باره در ســال 
را نمی دهد

وی در پاسخ به این سوال که آیا قانون اجازه می دهد 
چند بار در سال برای دستمزد تصمیم بگیریم؟ گفت: 
در ماده 41 قانون کار به صراحت گفته شده سالی یک 
بار دستمزد تعیین شود یعنی تصمیم سالیانه در قانون 
آمده است. شــاکرمی افزود: اما اینکه تعیین دستمزد 
برای کل کشور یکسان خواهد بود یا خیر؛ این ظرفیت 
تحــت عنوان مزد ملی و منطقه ای در قانون پیش بینی 
شــده و شورای عالی کار می تواند دستمزد منطقه ای و 

یا برای صنایع خاص نیز در نظر بگیرد.
وی با اشاره به اینکه زیرساخت  تعیین مزد منطقه ای 
فراهم نیســت، افزود: تعیین مــزد منطقه ای دو بار در 
کشــور تجربه شد، یکی قبل از انقلاب که به مدت دو 
سال این تصمیم اجرا شد اما به دلیل افزایش مهاجرت 
و احساس تبعیض و بی عدالتی مزدی این تصمیم اصلاح 

و بار دیگر به مزد ملی بازگشت.
معاون وزیر تعاون ادامه داد: در سال 1385 نیز مقرر 
شــد مزد متفاوت برای قراردادهای دائم و موقت اعلام 
شود و با وجود اینکه تفاوت حداقل مزدی برای این دو 
گروه زیاد نبود اما احساس تبعیض کارگران قراردادی 
دائم موجب اعتراضات گســترده ای شد و شورای عالی 

کار در میانه ســال مصوبه خود را اصلاح کرد و به مزد 
یکسان برگشت.

 دولت مخالفتی با مزد منطقه ای ندارد مشروط 
به اینکه حداقل ها پیش بینی شود

وی اظهارداشت: بسیاری از افرادی که طرفدار مزد 
منطقه ای هستند در مذاکرات عنوان می کنند که حداقل 
مزد حذف شود اما وزارت تعاون با این موضوع مخالف 
اســت چرا که باید حداقل ها را برای مناطق پیش بینی 
کنیم اما در مجموع اگر کارگر و کارفرما در بحث تعیین 
حداقل مزد منطقه ای یا صنایع مختلف موافقت داشته 

باشند، دولت مخالفتی با آن نخواهد داشت.
شــاکرمی اضافه کرد: امروز تشکل های کارگری و 
کارفرمایی در صنایع و مناطق مختلف می توانند براساس 
ظرفیت هــای موجود در قانون کار در قالب مذاکرات و 
پیمان های دسته جمعی حقوق متفاوت غیر از حداقل 
پیش بینی شده در مصوبه شورای عالی کار تعیین کنند.

وی با تاکید براینکه دولت مخالف حذف حداقل مزد 
است، گفت: ما قائل به تعیین حداقل مزد حتی در مزد 

متفاوت منطقه ای و صنایع خاص هستیم.
معاون وزیر تعاون گفت: در بحث تعیین دســتمزد 
کارشناســان و افراد متفاوت در مسوولیت های مختلف 
اظهارنظر می کنند اما این اظهارنظرها شخصی است و تنها 
مرجع تصمیم گیری در مورد تعیین حداقل مزد، شورای 
 عالی کار است و غیر از این شورا هیچ مرجعی در قانون 
برای تعیین دستمزد پیش بینی نشده است و این تصمیم 

تنها در اختیار شورای عالی کار قرار دارد. 

نقش دولت در تعیین مزد کارگران؟
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/01/07

شماره : 1052

ــای  ــرای کارتن خواب ه ــا ب ــن کرون ــق واکس ــت تزری  درخواس
یتخت پا

مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران از 
ارسال نامه ای به ســتاد کرونای تهران برای تزریق واکسن به کارتون خواب های 

پایتخت خبر داد.
مالک حسینی، با بیان این که نامه ای را برای زالی فرمانده عملیات مدیریت بیماری 
کرونا در تهران ارسال کرده و براساس آن خواستار شده که برای مددکاران، عوامل 
اجرایی گرمخانه ها، گشت های فوریت اجتماعی و همچنین مددجویان گرمخانه ها و 
مددسراها، واکسن کرونا تزریق شود، اظهار کرد: مددکاران عوامل اجرایی گرمخانه ها 
و گشــت های فوریت اجتماعی به مانند کادر درمان در معرض تماس مستقیم با 

افراد آسیب دیده و بی خانمان هستند.
وی با بیان این که افراد بی خانمان و آسیب دیده به دلیل شرایط شان امکان رعایت 
بهداشت به طور کامل را ندارند و برهمین اساس نیروهای اجرایی این سازمان در 
معرض ابتلا به کرونا هستند، تصریح کرد: یکی از گروه هایی که بیشترین ریسک 
ابتلا به کرونا را دارند، عوامل اجرایی و مددکاران هستند که برهمین اساس طی 
نامه ای از زالی درخواست کردیم که تزریق واکسن کرونا برای این گروه را در دستور 
کار قرار دهند مخصوصا این که دکتر زالی چندی پیش در مصاحبه ای از وضعیت 
فعالیت مراکز نگهداری از افراد آسیب دیده ابراز نگرانی کردند، هرچند که تاکنون 
مراقبت های لازم انجام شــده و خوشبختانه جز در موارد اندک که افراد مددجو 

مشکوک به کرونا بودند موردی از ابتلا گزارش نشده است.
مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران با بیان 
این که با توجه به دغدغه ستاد کرونای تهران درخواست داریم که تزریق واکسن 
برای مددکاران و مددجویان در اولویت قرار گیرد، افزود: دقت داشته باشید که در 
روزهای سرد زمستان حتی تا 2200 نفر نیز در گرمخانه های پایتخت اسکان داده 
می شوند و درخواست مشخص ما این است که برای مددکار، مددجو و هم عوامل 

اجرایی این سازمان واکسن تزریق شود.
حسینی با بیان این که مددجویان به واسطه سبک زندگی متفاوتی که دارند در 
سطح شهر پراکنده هستند و می توانند ناقل باشند، گفت: البته ما در گرمخانه ها 
تمام موارد بهداشتی را رعایت می کنیم و تا پایان فصل سرما که در برنامه ریزی های 

ما اردیبهشت ماه است پیش بینی های لازم را انجام  داده ایم.

 درباره خیز کرونا هشدار داده بودیم، برخی در معابر عمومی هم 
ماسک نمی زنند

عضو کمیته علمی ســتاد مقابله با کرونا، ضمن هشــدار نسبت به کاهش 
رعایت پروتکلهای بهداشــتی در کشــور، گفت: در صورتی که روند به همین 
شــکل ادامه یابد، نمود آن را طی دو تا ســه هفته آینده در موارد مرگ و میر 
ناشی از کرونا شاهد خواهیم بود و خدای ناکرده شب عید ما را با دشواری هایی 

روبرو خواهد کرد.
دکتر مســعود مردانی گفت: از حدود دو هفته قبل در مورد افزایش موارد 
جدید ابتلا به کرونا هشدار داده  بودیم حتی در شهر تهران هم به وضوح شاهد 
هستیم که موارد ابتلای شدید به بیماری افزایش یافته است. در صورتی که این 
روند به همین شکل ادامه داشته باشد نمود آن را طی دو تا سه هفته آینده در 
موارد مرگ و میر ناشی از کرونا شاهد خواهیم بود و خدایی نکرده در شب عید 
ما را با دشواری هایی روبرو کند. بنابراین مردم نباید دچار ساده انگاری شوند.

وی افزود: متاســفانه خیلی ها از ما می پرسند تعطیلات عید به کجا برویم؟ 
مســافرت و دید و بازدید را چگونه انجام دهیم؟ مردم باید بدانند بیمارستان 
و کادر درمان پس از اوج گیری کرونا در ماه قبل کاملا خســته و درگیر است 
و صلاح نیســت موج چهارم بیماری را به سناریو کرونا در کشور اضافه کنیم 
بنابرایــن؛ باید اقدامات کنترلی را به همین شــیوه ادامه دهیم تا میزان ابتلا، 

بستری و فوتی در حد پایین و کم بماند و حتی کمتر هم شود.
ایــن متخصص بیماری های عفونی دربــاره عوامل موثر در افزایش آمار در 
شهرهای خوزستان و اهواز و ...، تصریح کرد: مسلما ساده انگاری و عدم رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی در آنجا رخ داده اســت. حتی برخی کلیپ هایی که از 
این شــهرها به دستمان می رسد نشــان می داد خیلی از مردم حتی در معابر 
عمومی هم ماسک نمی زدند و این عوامل بر افزایش بار بیماری بی تاثیر نیست.

وی افزود: همه نوع بیماری در همه  ســنین در مورد کرونا اتفاق می افتد و 
مردم باید بدانند ما امکانات تشخیصی برای تمامی موارد مشکوک به ویروس 
جهش یافته انگلیسی را در کشور نداریم و هزینه یک مطالعه ژنتیکی بر روی 
نمونه مشکوک به کرونای انگلیسی خیلی بالا است و به همین دلیل نمی توانیم 
همه موارد مشــکوک را بررسی کنیم. به همین دلیل باید به دنبال این باشیم 
کــه چه راه هایی برای دور مانــدن از کرونای جهش یافته وجود دارد. راه های 
پیشــگیری از کرونای قدیم و کرونای جهش یافته هیچ تفاوتی با هم ندارند و 
ما زمانی که از کرونای معمولی پیشگیری می کنیم به نوع جهش یافته آن هم 
مبتلا نمی شویم. حفظ فاصله گذاری فیزیکی، شست و شوی دست ها، خودداری 
از سفر غیرضروری و نرفتن به دورهمی ها عامل مهمی برای پیشگیری است.

مردانی در مورد کســانی که تاکنون واکسن کرونا دریافت کردند، تصریح 
کرد: عمدتا افرادی که واکسن زدند نه به این دلیل که عامل ویروس در واکسن 
وجود دارد و آنها تزریق کردند بلکه از آنجایی که حتی درصورت تزریق واکسن 
هم ممکن اســت ناقل بیماری به سایرین باشند، باید از ماسک استفاده کرده 
و فاصله فیزیکی را رعایت کنند. بنابراین کسانی که واکسن زدند خودشان به 
بیماری مبتلا نمی شــوند اما می توانند ناقل آن باشند البته تاکید می شود که 
این موضوع به دلیل تزریق واکســن رخ نمی دهد و زدن واکســن دلیلی برای 

اینکه فرد ناقل بیماری نباشد نیست.

 صداوسیما و سینما از تزریق غم و ارائه الگوهای غلط به کودکان 
ونوجوانان در بحران کروناخودداری کنند

رئیس سازمان نظام روان شناسی و مشاوره خواست که صداوسیما و سینما 
از تزریق غم و ارائه الگوهای غلط به کودکان و نوجوانان در شرایط بحران کرونا 
خودداری کنند. به نقل از روابط عمومی سازمان نظام روان شناسی و مشاوره، 
دکتر محمد حاتمی، روز شنبه 25 بهمن، در همایش بین المللی روان شناسی 
مدرسه، که با حضور روان شناسان، مشاوران، وزیر و مسئولان وزارت آموزش و 
پرورش در دانشگاه الزهراء)س( برگزار شد، طی سخنانی اظهار داشت: مدارس 
تعطیل هســتند، این وضعیت شرایط نامناسبی برای رشد و تحول اجتماعی، 

شناختی و جسمی کودکان و نوجوانان ایجاد کرده است.
وی افزود: در بســتر فعالیت های جمعی، حضوری، مدرســه، همسالان و 
ارتباط معلم و شاگرد، هویت نوجوانان شکل می گیرد و رشد اجتماعی محقق 
می شــود. برای شرایط قرنطینه از طریق شبکه شاد، روان شناسان و مشاوران 
برای خانواده ها و معلمان بسته های آموزشی تهیه کنند و به آن ها مشورت های 

لازم را بدهند تا ما از این مرحله عبور کنیم.
رئیس ســازمان نظام روان شناســی و مشاوره گفت: ســنین ۶ تا 18 سال 
سن ورود به مدرسه و اجتماعی شدن و هویت یابی است، این امر در قرنطینه 
خانگی میسر نخواهد شد. باید با کمک روان شناسان و مشاوران جایگزین های 
مناسبی برای کودکان و نوجوانان ایجاد کنیم. آموزش و پرورش باید با آغوش 

باز از سرمایه اجتماعی روان شناسان و مشاوران استفاده کند.
دکتر حاتمی در بخشی دیگر از سخنانش گفت: نقش رسانه ها در پرُکردن 
خلاء مدرســه بسیار پر اهمیت اســت، صدا و سیما باید آموزش را در دستور 
کار خود قرار دهد. در شرایط بحران از تزریق غم به بدنه جامعه خصوصا برای 
کودکان و نوجوانان خودداری شود. مجریان صدا و سیما کار حساسی بر عهده 

رئیس جمهور از عراق به عنوان کشــور 
مسلمان و دوست ایران که از جایگاه مهمی 
در تعاملات سیاسی و امنیتی منطقه برخوردار 
اســت، نام برد و بر توسعه و تعمیق روابط و 
همکاری های دو کشــور در همه زمینه ها با 

این کشور تاکید کرد.
به گــزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، 
دکتر حسن  والمســلمین  حجت الاســلام 
روحانی در تماس تلفنی »مصطفی الکاظمی« 
نخســت وزیر عراق، با اشاره به ظرفیت های 
فراوان همکاری های ایران و عراق به عنوان 
دو کشور همسایه، افزود: ارتقاء سطح روابط 
اقتصادی همپای روابط سیاســی از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت و تسهیل در صدور 
روادیــد تجاری بــرای تجــار و بازرگانان و 
شرکت های سرمایه گذاری خصوصی می تواند 

به توسعه این روابط کمک کند.
دکتــر روحانی در ادامه با تاکید بر اینکه 
امنیت، یکپارچگی، صلح و آرامش در عراق 
مورد توجه جدی و اولویت ایران است، تصریح 
کرد: ما بــا هرگونه مداخله خارجی در امور 
داخلی عراق مخالفیــم و آن را به ضرر این 

کشور و کل منطقه می دانیم.
رئیــس جمهــور همچنین با اشــاره به 
اینکــه میلیاردها دلار ارز متعلق به ایران در 
بانک های عراق برخلاف قانون بلوکه شده و 
برغم قول های مکرر مســئولین عراق هنوز 

منابع متعلق به ایران آزاد نشــده اســت، بر 
ضرورت آزادســازی فوری منابع ارزی ایران 
در عراق تاکیــد کرد.رئیس جمهور حضور 
نظامیان آمریکایی در کشــورهای منطقه از 
جملــه عراق را موجب بی ثباتــی و ناآرامی 
دانســت و افزود: آمریکایی ها همیشــه در 

منطقه نقش تخریبی داشته اند و تسریع در 
اجــرای مصوبه پارلمان عراق درمورد خروج 
نظامیان آمریکایی از این کشور می تواند به 
برقراری صلح و ثبات و آرامش در این کشور 
و منطقه کمک کند.دکتــر روحانی با بیان 
اینکه مشکلات و مسائل منطقه باید توسط 

خود کشورهای منطقه حل و فصل شود، بر 
آمادگی جمهوری اســلامی برای همکاری 
با کشــورهای منطقه در این زمینه با هدف 
حفظ امنیت و صلــح و آرامش تاکید کرد.

رئیس جمهور همچنین با اشاره به توافقات 
خوب تهران - بغداد برای توســعه و تعمیق 

مناســبات دو جانبه از جمله پروژه راه آهن 
شلمچه- بصره و همکاری ها در حوزه انرژی و 
تبادلات مرزی و ترانزیتی، بر ضرورت تسریع 
در اجرایی و عملیاتی شدن این توافقات تاکید 
کــرد و افزود: خوشــبختانه اقدامات مهمی 
در این زمینه انجام شــده و گام های خوبی 
برداشته شده است و باید تلاش کنیم تا این 

رابطه بیشتر و مستحکم تر شود .
نخســت وزیر عراق نیز در این گفت وگو 
از جمهوری اســلامی ایران به عنوان کشور 
دوست و همســایه خوب عراق نام برد و با 
تاکید بر توسعه و تعمیق روابط دو کشور در 
همه زمینه هــا، آغاز عملیات پروژه راه آهن 
شلمچه - بصره و اتصال خط آهن دو کشور 
را گام مهمی در مسیر توسعه روابط اقتصادی 

و تجاری بغداد - تهران عنوان کرد
» مصطفی الکاظمی« با قدردانی از ایران 
بخاطر کمک ها به برقراری امنیت و ثبات در 
عراق، تحریم های آمریکا علیه ایران را غیر 
قانونی و ظالمانه خواند و گفت: خوشبختانه 
با تغییرات ایجاد شده در دولت آمریکا شرایط 
جدیدی برای همکاری کشورها فراهم شده 
و عــراق همه تلاش خود را برای رفع کامل 

تحریم ها علیه ایران بکار خواهد بست.
نخســت وزیر عراق همچنین از تشکیل 
کمیته ای ویژه در این کشــور برای تسهیل 
در فرایند تزانزیت کالا بین دو کشور خبر داد.

 
 

 
 

معافیت شاغلان صنایع دستی شناسنامه دار از پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایی در سال ۱۴۰۰

انعكاس نگرانی های اتاق های سه گانه ایران

ظرفیت بازار بدهی برای تأمین مالی بنگاه های بزرگ اقتصادی کشور آماده است

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی بیان کرد: »قالیبافان، 
بافندگان فرش و شــاغلان صنایع دستی شناسنامه دار از پرداخت حق بیمه 

سهم کارفرمایی معاف شدند.«
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت میراث فرهنگی، علی اصغر مونسان با 
اعلام این خبر  گفت: »در نشست علنی مجلس شورای اسلامی و در جریان 
بررســی بخش هزینه ای لایحه بودجه سال 1400، با الحاق یک جزء به بند 
)و( تبصره )2( ماده واحده لایحه بودجه با 184 رأی موافق، 25 رأی مخالف 

و 12 رأی ممتنع از مجموع 23۷ نماینده حاضر در جلسه موافقت شد.«
او تصریح کرد: »براساس این رای دولت مکلف است به منظور تداوم و پایداری 
و برخورداری مشمولان قانون معافیت پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایی تا 
میزان 5 نفر کارگر مصوب 13۶1 )بر اساس فهرست کارگرهای مشمول مصوب 
دولت(، قانون بیمه اجتماعی، قالی بافان، بافندگان فرش و شاغلان صنایع دستی 
شناسنامه دار مصوب سال 1388 و ماده )۷( قانون هدفمندسازی یارانه مصوب 

سال 138۷ و نیز قانون بودجه مصوب سال 138۶ هستند.«
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی گفت: »بر این اساس 
منابع مالی مورد نیاز از حق بیمه ســهم در مورد تعهد دولت از محل اعتبار 
پیش بینی شــده در ردیف هــای )11(، )25( و تبصره )14( از محل ســایر 

ظرفیت های این قانون و کســری منابع مالی مــورد نیاز با واگذاری اموال و 
ســهام دولت در شرکت ها و صندوق ها، ظرف سال 1400 به سازمان تأمین 

اجتماعی تأدیه خواهد شد.«
او افزود: »بنا بر این مصوبه، سازمان برنامه و بودجه مکلف است با همکاری 
سازمان تأمین اجتماعی نسبت به سامان دهی مشمولان و به میزان برخورداری 
آنان از حق بیمه حمایتی سهم دولت متناسب با استقرار در مناطق محروم، 
کمتر توســعه یافته، مرزی یا برخوردار و میزان درآمدزایی و اهمیت تولید و 
فعالیت اقشار و اصناف یا کارگرهای مشمول و لحاظ عدالت توزیعی در قالب 
توافقنامه های ســه جانبه فی مابین ســازمان برنامه و بودجه، سازمان تأمین 
اجتماعــی  و وزارتخانه تخصصی ذی ربط با هر صنف و قشــر حاوی تعیین 
تعداد مشمولان و درصد حق بیمه سهم دولت برای هر یک از اصناف و اقشار 
مشــمول بر آن نسبت به تخصیص منابع سهم دولت، ظرف سال 1400 به 

صورت فصلی )سه ماهه( اقدام کند.«

معاون وزیر اقتصاد و رییس سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی 
و فنی ایران با ارسال نامه ای اعتراضی، نگرانی ها و انتقادات اتاق های سه گانه 
ایران به نمایندگی از بخش خصوصی و مرکز ملی مطالعات، پایش و بهبود 
محیط کسب وکار در زمینه شاخص کسب وکار در خصوص ابهام در فرمول و 

روش ارزیابی اطلاعات ارسالی را به بانک جهانی منعکس نمود.
به گزارش شــبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران )شادا( در نامه ارسالی از 
سوی دکتر سید علی محمد موسوی به  عبدالحق بجاوی مدیر اجرایی بانک 

جهانی موارد ذیل انعکاس یافته است:
-  اهمیت وجود تصویری روشن از تلاش های کشورمان  در زمینه بهبود 

محیط کسب و کار،
-  ابراز نگرانی از وجود ابهام در فرمول و روش ارزیابی اطلاعات ارســالی 

کشورمان در بانک،
-  اعلام تلاش های وزارت امور اقتصادی و دارایی و کسب نظر و همکاری 
مرکز ملی مطالعات، پایش و بهبود محیط کســب وکار با شرکت های بخش 
خصوصی در ایران و بهره گرفتن از دیدگاه های اتاق های بازرگانی، اصناف و 

تعاون  در بهبود محیط کسب و کار،
-  ابراز نارضایتی از بانک جهانی بابت عدم تایید تمامی دستاوردهای کشور 

در حوزه کسب و کار،
گفتنی اســت برخی از ایرادات روش شناسی نماگرهای شاخص سهولت 
انجام کسب وکار بانک جهانی توسط مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط 
کسب وکار وزارت اقتصاد از طریق مشورت با بخش خصوصی و اتاق بازرگانی، 

صنایع، معادن و کشاورزی، اتاق اصناف و اتاق تعاون ایران تنظیم و طی نامه 
دکتر موسوی به بانک جهانی منعکس گردیده است، به شرح ذیل می باشد:

-    فروض در نظر گرفته شده از طرف بانک جهانی برای هر نماگر به گونه ای 
است که به سختی می توان یک نمونه عینی از آن در برخی کشورها یافت و این 
امر تکمیل پرسشنامه را برای پرسش شوندگان با مشکل روبرو می کند. با توجه 
به اینکه در برخی نماگرها، هزینه ها بر حسب دلار در محاسبات وارد می شود 
لازم است در کشورهایی مثل ایران که نرخ های ارز متعدد دارند اینکه کدام 
نرخ ارز ملاک عمل قرار می گیرد، شفاف گردد. به عبارت دیگر در روش شناسی 
به صورت شفاف توضیح داده نشده است که هزینه هر کشور با چه نرخی به 
دلار تبدیل می شــود و به نظر می رسد در مورد ایران نرخ واقعی دلار که بر 
مبنای آن در بازار مبادله می شود بیش تر از نرخی است که بانک جهانی در 
نظر می گیرد و بنابراین هزینه واقعی نماگرها )به دلار( کم تر از مقداری است 

که گزارش می شود. عدم لحاظ شرایط تحریم یا سایر محدودیت های اقتصادی 
و سیاســی که برای برخی از کشورها وجود دارد قطعا روش شناسی را دچار 

اختلال خواهد نمود چرا که شرایط یکسانی لحاظ نشده است.
-    عــدم توجه بانک جهانی در انتخاب پرسش شــوندگان و جمع آوری 
اطلاعــات و داده ها بعضا از پرسش شــوندگان غیرمتخصص، منجر به ایجاد 

تورش در نتایج خواهد شد.
-    در روش شناســی شاخص ســهولت انجام کسب وکار به تفاوت های 
کشــورها در زمینه های مختلف از جمله اندازه اقتصاد، موقعیت جغرافیایی، 
جمعیت، عوامل نهادی و فرهنگی و ... توجهی نشده است. به طور کلی این 
تمایز قائل نشــدن بین گروه کشورهای مختلف، باعث شده که کشورها در 
تلاش برای ارتقای رتبه، به تغییرات در قوانین و مقررات داخلی خود در جهت 
یکسان سازی با قوانین کشورهای برتر در این شاخص و یا به تعبیر دیگر به 
مســابقه مقررات زدایی بدون فکر، مبادرت ورزند، در حالی که قوانین یکسان 

لزوما تاثیر مشابهی در فضای کسب وکاری متفاوت آن ها نخواهد داشت.
-    عــلاوه بر آن اشــکالاتی اختصاصی در خصــوص نماگرهای تجارت 
فرامرزی، نماگر دسترســی به بــرق، نماگر پرداخت مالیات،  نماگر حمایت 
از سهامداران خرد و نماگر ورشکستگی و پرداخت دیون با بانک جهانی نیز 

منعکس شده است. 
شــایان ذکر است، مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط کسب وکار 
مستقر در وزارت امور اقتصادی و دارایی مرجع ملی ارتباط با بانک جهانی در 

خصوص شاخص سهولت کسب و کار می باشد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی در جریان نشســت هم 
اندیشــی با کار آفرینان و تولید کنندگان در محل این 
وزارتخانــه، از آمادگی ظرفیت بازار بدهی برای تأمین 

مالی بنگاه های بزرگ اقتصادی کشور خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از شبکه 
اخبار اقتصــادی و دارایی ایران )شــادا(، دکتر فرهاد 
دژپســند در سخنان خود با اشــاره به اینکه طی 10 
سال اخیر بطور عموم، شعار های ابلاغی سال از سوی 
مقام معظم رهبری، با محوریت اقتصاد بوده است، اظهار 
داشت: نامگذاری سال 1399 به عنوان » جهش تولید« 
نشــان از اهمیت این امر و ضروت توجه بیش از پیش 
دولت و مجموعه وزارت اقتصاد به این موضوع و نقش 
بســیار مهم و اساسی بخش خصوصی است که ما خود 
را موظف می دانیم، موانع پیش روی آن را رفع کنیم.

دکتر دژپســند برقراری ارتباط مســتمر با فعالان 
بخــش خصوصی و تولید کننــدگان را یکی از اولویت 
های خود برای پذیرش مسئولیت وزارت اقتصاد عنوان 
کرد و با اشــاره به حضور رؤســای سازمان هایی چون 
گمرک جمهوری اسلامی، امور مالیاتی و بورس و اوراق 
بهادار در جلسه، گفت: بنظر من با توجه به اولویت ها، 
دغدغه ها و مشــکلات تولید کنندگان، باید جلسه ای 
نیز با حضور مدیران بیمه و فعالان اقتصادی در راستای 

رونق و جهش تولید برگزار شود.
وی گفت: برخی موارد و مشکلات، دست ما به عنوان 
وزارت اقتصاد نیســت و الزام قانونی است و برای رفع 
آنها نیاز به اصلاح قوانین توسط مراجع بالاتر است اما 
بعضی مســایل مثل حذف مقررات زائد و بهبود فضای 

کسب و کار، توسط خود ما قابل حل است.
دژپســند ادامه داد: یکی از کارهایی که می توانیم 
در این راستا انجام بدهیم، سفر به استان های مختلف 

و مشاهده نزدیک مشکلات واحد های تولیدی است.
وزیــر اقتصاد بــا بیان اینکه »اگر بــه عنوان دولت 
و حکومــت، پایبند تعهدات خودمــان در قبال بخش 
خصوصی نباشــیم، اقتصاد کشــور را به مشــکل می 

اندازیم«، تصریح کرد: بنا بر این، رابطه ما، تشــریفاتی 
نیست و این قبیل جلسات، پیش نیاز سیاست گذاری 
های ما اســت و تا کنون خیلی از سیاست های دولت، 
از جمله امکان تســویه ریالی تســهیلات ارزی تولید 
کنندگان از صندوق توسعه ملی، برآیند همین جلسات 

با فعالان بخش خصوصی است.
 وزیر اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود با تأکید 
بر اینکه بنگاه های بزرگ مقیاس نباید وقت خود را برای 
تأمین منابع مالی تلف کنند، گفت: خوشبختانه شورای 
عالی بورس و اوراق بهادار، راهکار خوبی برای ســرعت 
بخشیدن به تامین مالی بنگاه ها در نظر گرفته است. 
دژپسند با بیان اینکه سهولت در تامین مالی تولید 
اهمیت بســیار زیادی دارد، گفت: به همین ســبب به 
تازگی در وزارت اقتصاد وظیفه »تأمین مالی« را نیز به 
سایر وظایف »معاونت امور بانکی، بیمه و شرکت های 

دولتی« اضافه کرده ایم.
وی ادامه داد: پس از تحمل سه سال جنگ تحمیلی 
اقتصادی و تحریم های ظالمانه و نابخردانه دشــمنان، 
بنا بر اعلام مرکز آمار، در سه ماهه سوم سالجاری رشد 

اقتصادی نفتی و غیر نفتی کشور، مثبت شده است.

وزیر اقتصــاد اعلام کرد: در 11 ماهه امســال 32 
میلیــارد دلار صادرات غیر نفتی، آن در هم شــرایط 
کرونایی، داشته ایم، در حالی که فراموش نکرده ایم، به 
خاطر همین بیماری، در دو ماه فروردین و اردیبهشت 

عملا قادر به هیچ صادراتی نبودیم.
دژپسند افزود: امسال همچنین، با وجود محدودیت 
های پیش گفته، میزان صادرات و واردات کشــور، به 
ترتیب، تنها 18 و 15 درصد نســبت به ســال گذشته 
کاهش داشــته اســت.وی با یادآوری اینکه 85 درصد 
واردات کشــور شــامل مواد اولیه، کالای واسطه ای و 
سرمایه ای است، گفت: این اهمیت واردات در شرایط 
فعلی برای تولید کشــور را نشان می دهد.وزیر اقتصاد 
همچنین گفت: در 10 ماهه امسال 1400 هزار میلیارد 
تومان تسهیلات توسط نظام بانکی پرداخت شده است؛ 
در حالیکه این رقم در کل ســال 1398 معادل 9۷5 

هزار میلیارد تومان بود.
وی افزود: معتقدیم نظام بانکی باید چابک تر و فعال 
تر شــود ولی اینکه »عملکرد موفقی نداشته است« را 
قبول ندارم. وزیر اقتصاد گفت: وقتی گفته می شــود با 
دو هزار میلیارد تومان می توان دو هزار شــغل ایجاد 

کرد، این وظیفه بازار سرمایه و نظام بانکی را دو چندان 
می کند.وی تصریح کرد: ما باید از این شــرایط درس 
بگیریــم که نباید تلاش کنیم اقتصاد را با روش »قفل 

کردن« پیش ببریم. 
وزیر اقتصاد با اشــاره به فضای مملو از عزم و اراده 
جلســه امروز خود با فعالان اقتصادی، گفت: این نشان 

می دهد، بخش خصوصی پویا و زنده است.
دژپســند با یادآوری اینکه بخش خصوصی بخاطر 
ماهیت خود به فکر کســب منابع و بیشترین منفعت 
است، یاد آور شد: هر انتظار دیگری از بخش خصوصی 
بیهوده است و این دولت است که باید به دنبال تکثیر 
خدمات عمومی باشد.وی گفت: همکاران ما در گمرک 
جمهوری اسلامی از تمام اختیارات و روزنه های قانونی 
برای تسهیل واردات و رونق بخش تولید استفاده کرده 
اند و حتی گاهی همراه با ریسک عمل کرده اند و این 
کاری است که باید در سازمان های دیگر نیز انجام شود.

وزیر اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه بارقه امید برای نجات اقتصاد کشور از تحریم های 
ظالمانه بوجود آمده است، افزود: البته ما نباید خودمان 
را در چارچــوب تحریم ها گرفتار کنیم اما باید بدانیم 
که باز کردن گره تحریم ها می تواند کمک شــایانی به 

بهبود اوضاع می کند.
دژپسند اعلام کرد: خوشــبختانه دارد »روانی« در 
انتقال منابع از خارج به داخل کشور ایجاد می شود؛ و 
امیدواریــم این روند، تداوم پیدا کند و صادر کننده ما 

بتواند، راحت منابع خود را به کشور برگرداند.
وی افزود: همچنین خوشــبختانه منابع نفت ما هم 
از نظــر قیمت و هم میزان صــادرات در حال افزایش 
است و امیدواریم بتوانیم منابعی از این محل به اقتصاد 
برگردانیم و به شــرایطی برسیم که اگر چه در اعماق 
وجودمان بخاطر گرانی و فشار وارده به مردم، ناراحت 
هســتیم، این امید را داشته باشیم که روند ما، روندی 
رو به بهبود اســت و می توانیم با همدلی و هم افزایی، 
سریع تر بجایی برسیم که از بار مشکلات کاسته شود.

ضرورت آزادسازی فوری منابع ارزی ایران در عراق  
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/01/07

شماره : 1052

 قیمت بلیت هواپیما تا پایان نوروز 1400 افزایش نمی یابد
معاون هوانوردی و امور بین الملل ســازمان هواپیمایی کشوری با بیان این که 
شــرکت های هواپیمایی درخواست افزایش قیمت بلیت هواپیما برای عید 1400 
و ایام نوروز را دارند، اعلام کرد: با توجه به شــرایط کنونی اجازه افزایش قیمت به 

ایرلاین ها داده نمی شود و برنامه ای برای آن نداریم. 
ابوالفضل جلالی اظهار کرد: گرچه ایرلاین ها مجددا درخواست افزایش قیمت 
بلیت هواپیما را برای تعطیلات نوروزی پیش رو دارند اما در حال حاضر شرایط به 
گونه ای نیست که امکان چنین تغییرات قیمتی وجود داشته باشد و به هیچ وجه 

مجوز افزایش قیمت بلیت هواپیما تا پس از تعطیلات نوروزی صادر نخواهد شد.
وی ادامه داد: اگر شــرکت هواپیمایی سقف قیمتی مصوب موجود را برای نرخ 
بلیت هواپیما رعایت نکند در رصدهای مستمری که داریم متوجه تخلف در این 
زمینه خواهیم شد و با شرکت هواپیمایی مورد نظر برخورد جدی صورت خواهد 
گرفت. معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری با بیان این که 
اجازه تخلف به شرکت های هواپیمایی داده نخواهد شد، اظهار کرد: شاید نرخ کنونی 
بلیت هواپیما با توجه به شرایط اقتصادی موجود برای ایرلاین ها به صرفه نباشد، اما 
شرایط کنونی به گونه ای نیست که دیگر امکان افزایش قیمت بلیت هواپیما وجود 
داشته باشد و نمی توانیم چنین اجازه ای به شرکت های هواپیمایی بدهیم و برنامه ای 

برای بالارفتن قیمت بلیت هواپیما نداریم.
در روزهای پایانی آبان ماه امســال با تصویب شورای عالی هواپیمایی کشوری 
قیمت بلیت هواپیما 10 درصد افزایش یافته و محدودیت حداقل قیمت ها از نرخ نامه 
قبلی )خردادماه 1399( حذف شد که البته مورد انتقاد بسیاری از مسافران و مردم 

قرار گرفت.

 بزرگترین جزیره خلیج فارس به شبکه گاز ایران وصل می شود
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران از اجرای بزرگترین عملیات حفاری افقی جهت دار 
»اچ. دی. دی« جهان برای برای ساخت خط لوله گاز »بندرعباس-لافت-گورزین« با 
هدف اتصال جزیره قشم به شبکه سراسری گاز و تامین خوراک صنایع پتروشیمی 

در بزرگترین جزیره خلیج فارس خبر داد. 
حسن منتظر تربتی، با اشاره به استفاده از بند )ق( تبصره 2 قانون بودجه سال 
1393 برای توسعه شبکه گاز با هدف جایگزینی گاز طبیعی با فرآورده های نفتی، 
گفت: از محل گازرسانی به صنایع، نیروگاه های برق، روستاها و شهرها و از محل 

فروش فرآورده های نفتی مازاد، هزینه های گازرسانی تامین می شود.
وی با بیان اینکه یکی از برنامه های در دست اجرا اتصال قشم به عنوان بزرگترین 
جزیره خلیج فارس به شبکه سراسری گاز است، تصریح کرد: بر این اساس، طراحی 
و ساخت خط لوله 30 اینچ بندرعباس، لافت، گورزین و انشعاب 1۶ اینچ شهرک 

صنعتی خلیج فارس در دستور کار شرکت ملی گاز قرار گرفته است.
معاون وزیر نفت در امور گاز درباره جزئیات بیشــتر ســاخت این خط لوله گاز 
هم توضیح داد: به منظور گازرسانی به جزیره قشم نسبت به احداث خط لوله 30 
اینچ بندرعباس-لافت – گورزین )قشــم( منشعب از خط هفتم سراسری گاز به 
طول تقریبی 58 کیلومتر )شامل سه کیلومتر بخش عبور دریایی به روش HDD( و 
انشعاب 1۶ اینچ شهرک صنعتی خلیج فارس به طول 14 کیلومتر آغاز شده است.

این مقام مسئول ظرفیت انتقال این خط لوله را 25 میلیون مترمکعب در روز 
عنوان کرد و افزود: یکی از مهمترین ویژگی های ساخت این خط لوله گاز و وجه 
متمایز این پروژه مربوط به عملیات HDD برای گازرسانی به جزیره قشم و عبور از 
عمق آب های خلیج فارس )انجام حفاری افقی جهت دار( است که برای نخستین 
بار در جهان این متراژ طول به میزان 3 کیلومتر به صورت حفاری افقی انجام می 
گیرد. به گفته وی پیش بینی می شود بخش اول پروژه جهت گازرسانی به شهرک 
صنعتی خلیج فارس تا ســه ماهه اول سال 1400 تزریق گاز شود؛ گاز رسانی به 

جزیره قشم نیز تا انتهای سال 1400 تکمیل شود.
تربتی با یادآوری اینکه با ساخت و توسعه این خط لوله انتقال گاز زمینه شکوفایی 
توسعه صنایع به ویژه پتروشیمی در جزیره قشم فراهم می شود، خاطرنشان کرد: 
با ساخت خط لوله گاز زمینه تامین پایدار و مطمئن خوراک صنایع پتروشیمی در 

قشم فراهم می شود.
بر اســاس این گزارش، تاکنون مجوز ساختی برای 5 طرح پتروشیمی با هدف 
تبدیل گاز متان به متانول، پروپیلن و پلی پروپیلن از سوی وزارت نفت برای احداث 
در جزیره قشــم صادر شــده و این جزیره توانایی و ظرفیت تبدیل به هاب جدید 
پتروشیمی ایران را در خلیج فارس دارد. همچنین، سومین همایش تخصصی معرفی 
فرصت های سرمایه گذاری منطقه آزاد قشم در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی با حمایت 

سازمان منطقه آزاد قشم 20 و 21 بهمن ماه امسال برگزار می شود.

 افزایش تیراژ خودروسازان نیازمند نقدینگی کافی
دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان خودرو با اشاره به کاهش تیراژ 
خودروسازان در روزهای اخیر، افزود: مشکل آنجاست که خودروسازان از نقدینگی 
کافی برای تســویه بدهی قطعه سازان برخوردار نبوده و از سوی دیگر قطعه سازان 

نیز بیش از این توان مالی برای ادامه کار برخوردار نیستند. 
این روزها شــمارگان تولید روزانه در دو خودروساز بزرگ کشور با روزهای اوج 
امســال فاصله گرفته، به طوری که ســایپا که در خرداد ماه امسال روزانه بیش از 
دو هزار و 200 دســتگاه تولید داشت به یک هزار و 800 دستگاه افت کرد و ایران 
خودرو که عنوان بزرگترین خودروساز کشور را یدک می کشد، این روزها به تیراژ 
دو هزار دستگاه رسیده است. در همین زمینه، »آرش محبی نژاد« افزود:  این روزها 
یکی پس از دیگری شاهد توقف تولید و تعطیلی قطعه سازان هستیم و تامین قطعه 

از سوی آنها با اختلال شدید مواجه شده است.
این مقام صنفی یادآور شد: اکنون بخش زیادی از خودروها نیز به صورت ناقص 
و با کمبود برخی قطعات در حال تولید است که این مساله می تواند هدف »جهش 
تولید«   را تا پایان ســال با مشــکل مواجه کند. شنیده ها حاکی است بیش از ۷0 
هزار دســتگاه خودروی ناقص در کف پارکینگ خودروسازان وجود دارد که سهم 
ایران خودرو 40 هزار و سایپا 30 هزار دستگاه است. وی بیان داشت: اکنون مجموع 
مطالبات قطعه سازان و زنجیره تامین خودروسازی به بیش از 40 هزار میلیارد تومان 
رســیده که فقط 10 هزار میلیارد تومان آن مطالبات معوق تعیین تکلیف نشده 
است. محبی نژاد ادامه داد: تاکنون تعدیل قیمت ها و قراردادها برای بخش کوچکی 
از  جامعه قطعه سازان اتفاق افتاده و اگر تعدیلات انجام شود، دست کم 30 درصد 

دیگر به مطالبات معوق یاد شده اضافه خواهد شد.
وی گفت:  این در حالی اســت که پرداخت مطالبات قطعه ســازان از ســوی 
خودروسازان به صورت قطره چکانی انجام می شود و مطرح شدن اوراق »گام« برای 

پرداخت بخشی از مطالبات نیز در عمل با مشکلاتی مواجه است.
اوراق گواهی اعتبار مولد )گام( یک ابزار بازار محور و با قابلیت نقل و انتقال در 
بازارهای پول و ســرمایه است که تسهیلات جدید را برای تامین مالی بدون تورم 
بنگاه های تولیدی فراهم می کند. به اتکای این اوراق، تولیدکنندگان بر مبنای فاکتور 
خرید مواد اولیه و واسط از بانک عامل، درخواست انتشار و تضمین گواهی اعتبار مولد 
در سررسید کرده و به بنگاه فروشنده مواد اولیه تحویل می دهند. دارنده این اوراق 
می تواند گواهی را تا زمان سررسید نزد خود نگه دارد یا به فروشنده مواد اولیه بدهد.

دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان خودرو یادآور شد: اواخر 
پارسال خودروســازان نیمی از تسهیلات 10 هزار میلیارد تومانی مصوب شده از 
سوی شورای پول و اعتبار را دریافت کرده و بین قطعه سازان تقسیم کردند، اکنون 
پنج هزار میلیارد تومان آن باقی مانده که نیاز به مصوبه جدیدی نداشته و فقط باید 
تاریخ مصوبه قبلی، تمدید شود. اکنون از حدود یک هزار و 200 قطعه ساز رسمی 
فعال در رده های 1، 2 و 3 با جمعیت حدود 550 هزار نفری، نزدیک به 400 واحد 

تعطیل و 300 واحد نیمه تعطیل هستند.

زهــرا جعفری  -   ایده روز  | بازار ارز در 
هفته گذشته، در واکنش مثبت به نشانه های 
مثبت از تحولات دیپلماتیک کشور، روند نزولی 
به خود گرفت. روندی که در نهایت توانســت 
قیمت دلار و یــورو را به ترتیب به کانال های 
23 و 28 هزار تومان کاهش دهد.بازگشت روند 
نزولی به بازار ارز را  می توان مهمترین تحول این 
بازار در هفته ای که گذشت دانست. این تحول 
در حالــی در این بازار اتفاق افتاد که از ابتدای 
بهمن ماه، این بازار روندی صعودی به خود گرفته 
بود و قیمت دلار در بازار آزاد از کانال 21 هزار 

تومان به کانال 24 هزار تومان رسیده بود.

 تمایل جدی بازار ارز برای کاهش 
قیمت

بازار ارز اولین روز هفته را در شرایطی آغاز 
کرد که مقاومت بازار در پنج شــنبه پیشین 
باعث شــده بود قیمت دلار به کانال 23 هزار 
تومان کاهش پیدا کند و در آخرین معاملات 
هفته قیمت 23 هزار و ۷50 تومان را ثبت کند. 
اما اولین معاملات روز شنبه، نشان از تحولی 
اساسی در بازار داشت، چرا که دلار با افزایش 
هزار تومانی، در قیمت 24 هزار و ۷50 تومان، 
معامله شد. این افزایش شدید قیمت برای یورو 
هم مصداق داشت و این ارز در بازار آزاد کانال 
30 هزار تومانی را در اولین ساعات اولین روز 
هفته، تجربه کرد. این شوک افزایشی در ادامه 
روند معاملات روز شنبه، به سرکت شکسته 
شــد و قیمت ها با شیبی تند کاهش یافت. تا 
جایی که در آخرین ساعات روز شنبه قیمت 
۷00دلار  تومان و بهای یورو 900 تومان یورو 

کاهش یافت. اما دلالان و نوسانن گیران بازار 
در روز یکشــنبه برای بار دوم تلاش کردند تا 
به بازار شوک افزایشی وارد سازند و در اولین 
ســاعات معاملات این روز باری دیگر دلار در 
قیمت 24 هزار و ۷00 تومان و یورو نیز با بهای 
29 هزار و 900 تومان معامله شد. تلاش این 
گــروه از فعلان بازار ارز باز هم ناکام ماند و در 
ادامه معاملات روزهای یکشنبه و البته در طول 
روز دوشنبه، بازار باز هم شاهد روند آرام کاهش 
قیمت ها بود و در آخرین ساعات روز معاملاتی 
دوشــنبه قیمت دلار و یورو به ترتیب به کف 
کانال های 24 و 29 هزار تومانی رســید. اما با 

شروع روز معاملاتی سه شنبه، برای سومین بار 
در این هفته، قیمت ارز با شوک ناگهانی مواجه 
شد و در اولین ساعات معاملات این روز، دلار با 
قیمت 24 هزار و 400 تومان و یورو با قیمت 
29 هزار و 400 تومان در بازار آزاد معامله شد.

این تلاش نیز کامیاب نبودند تا نشان داده 
شود عزم بازار برای کاهش قیمت جدی است 
و تمایلی به معامله در قیمت های بالاتر وجود 
ندارد. روندی که در نهایت توانست در روز چهار 
شنبه قیمت یورو را وارد کانال 28 هزار تومان 
و در روز پنج شنبه قیمت دلار را به کانال 23 
هزار تومان وارد کند. بر این اســاس در پایان 

معاملات بازار آزاد ارز در هفته ای که گذشت، 
قیمت دلار در محدوده 23 هزار و 950 تومان 
و قیمت یورو در محدوده 28 هزار و 800 تومان 
خرید و فروش شد. روند قیمت گذاری ارز در 
صرافی های بانکی هم در هفته ای که گذشت 
رونــدی نزولی داشــت. در این صرافی ها روز 
یکشنبه دلار با قیمت فروش 23 هزار و 920 
تومــان و یورو با قیمت فروش 29 هزار و 50 
تومان سقف قیمتی هفته را تجربه کرد. اما در 
ادامه معاملات هفته طی روند ملایم کاهشی 
ســرانجام دلار در این صرافی ها با قیمت 23 
هزار و ۷50 تومان و یورو با قیمت 28 هزار و 

550 تومان در روز پنج شنبه فروخته شد که 
نشان از تحکیم روند نزولی در این صرافی ها 
دارد. قیمــت خرید دلار هم در این صرافی ها 
در هفته ای که گذشــت حداکثر 23 هزار و 
420 تومــان و حداقل 22 هزار و 320 تومان 
را ثبت کرد. در سوی دیگر بازار معاملات ارز 
در سامانه نیما اما روندی نامشخصی داشت. در 
این بازار قیمت میانگین معاملات دلار تا پایان 
هفته شیبی صعود داشت و از قیمت 23 هزار 
و 80 تومان تا 23 هزار و ۶50 تومان افزایش 
یافت. در خصوص معاملات یورو نیز این روند 
صعودی تا روز دوشنبه ادامه داشت، اما در ادامه 
بازار با کاهش قیمت مواجه شد. بر این اساس 
معاملات یورو با قیمت میانگین 28 هزار و 8۶0 
تومان در روز شنبه کار خود را شروع کرد و در 
روز دوشنبه به حداکثر قیمت 29 هزار و ۶25 
تومان رسید. اما در نهایت قیمت یورو در پایان 
هفته به 29 هزار و 200 تومان کاهش یافت.

 بازار ارز چشم انتظار دستاوردهای 
دیپلماتیک

در این هفته تلاش چندباره ســفته بازان و 
نوســان گیران بازار برای صعودی کردن روند 
قیمت هــا در بازار در حالــی ناکام ماند که، به 
اعتقاد کارشناسان، فعالان بازار در انتظار دریافت 
سیگنالی قوی از مســئولان کشور در عرصه 
دیپلماسی هســتند. در هفته ای که گذشت 
عبدالناصــر همتی با حضــور در برنامه زنده 
تلویزیونی، اعلام کرد در صورتی که مذاکرات 
دیپلماتیک به خوبی پیش برود، قیمت واقعی 

دلار زیر 20 هزار تومان خواهد بود.

بررسی تحولات بازار ارز در هفته منتهی به 17 بهمن 1399؛ 

بازگشت روند نزولی قیمت ها به بازار ارز

صد و بیستمین یارانه نقدی طی روزهای آینده بار 
دیگر با همان مبلغ 45 هزار و 500 تومان به حســاب 
خانوارها واریز می شود، آنچه که مجلس درباره افزایش 
چند برابــری یارانه نقدی در ســال آینده پیش بینی 
کرده بود با رد کلیات لایحه بودجه فعلا منتفی اســت 
و مشخص نیست که با اصلاح لایحه و مصوبات جدید 
چــه اقدامــی در رابطه با نحوه  پرداخــت یارانه نقدی 

صورت می گیرد. 
 ساعت 24 روز بیستم بهمن ماه )دوشنبه( پرداخت 
یارانه نقدی به حســاب سرپرستان خانوار ۷8 میلیون 
نفر انجام خواهد شد. این روال تکراری از 10 سال پیش 
در دســتور کار دولت ها بــوده و مبلغ 45 هزار و 500 
تومان تغییری نکرده اســت. از سویی با وجود تکالیف 
قانون بودجــه و اختلاف نظرها و انتقاداتی که در مورد 
پرداخت همگانی یارانه نقدی وجود داشت هیچ گاه به 
طور جدی این اصلاحات صورت نگرفت و دولت به هر 
دلیلی از آن عقب نشــینی کرد و همچنان توزیع نقدی 

برای بیش از 95 درصد ایرانی ها ادامه دارد.
مجلس که طی ســال های اخیر اغلب از منتقدان 
نحوه پرداخت یارانه های نقدی  بود در سال جاری و در 
جریان بررسی لایحه بودجه سال 1400 در کمیسیون 
تلفیق دســت به اقداماتی زد که بسیار پرحاشیه پیش 
رفت. برای تصمیم گیری در مورد ارز 4200 تومان به 
اقلام باقی مانده دریافت کننده که پنج قلم از کالاهای 

اساسی و نهاده های تولید بود، این نرخ و همچنین 11 
هزار و 500 تومان تسعیر ارز را حذف و 1۷ هزارو 500 
تومــان را جایگزین کرد که با مخالفت هایی از ســوی 

دولت و برخی کارشناسان همراه شد.
 در نتیجــه تغییرات ایجاد شــده، منابع ناشــی از 
هدفمنــدی یارانه ها از 2۶۷هزار میلیارد به 429 هزار 
میلیارد تومان افزایش یافت که ناشی از مصرف فرآورده 
های نفتی در داخــل و افزایش صادرات فرآورده ها و 
مشتقات آن بود، از سویی از حذف ارز 4200 تومانی و 

مابه التفاوت آن با نرخ 1۷ هزار و 500 تومانی از محل 
هشــت میلیارد دلاری که برای تامین کالای اساسی و 
دارو در بودجه پیش بینی شــده بود، حدود 10۶ هزار 
میلیارد تومان منابع ایجاد می شود که ۷۷ هزار میلیارد 
تومان آن برای برگشــت به مردم در قالب یارانه های 
نقــدی و 33 هزار میلیار تومــان آن برای دارو درنظر 
گرفته شد. آنچه که برای بازگشت منابع بع مردم پیش 
بینی شــد، افزایش پرداخت های نقدی بود ولی نه به 
صورت هدفمند و پوشــش آسیب  نیازمندان بلکه کل 

۷8 میلیون نفر یارانه بگیر از نیازمند تا پردرآمد بود؛ به 
طوری که براساس مصوبه کمیسیون تلفیق 35 میلیون 
نفر اول بیش از 180 هــزار تومان، حدود 23 میلیون 
نفــر دیگر 138 هزار تومــان یارانه دریافت می کنند و 
مابقی که حدود 20 میلیون نفر هســتند هم 91 هزار 
تومــان در ماه، یارانه دریافت می کنند. این مصوبات از 
نظر کارشناسان نیز چندان پذیرفته شده نبود چرا که 
از ســویی ارز 4200 تومانی از پنج قلم کالای اساسی 
حذف شده بود که می توانست در تامین اغلب کالاهای 
مورد نیاز مردم موثر بوده و قیمت ها را در بازار افزایش 
دهد ولی توزیع منابع آن تضمین کننده پوشش آثار و 

تبعات آن از کالاهای اساسی نبود.
با این حال آنچه که در قالب لایحه بودجه و گزارش 
اصلاحی کمیسیون تلفیق برای بررسی به صحن علنی 
آمــد در همان ابتدا بدون این که بررســی در جزئیات 
صورت بگیرد، از ســوی نمایندگان مجلس رد شــد و 
مورد موافقت قــرار نگرفت که البته یکی از محورهای 
مورد تاکید برای رد کلیات همین مصوبه  ارز 4200 و 
یارانــه نقدی بود. اکنون با رد کلیات لایحه بودجه قرار 
اســت دولت بودجه اصلاح شده را ارائه کند و بار دیگر 
مورد بررســی قرار گیرد که می تواند بــا تغییراتی در 
بخش های مختلف به ویژه نرخ ارز و یارانه نقدی همراه 
باشد و هیج یک از مصوبات اخیر کمیسیون تلفیق در 

این رابطه مطرح و اجرایی نشود.

یارانه ۱۲۰ در راه است

سنگینی بار دلار روی دوش بورسی ها
وابســتگی روند حرکت بازار سرمایه به نرخ دلار باعث 
میشود با هر وعده سیاست گذاران درمورد قیمت این ارز، 
شاخص کل بورس هم بالا و پایین شود. به طوریکه پیش 
بینی مســئولان از نرخ دلار 15 هــزار و یا حتی 20 هزار 
تومانی به روند نزولــی بورس دامن زد تا عمر چراغ قرمز 

این بازار به درازا بکشد. 
بازار سرمایه ســالی پرتلاطم را پشت سر می گذارد و 
درحالی که شاخص کل این بازار در پنج ماهه نخست سال 
جاری برای نخستین مرتبه تا دو میلیون واحد افزایش یافت، 
با آغاز روند نزولی بورس از اواخر مردادماه،  شاهد کاهش 
این شاخص تا کانال یک میلیون و صد هزار واحد نیز بودیم. 
در این میان موضوعات مختلفی باعث سقوط شاخص شد، 
اتفاقاتی که اعتماد سهام داران را از بین برد و به نظر میرسد 
تمامی ندارند! از اختلاف دو وزیر بر سر دومین ETF دولت 
بگیر تا قیمت گذاری دستوری در صنایع مختلف و وعده و 

وعیدهای سیاست گذاران درمورد کاهش نرخ ارز.

 وعده های دلاری! 
هنوز یک ماه از وعده دلار 15 هزار تومانی رئیس جمهور 
نگذشته است که رئیس کل بانک مرکزی از دلار 20 هزار 
تومانی صحبت میکند. درواقع ماجرا از این قرار اســت که 
زمانی که نرخ دلار نیمایی حدود 24 تا 25 هزار تومان بود، 

یعنی حدودا یک ماه قبل، حسن روحانی اعلام کرد اگر هفت 
میلیارد دلار ایران که نزد کره جنوبی است، آزاد شود، دلار تا 
15 هزار تومان کاهش خواهد یافت. در آن روزها ترمز روند 
افزایشــی دلار کشیده شد و نرخ این ارز تا 21 هزار تومان 
نیز کاهش یافت. مشخص است که دلار به 15 هزار تومان 
نرسید اما این سیگنال از سوی دولت به بازار سرمایه داده 
شــد که دلار ارزان خواهد شد و تاثیر منفی خود را روی 
بورس گذاشت. در همان زمان نیز بسیاری از کارشناسان 
بر این باور بودند که حتی اگر به غیر از هفت میلیارد دلار 

ایران که نزد کره جنوبی است، منابع ارزی دیگر ایران نیز 
آزاد شود، دلار 15 هزار تومانی محقق نخواهد شد. در هر 
صورت دلار تا 21 هزار تومان کاهش یافت و بعد از مدت 
کوتاهی دوباره به حدود 25 هزار تومان رســید. در چنین 
شرایطی عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی به عنوان 
یک سیاست گذار و صاحب نظر، دلار  زیر 20 هزار تومانی 
را مطرح کرده است.  موضوعی که باعث شد برخی شرکت 
هــای لیدر در بازار، فروش خود را با دلار 20 هزار تومانی 
پیش بینی کنند و این اتفاق هم به هیجانات بازار دامن زد.

 احتمال بازگشت ارز به کشور
این وعده درحالی مطرح شده است که بر همگان واضح 
است که همیشه چشم انداز کاهشی یا افزایشی نرخ دلار 
روی بازار سرمایه تاثیر میگذارد تا بازار در بلند مدت خود 
را نرخ دلار وفق دهد. از سوی دیگر بحث برداشت تحریم و 
مذاکره مطرح است، هرچند که زمان آن مشخص نیست اما 
در نهایت با توجه به روی کار آمدن دولت بایدن در آمریکا، 
انتظار  میرود مذاکره بین ایران و امریکا شکل گیرد. بنابراین 
چشم انداز کاهش تحریم است و نخستین سیگنال کاهش 
تحریم ازادسازی منابع ارزی بلوکه شده ایران در کشورهای 
دیگر و بازگشت ارز به کشور است. البته نباید از این موضوع 
غافل شد که اگر تحریم ها کاهش یابند، روی مقدار فروش 
شرکت ها تاثیرگذار است و این شرکت ها میتوانند بخشی 
از صادرات دســت رفته خود را که به واسطه تحریم ها از 
دست داده بودند به دســت بیاوند. البته یعنی شاید نرخ 
فــروش با کاهش نرخ دلار کاهــش یابد اما مقدار فروش 
میتواند افزایش یابد. در نهایت باید گفت چنانچه نرخ دلار 
در کشور کاهش یابد، باعث خوشحالی همه از جمله سهام 
داران بورسی است اما آنچه که باعث ناخشنودی این افراد 
می شود. زیرا با چنین نوساناتی، امکان تحلیل وضعیت مالی 
شرکت ها از سهام داران بورسی برای افق حداقل ۶ ماه تا 

یک سال گرفته خواهد شد.

کنترل بازار مسكن با ساخت مترو در شهرهای جدید
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه به زودی عملیات احداث مترو تهران 
ـ پردیس آغاز می شود گفت: یکی از مهمترین برنامه های ما توسعه خطوط 
ریلی بین شــهرهای جدید با شهر مادر است که می تواند به ایجاد تعادل در 
بازار مسکن کلانشهرها کمک کند؛ بر این اساس طی سالهای اخیر پنج خط 
ریلی را در دستور قرار داده ایم که خط هشتگرد - کرج به طول 2۶ کیلومتر 
افتتاح شده، خط بهارستان - اصفهان در شرف افتتاح، گلبهار و فولادشهر در 
حال اجرا و پردیس در آغاز عملیات اجرایی قرار دارد.  حبیب الله طاهرخانی 
اظهار کرد: پروژه مترو تهران ـ پردیس که خوشبختانه روز چهارشنبه به تصویب 
هیات دولت رسید از جمله طرحهای مهمی است که ثمراتی همچون سهولت 
تردد، ایجاد جاذبه سکونتی در شهرهای شرق استان تهران و تعادل بخشی به 
بازار مسکن پایتخت دارد. وی افزود: حمل و نقل ریل پایه و توسعه آزادراهی 
دو سیاست اصلی دوره مدیریت فعلی شرکت عمران شهرهای جدید است. در 
این خصوص دی ماه امسال آزادراه تبریز ـ سهند را افتتاح کردیم که زمان سفر 
بین این دو شهر را از 30 دقیقه به 10 دقیقه کاهش داد. دی ماه سال گذشته 
نیز مترو هشتگرد را به بهره برداری رساندیم.  این مهم در حالی صورت گرفت 

که از زمان کلنگ زنی مترو هشتگرد در سال 138۷ تا اوایل سال 1398 پروژه 
حدود ۷5 درصد پیشــرفت داشت و 25 درصد پیشرفت با سه شیفت کاری 
شبانه روزی تنها در یک سال پایانی محقق شد. معاون وزیر راه و شهرسازی با 
بیان اینکه طبق تفاهم نامه با قرارگاه خاتم الانبیا )ص( عملیات اجرایی پروژه 
مترو تهران ـ پردیس به زودی آغاز می شود گفت: سال آینده همچنین مترو 
مجلسی ـ مبارکه ـ بهارستان را افتتاح می کنیم. مترو فولادشهر به اصفهان و 
گلبهار به مشهد نیز با پیشرفت فیزیکی مناسب در حال اجرا است. تجربه نشان 
داده هرچقدر دسترسی آسان و ایمن ایجاد کنیم جذابیت سکونت را بالا میبریم.

طاهرخانی، تعادل بخشــی به بازار مسکن شهرهای مادر، صرفه جویی در 
مصرف ســوخت، کاهش آلودگی هوا، سبک سازی بار ترافیک و کاهش زمان 

سفر را از اهداف احداث خطوط ریلی در شهرهای جدید دانست.
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید درباره جزئیات پروژه مترو تهران 
ـ پردیس گفت: اواخر سال گذشته تفاهم نامه احداث مترو پردیس با قرارگاه 
خاتم الانبیا )ص( به امضا رسیده و مطالعات طرح آغاز شده است. دوره احداث 
و مطالعــه ۶0 ماه خواهد بود که قرارگاه خاتم قول داده پروژه را زودتر از این 

زمان افتتاح کند. طول این خط حدود 25 کیلومتر با دو ایستگاه در مسیر و 
توقف گاه خواهد بود. هزینه اجرای پروژه به طور تقریبی 4045 میلیارد تومان 
تخمین زده می شــود. طاهرخانی تاکید کرد: شرکت طرف قرارداد عهده دار 
تأمین 30 درصد از منابع مالی مورد نیاز برای اجرای پروژه، تأسیسات جانبی 
خاص آن تا شروع مرحله بهره برداری و تسویه حساب کامل هزینه ها خواهد 
بود، بقیه هزینه ها نیز حداقل 40 درصد از منابع مالی داخلی شرکت عمران 
شهرهای جدید و تا 30 درصد از محل قانون بودجه سنواتی تأمین خواهد شد.

معاون وزیر راه و شهرسازی درباره نرخ سود سرمایه گذاری این پروژه گفت: 
نرخ ســود سرمایه گذاری شرکت طرف قرارداد در دوران احداث و بهره برداری 
معادل نرخ ســود تســهیلات مشارکتی مصوب شــورای پول و اعتبار بعلاوه 
دودرصــد در زمــان انعقاد قرارداد صورت می گیرد و مبلــغ آن تا پایان دوره 
ثابت و قابل افزایش نیست. وی در خصوص مترو تهران -پرند نیز اعلام کرد: 
دســتگاه اجرایی مترو تهران پرند شهرداری تهران است. با این حال شرکت 
عمران امادگی دارد با شــهرداری تهران به خصوص از جهت تامین بخشی از 

هزینه احداث  همکاری کند.  
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/01/07

شماره : 1052

 مطالبات میلیچ به حسابش واریز شد
بعد از بازگشت هرویه میلیچ به ایران گفته شد که این بازیکن با هزینه شخصی و 
بعد از تماس فرهاد مجیدی به ایران سفر کرده و باشگاه هنوز اقدامی برای پرداخت 
مطالباتش انجام نداده است. از این رو ستاره کروات استقلال جلسه ای را با احمد 
مددی مدیرعامل باشــگاه برگزار کرد و حالا مشــخص شده که مطالبات او بعد از 
حضورش در تهران به حســابش رفته اســت. امروز در این خصوص حجت نظری 
سخنگوی باشگاه استقلال تاکید کرد که مطالبات میلیچ پرداخت شده است. میلیچ 
البته باید قرارداد جدیدی را با آبی پوشان ببندد و سال بعد نیز در این تیم باشد. به 
همین خاطر باید الحاقیه قراردادش آماده شود و به امضای او برسد تا مشکل این 

بازیکن خارجی به طورکامل حل شود.

 اصل ماجرای شجاعی و دژاگه چه بود؟
 باشگاه تراکتور بدون شک یکی از عجیب ترین باشگاه های ایران است. جایی که 
مدیر ورزشی آن با اعلام سایت رسمی باشگاه »به دلیل دخالت در امور مدیریتی« 
برکنار می شــود و بلافاصله قائم مقام آن نیز به دلیل انتشــار مطلبی برخلاف نظر 
مالک باشگاه در فضای مجاری کنار گذاشته می شود، اما یک روز بعد، انگار نه انگار!

علیرضا رحیمی معاون ورزشی تراکتور و پس از انتشار پستی در فضای مجازی 
)تصویر آن را در زیر مشاهده می کنید( به دلیل مخالفت با تصمیم مالک و مدیران 
باشگاه تراکتور برای قطع همکاری با دژاگه و شجاعی، فوراً از سمتش برکنار شد تا 
مدیران باشــگاه برای فسخ قرارداد با دژاگه و شجاعی وارد مذاکره شوند. مذاکراتی 
که دلیل آن قرارداد ســنگین این دو بازیکن بود و قرار بود با فســخ قرارداد این دو 

بازیکن، هزینه های باشگاه تا حد زیادی کاهش یابد.
حتی گفته شد اشکان دژاگه مذاکراتی با استقلال نیز داشته اما باشگاه تراکتور 
در اولین اقدام خود مصاحبه ای از رسول خطیبی منتشر کرد که در بخشی از آن 
آمده بود: »هر کسی دلش با پیراهن تراکتور نیست، جایی در این تیم ندارد و هر 
بازیکنــی هم می خواهد برای تراکتور بازی کند، باید با عشــق و دل و جان بازی 
کند«. صحبت هایی که به نظر می رسد اقدام باشگاه برای جدایی شجاعی و دژاگه را 
تأیید می کرد، اما سه ساعت پس از این مصاحبه، باشگاه تراکتور مصاحبه ای دیگر 
از خطیبی منتشر کرد که در آن سرمربی سرخپوشان تبریزی تأکید کرد جدایی 

دژاگه و شجاعی شایعه است و این دو در تراکتور باقی خواهند ماند!
هت تریک باشگاه تراکتور در انتشار مصاحبه  ها با گفت و گویی دو جمله ای و مشترک 
از شــجاعی و دژاگه تکمیل شد. »مسعود شجاعی و اشکان دژاگه: در کنار رسول 
خطیبــی با قدرت در تراکتور ادامه می دهیم. از اول هم قرار نبود جایی برویم. این 
همه زحمت کشیدیم و حالا برای لیگ قهرمانان آسیا آماده می شویم.« این مطلب 
مصاحبه منتشر شده از شجاعی و دژاگه است و سبکی جدید در انتشار مصاحبه از 

دو بازیکن آن هم در یک خط و بدون توضیح اضافه.
در حالی که دو مدیر باشگاه تراکتور به دلیل مخالفت با تصمیم مالک باشگاه برکنار 
شدند و در دو روز گذشته نیز جلساتی برای فسخ قرارداد با دژاگه و شجاعی برگزار 
شده، به نظر می رسد مدیران تراکتور به دلیل مخالفت شدید هواداران این تیم در 
فضای مجازی، عقب نشینی کرده اند و باید دید این عقب نشینی موقتی است یا دائمی.

اشکان دژاگه و مسعود شجاعی تاکنون نزدیک به 23 درصد از قرارداد این فصل 
خود را دریافت کردند. مدیران باشــگاه تراکتور به دلیل مشکلات شدید مالی، در 
روزهای گذشته و پس از تصمیم محمدرضا زنوزی به دنبال کاهش هزینه ها و فسخ 
قرارداد با دو کاپیتان خود بودند. در همین زمینه روز گذشته جلساتی برگزار شده 
و مدیران تراکتور پیشنهاد بخشــش بقیه مطالبات این بازیکنان در ازای دریافت 

رضایت نامه را مطرح کرده اند.

 بحران در مونیخ؛ آتش زیر خاکستر
 بعد از قطعی شدن جدایی یوواخیم لوو از تیم ملی آلمان بعد از جام ملت های 
پیش رو، اخبار حاکی از احتمال حضور هانسی فلیک روی نیمکت ژرمن ها بوده 
است. طبق ادعای نشریه بیلد، مدیران بایرن مونیخ حس می کنند در صورت مهیا 
بودن شرایط، هانسی فلیک علاقمند به حضور روی نیمکت تیم ملی آلمان و دادن 
پاســخ مثبت به پیشنهاد آنهاست. البته فدراسیون فوتبال آلمان هنوز برای توافق 
با هانسی فلیک رسما وارد عمل نشده و بند آزادسازی هم در قرارداد این سرمربی 
آلمانی وجود ندارد. بایرن مونیخ تنها در صورت یافتن جانشین مناسب به هانسی 
فلیک اجازه جدایی می دهد. جولیان ناگلزمان گزینه اول بایرن مونیخ اســت، اما 
بایرن باید بند آزادســازی سرمربی جوان لایپزیش را پرداخت کند، زیرا او تا سال 
2023 با این باشــگاه تحت قرارداد است. اما نشریه بیلد امروز در گزارشی خبر از 
مشکلاتی بین هانسی فلیک و مدیران باشگاه داد که ممکن است احتمال جدایی این 
سرمربی آلمانی را افزایش دهد. اختلافات بین مدیران باشگاه بایرن مونیخ و خصوصا 
حسن صالح حمیدزیچ با هانسی فلیک ممکن است در نهایت منجر به جدایی این 
سرمربی موفق شود. اولین تنش بین هانسی فلیک و حمیدزیچ به ژانویه 2020 و 
کمی پس از دائمی شدن قرارداد سرمربی بایرن بازمی گردد. هانسی فلیک در آن 
مقطع خواهان جذب بازیکنان جدید شده بود، اما مدیران بایرن از ابراز این خواسته در 
مقابل مطبوعات و هواداران تعجب کرده و این رفتار هانسی فلیک را دوست نداشتند.

مورد اختلاف بعدی جذب الکساندر نوبل، دروازه بان جوان و آلمانی بود. هانسی 
فلیک علاقمند به حفظ اسون اولرایش بود، اما مدیران باشگاه علیرغم میل او نوبل را 
جذب کردند. در ادامه هانسی فلیک خواهان جذب سرجینیو دست و کالوم هودسون 
اودوی بود، اما داگلاس کاستا و بونا سار با بایرن قرارداد امضا کردند. حتی هانسی 
فلیک تمایلی به جذب لروی سانه هم نداشت و خواهان خرید بازیکنانی چون تیمو 

ورنر یا کای هاورتز بود، اما باز هم این اتفاق رخ نداد.
در این شرایط احتمال جدایی هانسی فلیک و رفتن او به تیم ملی آلمان وجود 
دارد. علیرغم نتایج فوق العاده باواریایی ها در یک سال اخیر، روابط بین سرمربی و 
مدیران باشگاه فوق العاده نیست و وسوسه پست هدایت تیم ملی آلمان ممکن استن 
فلیک را مجاب به جدایی از بایرن مونیخ بکند. البته ممکن است فدراسیون فوتبال 
آلمان نیز در صورت عدم توفیق در توافق با هانسی فلیک، با گزینه های موقتی مانند 
مارکوس سورگ یا اشستفان کونتز آغاز به همکاری کرده و در سال 2023 و هنگام 
پایان یافتن قرارداد هانسی فلیک با باشگاه بایرن مونیخ، برای توافق با او اقدام کند.

 به »خانه« برمی گردیم!
وفادارترین بازیکنان تاریخ فوتبال جهان تک باشگاهی ها هستند؛ یعنی کسانی 
که سراســر طول دوران بازی خود را در یک تیم گذراندند. آنها هرگز، در هیچ 
فراز و فرودی تیم را رها نکردند و از وسوسه پیشنهادهای بهتر گذشتند. کتاب 
فوتبال جهان مزین به نام این ابرستاره هاســت؛ امثال فرانچســکو توتی، رایان 
گیگز، پائولو مالدینی و ســایرین. توتی 25 ســال برای رم بازی کرد و در این 
مسیر حتی پیشنهاد رئال  مادرید را هم نپذیرفت. گیگز و مالدینی هر کدام 24 

فصل در منچستریونایتد و میلان بازی کردند.
پل اســکولز و گری نویل هم هر کدام 19 سال پیراهن شیاطین سرخ را به 
تن کردند. کارلس پویول، تونی آدامز، فرانکو باره ســی و روجریو سنی را هم به 
این فهرســت اضافه کنید. ســنی همه عمرش دروازه بان سائوپائولو بود و 131 
گل هم برای این تیم به ثمر رساند که خیلی از آنها از روی ضربات کاشته بود. 
الان هم لیونل مســی در چالش جاودانه شــدن است. این همه دعوا بر سر این 
کــه او حتما باید در نوکمپ بماند، فقط بــه خاطر ارزش های فنی این بازیکن 
32 ســاله نیســت؛ مگر او چند فصل دیگر قرار اســت در بالاترین سطح بازی 
کند؟ مساله اینجاســت که بارسایی ها میل دارند مسی را به  عنوان یک ستاره 
تک باشــگاهی به تاریخ باشگاه شان سنجاق کنند. اینها افسانه نیستند. همیشه 
هم اوضاع برای شــان عالی و بی نقص نبوده، اما پای تیم شان مانده اند، بنابراین 

تاریخ با افتخار و احترام از آنها یاد می کند.

ســعیده محمد  -  سردبیر |رئیس 
ســازمان بهزیستی کشور در جلسه شورای 
شــهر به ارائه برنامه های عملی ســازمان 
بهزیستی کشــور برای کاهش آسیب های 
اجتماعی از جملــه اعتیاد و کودکان کار و 

خیابان پرداخت.
 وحید قبادی دانا در دویست و هفتاد و 
دومین جلسه شــورای اسلامی  شهر تهران 
گزارشی از آسیب های اجتماعی و فعالیت 
های ســازمان بهزیســتی در این خصوص 

ارائه کرد. 
وی در ابتدای ســخنان خود از عملکرد 
شهردار و شورای شــهر درباره افراد دارای 
معلولیــت و  حمایت از حقــوق افراد دارای 
معلولیت در مناسب ســازی شهر تهران و 

وسایل حمل و نقل  عمومی تشکر کرد. 
وی در این جلســه گفــت: در ارتباط با 
موضوع آســیب های اجتماعی باید بگویم 
یکی از مواردی که در قانون برنامه ششــم 
توسعه در ماده 80 ذکر شده است و زمینه 
همکاری مشترک بین  شهرداری و بهزیستی 
اســت، ســاماندهی کودکان کار و خیابان 
است که فصل مشــترک بین شهرداری ها 

و بهزیستی است. 
وی ادامه داد: ســعی کردیــم در دوره 
اخیر بیاییم و عملکرد گذشته را در ارتباط 
با آســیب های  اجتماعی با تکیه بر انباشت 
تجربیات بهزیستی در طول 40 سال بررسی 
کنیم. از همه  کارشناســان و صاحب نظران 
دعوت کردیم برای مشارکت در این آسیب 
شناســی. در ارتباط با  بحــث اعتیاد تمام 
مدیرکل های اعتیاد بهزیستی از اول انقلاب 
را دعوت کردیم تا بگویند اگر  مشکل اعتیاد 

حل نشده ناشی از چیست. 
رئیس سازمان بهزیستی کشور بیان کرد: 
در واقع هدفمان این بود که یک بازنگری در 
 عملکرد داشــته باشیم و به مدل مناسب با 
مدل تطبیقی دنیا برسیم و رسیدیم به مدل 
مراکز  درمانی مستمر برای درمان اعتیاد که 
اجتماع محو و خانواده محور است و درمان 
تک نسخه ای می کند. یعنی اینطور نیست 

کــه بگوید همه معتــادان بروند برای ترک 
اعتیاد متادون  بخورند. بلکه تیمی متشکل 
از متخصــص های   مختلــف وجود دارد که 
حتی اگر فردی معتاد  بیماری روانی مزمنی 
در کنــارش دارد     آن را هم تحت پوشــش 
قــرار می دهد و یک اســتمراری  از درمان 

موثر وجود دارد.  
قبــادی دانا اظهار کرد: در این مدل فرد 
معتاد 4 ما به مراکز شبانه روزی ما می آید 
و بعد 8  ماه به صورت سرپایی و در عضویت 
باشگاه بهبود یافتگان حضور دارد که عملکرد 

مبتنی بر  حرفه  آموزی و اشتغال است. 
وی در ادامه به آســیب دیگر اجتماعی 
که کودکان کار و خیابان است اشاره کرد و 
گفت:  موضوع کودکان کار و خیابان خیلی 
موضوع وســیعی است و ابعاد مختلفی دارد 

و حجم گسترده ای دارد.
 هــدف گیری ما در وهلــه اول کودک 
نیست بلکه حمایت از کودک برای  جلوگیری 
از آســیب به کودک اســت. کودک قربانی 
آسیب هاست. کودک مجرم نیست و باید فرد 
 در معرض خطر دیده شود. ما باید این اصل 
را بپذیریم که خیابان جای کار برای کودک 

نیســت. تمام تلاش این اســت این معضل 
مرتفع شــود.  قبادی دانــا ادامه داد: ما اول 
بررسی کردیم که کودکان سر چهار راه چه 
کودکانی هستند. آیا  الزاما بچه هایی هستند 
که پدر و مادر بیمار دارند و برای همین کار 
می کنند؟ ایا اعضای باندهای قاچاق کودک 
هستند؟ آیا اتباع غیرایرانی هستند؟ آیا همه 
کودکان همین سرزمین  هستند؟ ایا از منظر 
حقوق بشر و حقوق کودک باید تفاوتی قائل 
باشــیم بین کودک افغان و  ایرانی؟ بنابراین 
نیــاز به اقدام مدیریت مــورد کردیم چون 
معتقدیم داشتن نگاه فله ای به این  موضوع 

اشتباه است. 
رئیس سازمان بهزیســتی کشور گفت: 
اینکــه به فکر ایجــاد اردوگاهی برای پاک 
کردن مشکل  باشیم از اساس نادرست است. 
اینکه ما ده روز مانده به شب عید به صورت 
ضربتی این بچه ها را از خیابان جمع کنیم 
غلط اســت. باید ببینیــم اگر کودکی را در 
خیابان مشغول تکدی یا کار  ببینیم فکرمان 
مشــغول می شود و می خواهیم دیگر او را 
نبینیم یا وجدانمــان به درد می آید و  می 

خواهیم مشکل را حل کنیم. 

وی ادامه داد: ما به یک الگوریتم مدیریتی 
رســیدیم و یک ســال روی آن کار کردیم. 
اینکــه با بچه هــای صفر تا ۷ ســال باید 
چه کرد؟ با کودک ۶ تا 12 ســال باید چه 
برخوردی داشت با  کودکی که خانواده دارد 
یا کودکی که مورد سوء استفاده قرار گرفته 
است و… چه باید کرد.  داشتن این ایده که 
بپذیریم کودک کار و خیابان هست و حالا 
ما بیاییم کاری کنیم به جای 24  ســاعت 
20 ســاعت در خیابان باشد یا صبح تا بعد 
از ظهر در خیابان باشــد ولی برایش کلاس 
 درس بگذاریم یا باشــگاه برایش بگذاریم یا 
آموزشش بدهیم تا کمتر آسیب ببیند گرچه 
نگاهی است که کنارش نگذاشتیم اما رویکرد 

اصلی ما نیست.  
رئیس سازمان بهزیســتی کشور گفت: 
علیرغم اینکه طبق آمار مشــخص ما برای 
این بچه ها، بیــش از 80 درصد آنها اتباع 
غیر ایرانی هســتند. اما ایا قانون به ما این 
اجــازه را می دهد که فرقــی بگذاریم یا بر 
ایــن تصریح کرده که کــودک در وضعیت 
مخاطره آمیز باید مورد حمایت قرار گرفت 
بگیرد یعنی اگر کودکی پدر و مادر معتادی 

دارد یا آنهایی که به خاطر فساد یا بیماری 
روانی شدید به بچه آسیب می زنند هست 
باید به وضعیت او رســیدگی شود. کودک 
کار و خیابان در وضعیت مخاطره آمیز قرار 
گرفتــه و باید ببینیم آیا پدر و مادر کفایت 

کامل را دارند یا نه.
وی ادامــه داد: آیین نامه ســاماندهی 
کودکان کار و خیابان و کودکان بدسرپرست 
می گوید بایــد حضانت این بچه ها واگذار 
شود. وی با اشــاره به اینکه نظارت ویژه بر 
کارگاه هــا و کوره پزخانه ها و کارگاه های 
زیرزمینی داریم بیــان کرد: اورژانس 123 
آماده اســت که اگر معلول آزاری و همسر 
آزاری و خشونت خانگی رخ داد سریع اعزام 
شــوند. همانطور که در آخرین اقداماتی که 
رسانه ای شد در قزوین و نیشابور شاهد بودیم 
کودک از شــرایط مخاطره آمیز خارج شده 
است. حالا کودک کار و خیابان را همه می 
بینند. اما این کودکان کار همگن نیســت و 

متنوع و متکثر هستند.
قبادی دانا بیان کــرد: ما کودکی داریم 
که پدرش رئیس باندشان است و سه همسر 
دارد و 12 بچه که ســر چهار راه با آنها یک 
بیزینس راه انداخته است. این آسیب به بچه 
هاســت. حالا برای آن بچه سه ماهه ای که 
بغل مادر است و با دادن مواد مخدر به بچه 
خوابش می کند باید یک برخوردی شود و 
با کودک 8 ساله که زیر بسته های آدامس 
مواد مخدر می فروشــد و عضو باندی است 
یک برخورد دیگر و با بچه ای که اصلًا پدر و 
مادر ندارد برخوردی دیگر یا کودکی که در 
پوشش کار و خیابان عضو باند سرقت است.

وی با تاکید بر اینکه اگر ما به کودکانی 
که در وضعیت مخاطره آمیز هستند امروز 
رســیدگی کنیم از حضور 100 بزرگســال 
دارای آسیب در آینده جلوگیری می کنیم 
از شورای شــهر تهران خواست تا به کمک 
کمبودهای فیزیکی سازمان بهزیستی برای 
برگزاری جلسات و همیاری ها و… بیاید تا 
بتوانند در مسیر رشد و تعالی مسیری که در 

آن قرار گرفته اند بهتر گام بردارند.

 قبادی دانا در جلسه شورای شهر تهران مطرح کرد؛ 

اقدامات و رویكرد سازمان بهزیستی کشور در کاهش آسیب های اجتماعی

مســئولان مناطق آموزشــی منتظر یــک ابلاغ در 
خصوص ســخنان وزیــر آموزش و پــرورش مبنی بر 
تعطیلــی آموزش در ایــام نوروز و منــع ارائه تکلیف 
نوروزی هســتند در شرایطی که مدرسه تلویزیونی نیز 

به تعطیلات می رود.
 حالا چند سالی می شود که آموزش و پرورش تلاش 
دارد تــا پیک های نوروزی را از دســتور کار تعطیلات 
نوروزی حذف کند و جایگزینی طرح عید و داســتان 
که دو ســالی توســط معاونت ابتدایی برای نوروز اجرا 
شد گواهی بر این است که موضوع عدم کارایی تکالیف 
نوروزی مورد وثوق کارشناســان نیز قرار گرفته است؛ 
تکالیفی که هر سال در دقیقه 90 توسط اولیا یا دانش 
آموزان پر می شد و عملًا کارایی خود را که مرور دروس 
در ایام تعطیلات بود را نداشــت. از سوی دیگر با توجه 
به اینکه آموزش و پرورش چند سالی است می خواهد 
آموزش های مهارتــی را در کنار آموزش حفظیات در 
برنامه قرار دهد، موضوع عید و داستان نیز طراحی شد.

اما ســال گذشته در شرایطی که اسفند ماه مدارس 
تعطیل شد و به سرعت آموزش ها در بستر مجازی قرار 
گرفت و حتی جمعه هــا نیز آموزش تلویزیونی تعریف 
شد، عید آموزش های تلویزیونی تعطیل نشد و خبری 

از تعطیلات آموزش مجازی هم نبود.
امســال که کرونا از ابتدای ســال تحصیلی تقریباً 
آموزش حضوری را به ســمت صفر میل داده اســت و 
باز هم برتری کامل با آموزش های مجازی اســت، اما 
وزیر آموزش و پرورش اعلام کرده اســت که: معلمان 
و خانواده ها هوشــیار باشند، فروش تکالیف نوروزی در 
فضای مجازی کلاهبرداری است. امسال تکالیف نوروزی 

برای دانش آموزان نداریم و آموزش مجازی معلمان نیز 
در ایام نوروز تعطیل است.

این در حالی اســت که به نظر می رســد مسئولان 
در آموزش و پرورش اســتان ها نیز همزمان با مردم و 
اهالی رســانه از تصمیم آموزش و پرورش آگاه شدند؛ 
هر چند منتظر اعلام نظــر و ابلاغ بودند. پیش از این 
سخنان هیچ اطلاع رسانی در این خصوص و ابلاغیه ای 

صورت نگرفته بود.
در این زمینه مســعود ثقفی ســخنگوی آموزش و 
پرورش شهر تهران در گفتگو با خبرنگار مهر اعلام کرد 
هنوز ابلاغیه ای در این خصوص نیامده اما ســخن وزیر 
آموزش و پرورش تکلیف را روشن کرده است. به گفته 
وی در صورت ابلاغ این دستور برگزاری هر گونه کلاس 
مجازی یا دادن تکلیف نوروزی تخلف محسوب می شود.

از ســوی دیگر مدرســه تلویزیونی نیز به تعطیلات 

می رود. این مدرســه که تا کنون بالغ بر ۶ هزار کلاس 
درس در مدرسه تلویزیونی ایران پخش کرده و برآورده 
شده اســت که پایان سال 99 به 9 هزار کلاس درس 
خواهد رســید، تا 28 اسفند ادامه دارد و پس از آن از 
14 فروردین تا اول تیرماه ادامه می یابد و از اول تابستان 
نیز مدرسه مهارتی با آموزش های کاربردی برای دانش 

آموزان خواهد داشت.
شاید امســال بچه ها عید واقعی تری نسبت به سال 
گذشته داشته باشند. روزهایی که خانواده ها، معلمان و 
دانش آموزان خسته از حضور در فضای مجازی هستند، 
شــاید تعطیلات دو هفته ای نوروز فرصتی برای کمی 
دوری از این فضا باشدحال باید گفت شاید امسال بچه ها 
عید واقعی تری نســبت به سال گذشته داشته باشند. 
روزهایی که خانواده ها، معلمان و دانش آموزان خسته 
از حضور در فضای مجازی هستند، شاید تعطیلات دو 

هفته ای نوروز فرصتی برای کمی دوری از این فضا باشد، 
هر چند اگر قرار باشد کرونا با توجه به هشدار مسئولان 
بهداشتی وارد پیک چهارمی شود، باز هم خانه نشینی 
چاره کار است و در خانه نشینی راه بیشتر افراد به سمت 

همان فضای مجازی سوق پیدا می کند.
واقعیت این اســت که شاید در گذشته نیز یکی از 
چالش های جــدی خانواده ها و آموزش و پرورش عدم 
دســتیابی به الگویی کاربــردی و موفق برای پر کردن 
اوقات فراغت بچه ها در ســنین مختلف بود که در ایام 
تابستان خود را نشان می داد. حال در ایام نوروز که کرونا 
همچنان ادامه دارد و از حالا برای عدم دید و بازدیدها 
و ســفرهای نوروزی هشدار مسئولان بهداشتی هست، 
چالش پر کردن دو هفته ای اوقات فراغت بیشــتر خود 

را نشان می دهد.
شــاید در همین روزهایی که طی یک سال گذشته 
طی شــد نیز این چالش وجود داشت اما در هر صورت 
وقتی از دانش آمــوزان را آموزش ها پر می کرد و حالا 
باید دید آموزش و پرورش یا کارشناســان تربیتی راه 
حلی عملی و مؤثر در این میان دارند؟ شاید صدا و سیما 
بیشتر از همه باید در این شرایط نقش خود را ایفا کند 
اما باز واقعیت دیگر کمبود جدی تولیدات مناســب و 
مفرح برای کودکان و نوجوانان به رخ کشیده می شود. 
آنچه برای آن در این سال ها سرمایه گذاری نشده حالا 

بیش از گذشته دارد رخ نمایی می کند.
کاش ایــن روزهــای باقیمانده تــا تعطیلات نوروز 
بــه جــای چه نبایــد کردهــا، کمی هم دربــاره چه 
می توان کردهای مناســب با تعطیــلات و ایام نوروز و 
محدودیت های کرونایی برنامه ریزی و سخن گفته شود.

تعطیلی آموزش مجازی و تلویزیونی در نوروز و چالش جدید اوقات فراغت

معاون فنی شــرکت کنترل کیفیــت هوای تهران 
با اشــاره بــه اینکــه ســاز و کار معاینه  فنــی برای 
موتورسیکلت ها مشخص است اما متاسفانه این موضوع 
هنوز در کشــور اجرایی نشــده اســت، گفت: ازجمله 
موانع معاینه  فنی موتورســیکلت ها می توان به ناخوانا 
بودن پلاک آن ها اشــاره کرد همچنین سند بسیاری از 
موتورسیکلت ها به  نام مالک نیست که این موضوع نیز 
انجام معاینه  فنی موتورسیکلت ها را سخت کرده است.

فرشــید باباخانــی ضمن اشــاره به ســهم پررنگ 
موتورســیکلت ها در آلودگــی هــوا اظهارکــرد: هــر 
موتورســیکلت کاربراتوری هشت برابر خودروی یورو4 
آلودگی تولید می کند. از سوی دیگر موتورسیکلت هایی 
که درحال  حاضر در تهــران تردد می کنند، تکنولوژی 
بسیار پایینی دارند که سبب می شود آلایندگی بیشتری 

را موجب شوند.

بهترین  برقی،  موتورســیکلت های  تولید   
راه حل معضل آلودگی موتورسیکلت ها در کشور

وی در ادامــه بــا بیــان اینکــه بهتریــن راه  حل 
بــرای معضــل آلودگی موتورســیکلت ها در کشــور، 
تولید موتورســیکلت های برقــی و جایگزینی آن ها با 
موتورسیکلت های کاربراتوری و انژکتوری است، تصریح 
کرد: به هرحال ممکن است که در شرایط فعلی کشور، 
امکان تولید و یا واردات موتورسیکلت های برقی وجود 
نداشــته باشد. در این شرایط باید برنامه های مشخصی 
بــرای کنترل آلایندگی موتورســیکلت های موجود در 
کشــور داشته باشــیم البته در قانون هوای پاک تاکید 

شده است که موتورسیکلت سازان 10 درصد تولید سالانه 
خود را به تولید موتورسیکلت های برقی اختصاص دهند. 
باباخانی تاکید کرد: لازم است که وزارت صمت و سازمان 
حفاظت محیط زیست به عنوان ناظر اجرای قانون هوای 
پاک توضیح دهند که آیا طی سال های اخیر این اتفاق 
رخ داده اســت یا خیر؟ از ســوی دیگر بر اساس قانون 
هوای پاک اگر موتوسیکلت سازان اقدام به تولید موتور 

برقی نکردند، موظف  هستند که به ازای تولید یک موتور، 
سه موتور فرسوده را اسقاط کنند.

معاون فنی شــرکت کنترل کیفیــت هوای تهران 
با اشــاره به اینکه ممنوعیت تولید موتورســیکلت های 
کاربراتوری از سال 9۶ یکی از گام های مهم و تاثیرگذار 
بر کنترل آلودگی هوا ازطریق این منبع متحرک آلاینده 
بود، گفت: در کنار این موضوع باید ساز و کاری تعریف 

می شد تا موتورســیکلت های کاربراتوری که در چرخه 
حمل و نقل حضور دارند آلایندگی آن ها تا زمان رسیدن 

به سن فرسودگی کنترل شود.

 موتورسیکلت ها هنوز معاینه  فنی نمی شوند 
بــه گفتــه وی از ایــن رو موضــوع معاینــه  فنی 
موتورســیکلت ها مطرح و ســاز و کار معاینه  فنی برای 
آن ها مشــخص شد اما متاســفانه این موضوع هنوز در 
کشــور اجرایی نشده اســت. ازجمله موانع معاینه  فنی 
موتورســیکلت ها می توان بــه ناخوانا بودن پلاک آن ها 
اشاره کرد همچنین سند بســیاری از موتورسیکلت ها 
به نام مالک نیست که این موضوع نیز انجام معاینه  فنی 

موتورسیکلت ها را سخت کرده است.
باباخانــی در ادامــه اظهار کرد: از دیگــر اقداماتی 
که می تــوان برای کنترل آلودگی موتورســیکلت های 
کاربراتــوری در حال تردد انجــام داد، تبدیل آن ها به 
موتورســیکلت انژکتوری اســت. این کار به  عنوان یک 
پروژه تحقیقاتی روی 50 موتورســیکلت انجام شــد و 
نتایج خوبــی نیز به  دنبال داشــت بنابراین اگر دولت 
از چنیــن طرحی حمایت کند، می تــوان آلودگی این 
موتورهــا را کاهــش داد. معاون فنی شــرکت کنترل 
کیفیت هوای تهران در پایان با اشاره به موضوع اسقاط 
موتورسیکلت ها در کشور گفت: متاسفانه وزارت صمت 
هنوز در این زمینه برنامه مشــخصی ندارد و ما ســند 
اسقاط موتورسیکلت در کشور نداریم. چنانچه موضوع 
اسقاط موتورسیکلت های فرسوده و کنترل پلاک آن ها 
حل شود وضع موجود تا حدود زیادی کنترل خواهد شد.

موتورسیكلت ها معاینه فنی نمی شوند
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/01/07

شماره : 1052

 پول همسان سازی عیدی بازنشستگان جور می شود 
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران معتقد اســت در شرایطی که 
افزایش حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی متاثر از قانون کار و شورای عالی کار 

است چرا نباید عیدی آنها کارگری محاسبه شود؟
هادی ابوی درباره طرح پیشــنهادی همسان سازی عیدی بازنشستگان تامین 
اجتماعی با کارگران، گفت: پرداخت عیدی کارگری به بازنشستگان تامین اجتماعی 
که معیشت آنها با دشواری هایی همراه است و از عهده هزینه های آخر سال بر نمی 
آیند قطعا اثرگذار است چون یک ماه حقوق است و دستکم 8 درصد در دریافتی 
آنها تاثیر می گذارد. وی افزود: عیدی بازنشستگان تامین اجتماعی امسال هم مثل 
عیدی کارمندان محاسبه و پرداخت شد در حالی که ما می گوییم اگر بازنشستگان 
تامین اجتماعی کارمند دولت هســتند، افزایش متناسب سازی حقوق آنها هم بر 
مبنای کارمندان دولت باشــد ولی اگر تابع قانون کار و تامین اجتماعی هستند و 

قبول داریم که زمانی کارگر بودند، باید عیدی کارگری بگیرند.
به گفته دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران، در صورتی که متناسب 
سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی بر مبنای بازنشستگان خدمات کشوری 

باشد بار مالی آن برای سازمان تامین اجتماعی به مراتب سنگین تر خواهد بود.
ابوی گفت: در شرایطی که حقوق و دستمزد بازنشستگان تامین اجتماعی متاثر 
از مصوبات شورای عالی کار است و از قانون کار تبعیت می کنند چرا نباید عیدی 

آنها کارگری محاسبه شود؟
وی با تاکید بر بروزرســانی قوانین موجــود در بحث پرداخت عیدی و پاداش 
بازنشســتگان تامین اجتماعی، درباره بار مالی این طرح گفت: اگر طرح بار مالی 
زیادی دارد تامین آن به سیاستهای دولتها برمی گردد. در حال حاضر سازمان تامین 
اجتماعی رقم درشتی از دولت مطالبه دارد که اگر فقط سود بانکی آن را بدهند بار 

مالی این طرح را تامین می کند.
به گفته این مقام مسئول کارگری چنانچه مطالبات تامین اجتماعی پرداخت شود 
با آن پول همسان سازی عید بازنشستگان جور می شود و می توان بسیاری از طرح 

های حمایتی و همسان سازی حقوق بازنشستگان را هم پوشش داد.

 هیچ واکسن فایزری وارد و ترخیص نشده است
به دنبال انتشار برخی خبرها در رابطه با ورود محموله واکسن »فایزر« به کشور، 
معاون فنی گمرک ایران اعلام کرد که هر دو محموله وارداتی واکســن در مدت 
اخیر »اســپوتنیک وی« روسی بوده و هیچ واکسن فایزری در این مدت وارد و از 
گمرک ترخیص نشده است. چندی پیش بود که مقام معظم رهبری  در رابطه با 
ورود واکسن بیماری کووید-19 تاکید کردند که ورود واکسن آمریکایی و انگلیسی 
به کشور ممنوع است. در مدت اخیر دو محموله واکسن کرونا وارد شد که بعد از 
ورود دومین محموله، شایعاتی مطرح شده مبنی بر اینکه محموله قابل توجهی از 
واکســن فایزر وارد کشور شده است. این در حالی است که پرس و جوی ماجرا از 
گمرک ایران به عنوان ترخیص کننده محموله های واکسن وارداتی با رد این شایعات 

از سوی مهرداد جمال ارونقی معاون فنی گمرک ایران - همراه بود.
این مقام مسئول در گمرک ایران اعلام کرد که تشریفات گمرکی هر دو محموله 
با نظارت مستقیم مقامات گمرک ایران و مسئولان مراجع ذیربط ، پای پرواز انجام 
، ترخیص و به مقامات ذیربط و ذیصلاح در  وزارت بهداشت تحویل شده است. وی 
تاکید کرد که هر دو محموله وارداتی، واکسن اسپوتنیک روسی بوده و هیچ واکسن 
فایزری در آن وجود نداشته است. ارونقی یادآور شد که اولین محموله ساعت 1۶ روز 
پنجشنبه )1۶ بهمن ماه( به فرودگاه امام خمینی )ره( رسید که حاوی چهار پالت 
واکسن اسپوتنیک روسی به وزن حدود ۶40 کیلوگرم و ساخت کشور روسیه بود.

وی افزود: دومین محموله نیز ساعت دو بامداد شنبه )25 بهمن( ماه، وارد فرودگاه 
امام خمینی )ره( شد که این محموله 3242 کیلویی  نیز  واکسن اسپوتنیک ساخت 
کشور روسیه بوده است.به گفته معاون گمرک ایران، اکنون تقریباً همه می دانند که 
واکسن فایزر باید در دمای  منفی ۷0 درجه سانتیگراد)منفی 94 درجه فارنهایت( 
نگهداری شود و دارای شرایط خاص بسته بندی و حمل است. در حالی که واکسن 
های روســی وارده با هواپیمایی ماهان، در یخ خشــک مخصوص و با بسته بندی 
مربوطه به کشور رسیده و از تمامی مراحل تخلیه، انجام تشریفات گمرکی و ترخیص، 
بارگیری و حمل کالا، تصویر و فیلم تهیه شده و در اختیار رسانه ها قرار گرفته است.

 دستور وزیر صمت برای اتخاذ تمهیدات لازم جهت تنظیم بازار عید
وزیر صمت در تماس تلفنی با رئیس ســازمان صمت استان ایلام، رئیس اداره 
صمت مهران و فرماندار دهلران، دستور ویژه برای اتخاذ تمهیدات لازم جهت تنظیم 
بازار شب عید صادر کرد.  به نقل از وزارت صمت، علیرضا رزم حسینی در تماس های 
تلفنی جداگانه با رضا محمدرحیمی رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
ایلام، مجید عسگری فرماندار دهلران و فرزاد مرادی رئیس اداره صمت مهران، بر 
ضرورت اتخاذ تمهیدات لازم و پیگیری دقیق موارد مرتبط با تنظیم بازار و فعال سازی 
ظرفیت های صنعتی، معدنی و تجاری استان ایلام و شهرستان مهران تاکید نمود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در این تماس تلفنی با یادآوری تدابیر اتخاذ شده 
از سوی وزارت صمت برای تنظیم بازار شب عید در سراسر کشور و تأمین مناسب 
کالاهای اساسی مورد نیاز مردم، رفع موانع پیش روی واحدهای صنعتی و معدنی 
فعال و همچنین پروژه های صنعتی در حال اجرای کشور و به ویژه استان ایلام را 
اولویت نخست وزارت صمت دانست. رزم حسینی تصریح کرد: در شرایط حاضر، 
تلاش و جدیت مدیران استانی برای هماهنگی با سیاست های جامع دولت و وزارت 
صمت و عملیاتی کردن تصمیمات کلان در مناطق مختلف کشور دارای اهمیت 
فراوانی بوده و کاملاً ضروری است. محمدرحیمی، مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 
استان ایلام هم در گفت وگوی تلفنی با وزیر صمت، با ارائه گزارشی از میزان پیشرفت 
450 طرح صنعتی و معدنی در حال اجرا در این استان، برخی از مشکلات موجود 

در مسیر اجرای پروژه ها را مطرح و خواستار رفع آن ها شد.
فرزاد مرادی، رئیس اداره صمت مهران نیز با اشــاره به برنامه ریزی های انجام 
گرفته برای تأمین کالاهای اساسی مورد نیاز مردم در ایام تعطیلات نوروز، خواستار 
توجه ویژه به این شهرستان مرزی شد. مجید عسگری فرماندار دهلران هم ضمن 
قدردانی از پیگیری مشکلات این شهرستان توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت، برای 
تأمین مالی برخی از پروژه های صنعتی و معدنی دهلران درخواست مساعدت داشت.

 توضیحات همتی درباره رمزپول بانک مرکزی 
رئیــس کل بانک مرکــزی توضیحاتی درباره رمز پول ایــن بانک مطرح کرد.  
عبدالناصر همتی در صفحه شخصی اینستاگرام خود درباره رمزپول بانک مرکزی 
نوشــت: در سال های اخیر مباحث متعددی درباره نسبت بانک های مرکزی و رمز 
ارزها و رمز پول ها در جهان مطرح شده است. خصوصا نحوه تنظیم گری رمز ارزها 

و نسبت آنها با سیاست گذاری پولی و ارزی از مباحث پرچالش این حوزه است. 
وی افزود: طی دو ســال گذشته، تشکیل جلســات بررسی و قاعده گذاری در 
بالاترین سطوح سیاست گذاری های اقتصادی جهان در باره رمز ارزها بارها تکرار 
شده و الگوی مواجهه با این پدیده، با اهداف متفاوت مورد بررسی قرار گرفته است. 
همتــی ادامه داد: ازجمله اهداف بانک های مرکــزی مختلف، افزایش کنترل 
درخصــوص انتقال اعتبار، بین المللی کــردن ارز ملی و حتی تغییر در معماری 
سیستم پولی است.  رئیس کل بانک مرکزی گفت: بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران هم با بررسی این روند جدید جهانی و متمرکز شدن بر الگوهای مختلف در 
پی انتخاب بهترین راهبرد ممکن در این حوزه اســت و ویرایش اولیه سند جامع 
رمز پول را تهیه کرده است. وی در پایان مطرح کرد: از همکارانم در ادارات ذیربط 
بانک مرکزی خواسته ام بر اساس اقدامات انجام شده، مقررات انتشار رمز پول بانک 
مرکزی را بررسی کرده وجهت تصمیم گیری ارائه کنند تا امکان استفاده از نتایج 

آن در سیاست گذاری پولی فراهم آید.

زهرا جعفری  -   ایده روز  |دبیر شــورای 
عالی فضای مجازی در خصوص رمزارزها تاکید 
کرد برای هدایت دولــت در اخذ تصمیمات 
کاربــردی در حوزه رمزارزها و رمز پول ملی، 

تقسیم کار صورت گرفته است.
سید ابوالحســن فیروزآبادی دبیر شورای 
عالی فضای مجازی کشــور در آستانه ورود 
به سومین دوره تاسیس، به بررسی و تشریح 
عملکرد این شــورا در مســیر تحقق رسالت 
آن برای ایجاد نقطــه کانونی در هماهنگی، 
تصمیم گیری و سیاســت گذاری در این فضا 

پرداخت.
وی در ششمین همایش ملی فضای مجازی 
پاک با تشریح عملکرد این شورا به مناسبت 
ســالروز تاسیس آن در ســال 1390، گفت: 
شورای عالی و مرکز ملی فضای مجازی کشور 
در آستانه ورود به آغاز دهمین سال تشکیل 
است که در ابتدای تشکیل جلسات این شورا، 
تلاش بر تثبیت آن در حوزه های تشکیلاتی و 
ساختاری و آیین نامه های مالی برای مرکز ملی 
فضای مجازی، کمیسیون های عالی آن و در 

نهایت پژوهشگاه فضای مجازی بود.
دبیر شــورای عالی فضای مجازی با بیان 
اینکه در این 9 سال مهمترین موضوع مورد 
بررسی در شورای عالی فضای مجازی مصوبه 
شبکه ملی اطلاعات بوده، افزود: برای تبیین 
شبکه ملی اطلاعات چهار سند منتشر شده 
که آخرین سند آن در سال 99 تحت عنوان 
سند طرح کلان و معماری این شبکه بود که 
با جامعیت کامل مجموعه اقداماتی که باید در 
این سند انجام شده و مقوم آن باشد با ترسیم 
اهداف دست یافتنی که تعیین کننده ابعاد شبکه 

ملی اطلاعات نیز هستند، تبیین شده است.

 در سند طرح کلان و معماری، شبکه 
ملی اطلاعــات از لحاظ فنی و خدماتی 

تبیین شده است
رئیس مرکز ملی فضای مجازی با بیان این 
که در تعریف شــبکه ملی اطلاعات اختلاف 
نظر میان مســئولان وجود داشت، ادامه داد: 
با تصویب اسناد مربوطه همچون سند تبیین 

الزامات شــبکه ملی اطلاعــات در این حوزه 
این مساله برطرف شد. در سند طرح کلان و 
معماری، شبکه ملی اطلاعات از لحاظ فنی و 
خدماتی تبیین شده و ابعاد خدماتی که باید 
در این شبکه عرضه شود نیز تشریح شده است.

فیروزآبادی با اشــاره بــه آخرین مصوبه 
جلسات شورای عالی فضای مجازی کشور در 
خصوص ســند الزامات پیشگیری و مقابله با 
نشر اطلاعات، اخبار و محتوای خبری خلاف 
واقع در فضای مجازی افزود: اسنادی در حوزه 
صیانت و حمایت از پیام رســان های داخلی و 
در حوزه امنیت طرح نظام ملی پیشگیری و 
مقابله با حوادث در فضای مجازی با تقسیم کار 
ملی و نظام هویت معتبر در فضای مجازی نیز 

مصوب شده است.
وی گفت: سند تحول فضای مجازی یکی 
دیگر از اسناد شورای عالی فضای مجازی کشور 
است که به طور مبسوط در جلسات بررسی 
و مصوب شــد که براساس آن وزارت آموزش 
و پرورش، وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی، مرکز حوزه های علمیه، سازمان صدا 

و سیما و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی موظف 
به تهیه سند تحول شدند که تاکنون وزارت 
ارشاد و فرهنگ اسلامی و دفتر تبلیغات اسلامی 
حوزه های علمیه سندهای مربوطه را تدوین و 

عملیاتی کردند.

 مهمترین اقدامات مصوب کمیسیون 
عالی مرکز ملی فضای مجازی

رئیس مرکز ملی فضای مجازی با اشــاره 
به دستورالعمل های کمیسیون های عالی این 
مرکز، تصریح کرد: دســتورالعمل ساماندهی 
بات ها و ربات ها در فضای مجازی، نظام هویت 
یکپارچه محیط های آزمــون تنظیم گیری 
کسب وکارهای نوآورانه و سند حمایت از رقابت 
و مقابله با انحصار در فضای مجازی از جمله 
مهمترین اقدامات مصوب کمیسیون عالی مرکز 

ملی فضای مجازی کشور بوده است.
فیروزآبادی ادامه داد: در حوزه امنیت نیز 
کمیسیون عالی امنیت دستورالعمل هایی برای 
صیانت، ایمنی و امنیت این فضا مصوب کرده 
که از جمله در خصوص فضای مجازی سالم، 

ایمن و مفیــد بوده که البته نیاز به همکاری 
بیشتر دستگاه هاســت تا این دستورالعمل ها 

به صورت جامع و کامل محقق شوند.
وی با بیان این کــه در مرکز ملی فضای 
مجازی به مناســبت های مختلف ستادهای 
متعدد تشکیل شده است، افزود: ستاد رسانه ای 
مرکز ملی فضای مجازی با نزدیک به 30 جلسه 
و رصد، بررسی و اقدام مناسب در وقایع تاریخی 
مهمی که در کشور رخ داده تاکنون عملکرد 
بســیار مناســبی در این حوزه داشته است. 
همچنین ستادهای مقابله با اقدامات تحریمی 
آمریکا و تنظیم بازار در حوزه های مســکن، 
خودرو و ارز در فضای مجازی تشکیل شده اند 
که این ستادها توانسته اند برای پیشگیری و 

مدیریت تهدیدها به خوبی ایفای نقش کنند.
دبیر شورای عالی فضای مجازی در خصوص 
رمزارزها تاکید کرد: برای هدایت دولت در اخذ 
تصمیمات کاربردی در حوزه رمزارزها و رمز 
پول ملی، تقسیم کار صورت گرفته و همچنین 
برای مباحث اقتصــادی، امنیتی و محتوایی 
فضای مجــازی مصوبات لازم تاکنون تهیه و 

اقدامات عملیاتی و هماهنگی میان دستگاهی 
که از تاکیدات مقام معظم رهبری در تشکیل 

این شورا بوده، انجام شده است.

 سند مربوط به اینترنت اشیاء برای 
ورود به کشور تهیه شده است

فیروزآبادی با اشــاره به اقدامات شورای 
عالی و مرکز ملی فضای مجازی در حوزه های 
فناوری، اظهار کرد: اقدامات جامعی در حوزه 
فناوری های شبکه ملی اطلاعات، نسل پنجم 
شبکه تلفن همراه )5G(، بلاک چین و اینترنت 
اشیا Internet of Things )IoT( صورت گرفته 
و سند مربوط به اینترنت اشیاء برای ورود به 
کشور تهیه شده است که امیدواریم بتوانیم در 
حوزه فناوری مسیری که در پیش رو ترسیم 

کردیم به خوبی طی کنیم.
وی با تاکید بر مســاله کرونــا به عنوان 
یک بحران جهانی که زیســت در کشــور را 
با تغییرات اساسی مواجه کرده است، افزود: 
تمرکــز ابتدایی مرکز ملی فضای مجازی بر 
سالم سازی فضای مجازی به دلیل انتشار اخبار 
خــلاف واقع و تصاویر و ویدئوهای جعلی در 
این فضا بود که با ساماندهی اولیه و رصدهای 
لحظه ای، گزارش های کاربردی را به مسئولان 
اطلاع رسانی کرده تا تصمیمات جامع و کامل 

در این حوزه اتخاذ شود.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی ادامه داد: 
همچنین برای بهره مندی مردم از فرصت های 
فضــای مجــازی در دوران همه گیری این 
ویروس، نســبت به ارایــه خدماتی همچون 
بانکــداری و دولت الکترونیک با تشــکیل 
ستادهای متعدد اقدام شد که مهمترین اقدام 
راه اندازی سکوی )Platform( شاد بود که با 
هماهنگی های وزارت آمــوزش و پرورش و 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و همکاری 
اپراتور همراه اول توانستیم شبکه ای گسترده 
با ترافیک بالای Gbps 403 و میلیون ها کاربر 
با متوسط یک ساعت و نیم فعالیت روزانه هر 
کاربر در این شــبکه راه اندازی کنیم که تا 
امروز بزرگترین ســکویی است که در کشور 

استفاده می شود.

دبیر شورای عالی فضای مجازی:

تقسیم کار برای اخذ تصمیمات کاربردی در حوزه رمزارزها

سخنگوی انجمن تولیدکنندگان تایر ضمن اشاره به 
شکستن رکورد تولید انواع تایرها در سال جاری از اعمال 
سیاســت های غیرمنطبق با شــرایط فعلی، ممنوعیت 
صادرات مازاد تولید و نادیده گرفتن سرمایه گذاری های 
قابل توجه واحدهای تولیدکننده برای ادامه جهش تولید 
برای ســال آینــده، انتقاد کرد و معتقد اســت که عملا 
سیاست گذاری ها منجر به کشیده شدن ترمز فعالیت های 

شبانه روزی صنعت تایر برای جهشی بزرگ است.
مصطفی تنها ضمن اشاره به جهش تولید در صنعت 
تایر در ســال جاری، اظهــار کرد: این جهش مطلوب به  
نحوی بوده اســت که طی 10 ماهه ابتدایی سال جاری، 
به اندازه تمام سال 1398، تایر تولید شده است که همه 
انواع تایرها را شــامل می شــود؛ در انواع تایرها و به ویژه 
تایرهای سواری، افزایش ظرفیت عملی تولید داشته ایم. 
بنابراین با میزان تولید تا پایان ســال، طبق برآوردها و 
برنامه ریزی های صــورت گرفته برای تولید، حتی بیش 
از نیاز بازار تولید خواهیم داشــت؛ این در حالی است که 
سال ها گذشته، تا حدودی کمبود تولید نسبت به میزان 

مصرف و نیاز بازار داشته ایم.
ســخنگوی انجمن تولیدکنندگان تایر از برنامه ریزی 
برای افزایش ظرفیت تولید تایر برای سال آینده خبر داد 
و گفت: همچنان برنامه ریزی ها بر این اساس است که سال 
آینــده نیز بتوانیم افزایش تولید تایر، به ویژه در تایرهای 
باری رادیال که اکنون علیرغم افزایش ظرفیت شدیدی 
که ایجاد شــده، بازهم نسبت به مصرف و نیازکشور کم 
است و بخشی از آن وارداتی است، را ادامه دهیم؛   تلاش 
خواهیم کرد که در بخش تایرهای باری رادیال هم ضعف 
خود را تا حد قابل توجه ای جبران کنیم تا بتوانیم حداقل 

80 درصد نیاز بازار کشور را در داخل تولید کنیم.
وی افزود: اقداماتی که در جهت افزایش تولید صورت 
گرفته، مستلزم سرمایه گذاری و افزایش شدید بهره وری 
بوده اســت. واضح است که در شــرایط فعلی تحریمی 
که اکثریت صنایع با مشــکلات عدیده ای روبرو هستند، 
توانستیم عمکرد خوبی داشته باشیم و تکنولوژی خود را 
نوسازی کرده ایم. علاوه براین محصولات جدید که پیش 
از این معمولا با بهره گیری از کمک فنی خارجی ها ایجاد 
تحول می کردیم، به بازار عرضه کردیم و ظرف چند سال 
اخیر، در همه مراحل ضعف توسعه ای خود را توانمندسازی 
کردیم که در نهایت امســال محصول نهایی عرضه شده 
است و توانسته ایم متناسب با استانداردهای روز اروپا، تولید 

خود را افزایش دهیم. این مقام صنعتی تصریح کرد: اما با 
توجه به وضعیت فعلی، به چند مشکل اساسی برمی خوریم 
که ممکن اســت در سال آینده، شــتابی که امروز برای 
افزایش تولید در پیش گرفته ایم، را مانع شــود؛ چنانچه 
هم بخواهیم با تکیه بر توان خود و بدون انتظار از دولت 
و مسئولان با همین شتاب پیش رویم، ما را به مشکلات 
متعــدد دیگری دچار خواهد کــرد. بطور مثال تایرهای 
سواری انواع گوناگونی دارد و تایر خودروها با شاسی های 
بلند که خود دارای چند سایز است، مناسب خودروهای 
پژو، پراید و... نیست و بالعکس. هر اندازه تایر برای تعدادی 
از خودروها قابل استفاده است؛ بنابراین زمانیکه می گوییم 
از میزان حجم مصرف عبور خواهیم کرد، این بدین معنا 
نیســت که برای تک تک خودروها قابلیت تولید به یک 
میزان وجود دارد؛ بلکه برخی ســایزها تولید بیشــتری 
دارند، برخی کمتر و تولید متناسب با کشش بازار صورت 
می گیرد.تنها تاکید کرد: بنابراین در شرایط احتیاج داریم 
که به تولیدکنندگان مجوز صادرات داده شود. امروزه با 
مدیریت های کلان سنتی نمی توان صنعتی را که شتاب 
گرفته تا خود را بالا بکشد، اداره کرد. اکنون نمی توان با 
همان قانونی که دو سال گذشته یا حتی سال گذشته که 
ظرفیــت تولید ما کفاف نیاز یا مصرف داخل را نمی داد، 
پیش رفت. لازم است که سیاســت گذاران هم مقداری  
انعطاف داشــته و خودشان را با شرایط تطابق دهند. در 
حال حاضر شدیدا نیاز داریم که این امکان به ما داده شود 
کــه حداقل برای برخی تایرها )همچون تایر خودروهای 

شاســی بلند( و برای تعدادی از واحدها که افزایش تولید 
بیش از نیاز مصرفی داخل دارند و حتی توان تولید مازاد 

در سال آینده هم وجود دارد، بتوانیم صادر کنیم.

 لطفا ترمز شتاب و جهش تولید را نکشید؟
ســخنگوی انجمن تولیدکنندگان تایر تصریح کرد: 
پیش از این تایر خودروهای شاســی بلند، وارد می شدند 
امــا اکنون تولیدکنندگان داخلی با تکنولوژی روز دنیا و 
با دانش فنی داخلی، در این امر  خودکفا شــده اند و به 
خــود طمینان داریم اگر به ما اجازه صادرات دهند، می 
توانیم بازارگشــایی در خارج از کشور داشته باشیم. چرا 
برای مازاد تولید اجازه صادرات داده نمی شود تا انگیزه ای 
باشــد برای تولیدکننده که بتواند سال آینده نیز جهش 

تولید را ادامه دهد و تولید را توسعه دهد؟.
وی ضمن تاکید براینکه تولیدکنندگان تایر، نگران سال 
آینده هستند، گفت: باتوجه به اینکه خود را تجهیز کرده و 
بهره وری نیروهای خود را بالا برده ایم تا روند افزایش تولید 
ادامه دار باشد، نگران و بلاتکلیف از این جهت هستیم که 
با همین روند، تولید را افزایش دهیم یا سیستم تولید را 
متوقف کنیم؟ با توقف سیستم، تکلیف سرمایه گذاری های 

صورت گرفته و آهنگ تولید چه خواهد شد؟
تنها ادامه داد: از سوی دیگر سیاست های وارداتی نیز 
کماکان همچون سابق است و شرایط را برای تولیدکننده 
داخلی تایر سخت تر کرده است. 2۷ بهمن ماه سال جاری 
بود که شنیده شد که توافقی میان مقامات وزارت صمت 

و وزیر راه  و شهرسازی صورت گرفته تا 200 میلیون دلار 
واردات تایر انجام گیرد؛ حتی گفته نشده که چه نوع تایری 

قرار است وارد شود؟

 پیش می آید که تایری وارد می شود که تولید 
داخلی هم دارد...

وی افزود: اگر قرار است برای واردات برنامه ریزی شود، 
ما که تولیدکننده و عنصر اساســی این صنعت هستیم، 
نیز یک سر ماجرا هستیم؛ چرا ما درجریان تصمیمات و 
مورد مشورت قرار نمی گیریم؟ چرا از ما سوال نمی شود؟ 
بایســتی از ما توضیح بخواهند، برنامه ها و آمار تولید ما 
را مورد بررســی قرار دهند؟ سوال شود آیا همچون سال 
گذشته، نیاز به واردات وجود دارد؟ یا اینکه اصلا صنعت در 
چه وضعیتی قرار دارد؟ سخنگوی انجمن تولیدکنندگان 
تایر در پاســخ به این سوال که آیا در حال حاضر تایری 
وارد می شود که امکان تولید داخل دارد اما به دلیل عدم 
آگاهی، وارد هم می شــود؟، تصریح کرد: بارها این اتفاق 
افتاده است. بارها شده تایری که در کشور تولید می شده، 
وارد هم شده اســت. تنها با یادآوری اینکه در سال 9۷ 
مشکلی برای رانندگان خودروهای باری ایجاد شد که تایر 
ســنگین با کمبود مواجه شد و آن ها دست به اعتصاب 
زدند، اظهار کرد: این تجربه ســپری شد؛ اکنون با همان 
سیاست آن زمان که نمی توان برخورد کرده و پیش رفت. 
آن سال تعرفه واردات تایرهای سنگین رادیال را به شدت 
پاییــن آورند و از 2۶ درصد به پنج درصد تبدیل کردند؛ 
اما اکنون که تا ایــن حد میزان تولید را بالا برده ایم که 
مازاد تولید داریم، چرا بایســتی همچنان تعرفه واردات 
همان پنج درصد ســال 9۷ باقی مانده باشد؟ چرا تعرفه 
را به جایگاه قبلی خود برنمی گردانند؟ چرا بازارگشــوده 
برای  واردات تایرهایــی خارجی که امکان تولید داخل 

دارند، عمل می کنیم؟  

 تعرفه واردات بایستی به جایگاه اصلی خود 
بازگردد

این مقام صنعتی در حال حاضر کارخانه تایرســازی 
داریم که یک طرح توسعه ای با سرمایه گذاری بسیار بالا 
آماده ورود به بازار اســت که با ورود آن به بازار، ظرفیت 
تولید تایرهای باری رادیال کشور دو برابر خواهد شد؛ اما 
نیاز به حمایت هم دارد تا سرمایه گذاری انجام شده مجدد 

به چرخه بازگردد تا خط تولید باقی بماند.

انتقاد تولیدکنندگان نسبت به ممنوعیت صادارت تایر

اجرای دو طرح » پویش مردمی کودکان سایبری و فرهنگیاران سایبری« توسط پلیس فتا
رئیس پلیس فتا ناجا از اجرای دو طرح »پویش مردمی کودکان سایبری« 
و »فرهنگیاران سایبری« توسط پلیس سایبری کشور خبر داد و گفت: دریافت 
گزارش های مردمی در ســامانه گفت و گو بر خط پلیس فتا نســبت به سال 
1398، 5۶ درصد افزایش یافته اســت. سردار وحید مجید از اجرای دو طرح 
»پویش مردمی کودکان سایبری« و »فرهنگیاران سایبری«  با هدف ارتقای 
مهارت ها و آگاهی های اجتماعی خبر داد و ضمن اشاره به فرمایش فرماندهی 
معظم کل قوا مبنی بر اینکه اهمیت امنیت فضای مجازی اظهارکرد: در این 
رابطه با هدف ارتقای امنیت 2۶8 نقطه در حوزه فضای سایبرکشور در حال 
فعالیت هستند. وی ادامه داد: تقویت ارتباط با شهروندان از طریق بستر چت 
آنلاین انجام شده که در این راستا دریافت گزارشات در سامانه گفت و گو بر 
خط نسبت به سال 1398، 5۶ درصد افزایش یافته و محورهای اصلی گزارش 
ها، »راهنمایی  هایی در خصوص کلاهبرداری تلفنی و پیامکی، برداشت غیر 

مجاز، پیگیری امور پرونده و ایجاد مزاحمت در فضای مجازی«  بوده است.
رئیس پلیس فتا ناجا افزود: در خصوص توسعه، توانمندسازی و ایجاد ظرفیت 
و تامین امنیت در سازمان ها و نهادهای کشوری تفاهمنامه های متعددی در 
حوزه پژوهشــی و دانشی با سازمان ها و معاونت  ها  از جمله معاونت علمی 

و فناوری ریاســت جمهوری در جهت ظرفیت سازی برای استفاده از شرکت 
های دانش بنیان امضا شده است. وی در ادامه از همکاری مستمر و تنگاتنگ 
با معاونت حقوقی و امور مجلس ناجا، کمیسیون های تخصصی مجلس شورای 
اسلامی و قوه قضائیه در تدوین طرح ها و لوایح فضای مجازی، طرح حمایت 
از کاربران و خدمات در فضای مجازی، در خصوص قمار و شرط بندی، طرح 
تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار و پیش نویس نظریه عمومی کمیته حقوق 

کودک مربوط به کودکان در فضای دیجیتال خبر داد. 
رئیس پلیس فتا ناجا با اجرای طرح ارتقای امنیت تبادلات بانکی با هماهنگی 
بانک مرکزی طی دو مرحله با عناوین »پیاده سازی رمز یکبار مصرف و یکسان 
سازی پیامک های رمز پویا و افزایش امنیت رمز در شبکه بانکی«  به کاهش 
2۶.۶ درصدی جرایم مالی با شگرد فیشینگ  اشاره کرد و  گفت: در آینده طرح 
هوشمندسازی پیامک ها نیز اجرا می شود. وی با بیان اینکه هوشمندسازی 
کشف علمی و استخراج سازمان یافته گی پرونده های سایبری در سراسر کشور 
صورت گرفته است و همین امر باعث شده چرخه رسیدگی به پرونده ها سریع 
تر انجام شود، تصریح کرد: نظارت بر کسب و کارهای اینترنتی در حوزه رعایت 
استانداردهای امنیتی، تهیه و تدوین دفترچه رعایت الزامات امنیتی کسب و 

کارهای اینترنتی و  ارائه به 200 کسب و کار  انجام شده است. مجید مقابله 
با ترویج خشــونت اراذل و اوباش، مقابله با خرید و فروش ســلاح و مهمات و 
جرایم غیر اخلاقی را از طرح های ویژه عملیاتی پلیس فتا برشمرد و اظهارکرد: 
طی 10 ماهه ســال جاری 20 هزار و 558 تارنما در خصوص اراذل و اوباش 
رصد شد و در این خصوص 3 هزار و 8۷3 نفر مورد شناسایی قرار گرفتند که 
۶00 مورد اقدام قضائی از قبیل دستگیری، احضار، اخذ تعهد و حذف صفحه 

مجرمانه صورت پذیرفت.
رئیس پلیس فتا ناجا در خصوص اجرای طرح مقابله با قمار و شرط بندی 
در مدت مذکور گفت: بیش از 1۶ هزار ســایت در حوزه شــرط بندی و قمار 
مســدود و  یک هزار و ۷51 فقره پرونده قضائی در این رابطه تشکیل و یک 

هزار و 94۷ حساب بانکی شناسایی و مسدود شده است.
به گزارش پایگاه خبری پلیس مجید ضمن تشــکر و قدردانی از تعاملات 
صورت گرفته با رســانه ملی خاطرنشان کرد: یکی از اولویت های ماموریتی 
پلیس فتا در حوزه پیشگیری اجتماعی بوده و اطلاع رسانی و هشدار دهی به 
کلیه کاربران در خصوص جرایم حوزه سایبر با حمایت و پشتیبانی رسانه ملی 

در دستور کار این پلیس قرار دارد.
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 استقلال؛ قربانی اختلافات داخلی
 استقلال در شرایط خوبی قرار ندارد در واقع شش سال است که این تیم پرهوادار 
و پرافتخار حال و روز مساعدی ندارد، سازش کوک نیست و موفقیت ها مقطعی و 
زودگذر است، از جابجایی افراد در هئیت مدیره  تا تغییر مداوم مربیان همه و همه 
نشان می دهد ساختار غلط و غیر متعارف استقلال نیاز به یک دگرگونی و تحول 
اساسی دارد. البته جدا از این مسائل عدم صداقت و راستگویی در نزد مدیران باشگاه 

هم مزید بر علت شده تا هواداران استقلال در هول و ولای زیادی باشند.
اعتماد کردن به افراد در استقلال سخت شده و حتی شما نمیتوانید دو نفر از 
اعضای هئیت مدیره را پیدا کنید که روی یک موضوع خاص توافق نظر داشته باشند. 
بیشــتر افرادی که به عنوان عضوی از هئیت مدیره استقلال به این باشگاه اضافه 
شده اند در جریان واقعی اخبار نیستند و به نوعی به خاطر دیده شدن و حضور در 
ارکان مدیریت باشگاهی با ویژگی های استقلال آنان را جذب این حوزه کرده است 
و البته عدم پاســخگویی و بازخواست شدن پس از افتضاحات مدیریتی هم دلیل 

دیگری است تا هر کسی به خود اجازه دهد در استقلال مدیریت کند.
این افراد در ابتدای حضور خود در باشــگاه اســتقلال دم از تحول و دگرگونی 
می زنند و هواداران را به روزهای جدید و تازه ای در حوزه ی مدیریتی باشگاه نوید 
می دهند از وفاق و همدلیهای بی مانند بین مدیران می گویند و از تشکیل کارگروه 
های تخصصی برای ایجاد ساختارهای درست دم می زنند اما در عمل همان روش 
سنتی و ببلشو بازار همیشگی است حتی به مراتب ضعیف تر از سال های گذشته، 
سیر نزولی جایگاه مدیریت در استقلال در سال های اخیر اظهر من الشمس است 
شــما اگر دقت کنید به خوبی می بینید که در استقلال چه کسانی بوده اند و حالا 
چه افرادی همه کاره هســتند، زمانی مدیران باشگاه استقلال در حلقه ی اولیه ی 
مســئولان نظام قرار داشتند و امروز چه کسانی به عنوان مدیر در استقلال نقش 
آفرینی می کنند حتی بازیکنان هم برایشان تره خرد نمی کنند چون می دانند چگونه 

و از چه مسیری به استقلال آمده اند.
از جلساتی که در جاهای مختلف برگزار می شود به خوبی می توان فهمید که هر 
فردی در حال محکم کردن میخ قدرت و نفوذ خود در اســتقلال است.  از ائتلاف 
های پشــت پرده با برخی افراد صاحب اختیار تا نان قرض دادن به برخی مدیران 
وزارت ورزش همه و همه نشان دهنده ی فاصله ی عمیق بین اعضای هئیت مدیره 
استقلال است و دود این موضوع به چشم تیم استقلال می رود تا دعوای مدیران به 

دعوای هواداران با کادر فنی تبدیل شود.

 تمجید ویژه کاپیتان یووه از مهدی طارمی!
 بالاخره انتظارات به سر رسید و فردا شب احتمالا شاهد تقابل مهدی طارمی، 
ســتاره ایرانی پورتو با یوونتوس در لیگ قهرمانان و در کشور پرتغال خواهیم بود. 
مهدی طارمی در ماه های اخیر فرم فوق العاده ای داشــته و بارها با گلزنی های 
پیاپی و البته گرفتن پنالتی از حریفان تبدیل به تیتر یک نشــریات پرتغال شــده 
است. حالا فردا شب بی تردید این ستاره 28 ساله و ایرانی یکی از امیدهای اصلی 
پورتو برای فتح دروازه بیانکونری خواهد بود. اما جورجو کیه لینی، کاپیتان و مدافع 
باتجربه یوونتوس امروز در کنار آندره آ پیرلو در نشست خبری قبل از دیدار مقابل 
پورتو حضور یافته و به تمجید از کیفیت مهدی طارمی پرداخت. جورجو کیه لینی 

مدعی شد سبک بازی طارمی و مارگا را مطالعه کرده و از قدرت آنها باخبر است.
جورجو کیه لینی در این نشست گفت: »وقتی مشخص شد قرار است در لیگ 
قهرمانان به مصاف پورتو برویم، من بلافاصله شروع به مطالعه سبک بازی این حریف 
کردم. متوجه شدم که مارگا و مهدی طارمی دو مهاجم بسیار مهم این تیم هستند و 
آنها می دانند چگونه کنار یکدیگر بازی کنند. طارمی و مارگا هر دو بسیار خطرناک 
هستند. آنها در فضا بسیار خوب بازی کرده، اما همچنین روی ارسال ها و ضربات 
آخر نیز قدرتمند ظاهر می شود. مهدی طارمی هنگام حرکت هم با توپ در زمین 
چمن بسیار قدرتمند است. کرونا، اوتاویو و لوئیز دیاز نیز بازیکنان با کیفیتی هستند 

و ما نباید فضای لازم را برای حرکت این بازیکنان به آنها بدهیم.«

 مجیدی: امکان همکاری با ذوب وجود ندارد
فرهاد مجیدی از عدم توافق با باشگاه ذوب آهن برای هدایت این تیم خبر داد. 
مجیدی در رابطه با این که گزینه مربی گری باشــگاه ذوب آهن بوده اســت، گفت: 
»دوشــنبه هفته گذشته بعد از تماس مدیرعامل باشــگاه ذوب آهن برای مذاکره 
بــه اصفهان رفتم. خروجی جلســه با مهندس یزدخواســتی، عضو هیات مدیره 
ذوب آهن،مهندس کرمی، معاون کارخانه و مهندس فریدونی، مدیرعامل باشــگاه 
ذوب آهن مثبت بود و تا مرحله تنظیم قرارداد و توافق نهایی پیش رفتیم. او اضافه 
کرد: ضمن احترام و تشکر از مدیران محترم کارخانه و باشگاه ذوب آهن بابت حسن 
نظر و اعتمادی که داشتند، تصور می کنم به دلیل مسائل داخلی باشگاه در شرایط 
فعلی امکان همکاری وجود ندارد. لذا از این طریق برای این باشگاه قدیمی و اصیل 
آرزوی موفقیت دارم و مجددا از لطف و محبت مدیران کارخانه و باشگاه سپاسگزارم.

 با بردهای حداقلی تا کجا می توان پیش رفت؟
برد مقابل پیکان سومین برد متوالی یک بر صفر پرسپولیس بود و هر چند امید 
قهرمانی نیم فصل سرخ پوشــان را زنده نگه داشت، مشخص نیست که آنها با این 

پتانسیل هجومی بتوانند در پایان فصل هم روی سکوی اول باشند.
تنها برد پرگل پرسپولیس برتری سه بر صفر هفته چهارم مقابل شهر خودرو بود 
و شــش برد دیگر این تیم با حداقل اختلاف ثبت شده. پر تکرارترین نتیجه برای 
پرسپولیس در لیگ بیستم برد یک بر صفر است که چهار بار ثبت شده و این الگو 
برای تیمی که می خواهد برای پنجمین فصل متوالی قهرمان لیگ شــود، چندان 
مناسب به نظر نمی رسد. البته فوتبال اقتصادی در همه جای دنیا طرفدارانی دارد و 
شاید برخی گمان کنند که پرسپولیس با همین بردهای خفیف می تواند امتیازات 
کافی برای قهرمانی را جمع کند، ولی تجربه فوتبال نشان می دهد برای نتیجه گیری 
در درازمدت نمی توان روی برد با حداقل فرصت ها حساب کرد و هیچ تیمی نمی تواند 
امیدوار باشد که همیشه اتفاقات به نفعش رقم بخورد. پرسپولیس در برابر دفاع بسته 
پیکان فرصت های محدودی خلق کرد که نوراللهی با هوشیاری یکی از آنها را وارد 
دروازه کرد. با این حال پرسپولیس در برابر حریفی که در طراحی حملات کلاسیک 
تبحر بالایی ندارد هم نتوانست کنترل کامل بازی را در اختیار داشته باشد و چند 

بار تا آستانه دریافت گل تساوی پیش رفت.
محرومیت آل کثیر این نظریه را تقویت کرده که تمام مشکلات پرسپولیس به 
غیبت یک مهاجم گلزن برمی گردد، ولی تعداد موقعیت های این تیم هم به اندازه ای 
نیست که از یک تیم مدعی انتظار می رود. صعود پرسپولیس به رده دوم و عبور از 
استقلال، رقیب سنتی قطعاً هواداران را خوشحال می کند، ولی اگر کادر فنی به دنبال 
رسیدن به رتبه اول و حفظ این رتبه است، باید به فکر ارتقای کیفیت تیمش باشد.

در حال حاضر می توان گفت که سپاهان آماده ترین تیم لیگ برتر است؛ تیمی 
که مهاجمان آماده ای دارد، با 25 گل زده صاحب بهترین خط حمله لیگ است و 

مهم تر از آن در هر بازی فرصت های گل پرشماری می سازد.
فوتبال اقتصادی و بردهای خفیف به پرســپولیس کمک کرده که به یکقدمی 
قهرمانی نیم فصل برســد، ولی برای رقابت با تیم آماده ای مثل ســپاهان و حتی 
استقلال که ممکن است با تحول در کادر فنی یا ترکیب تیم دوباره به یک مدعی 
جدی تبدیل شود، این سبک مناسبی به نظر نمی رسد. مهدی ترابی از شروع نیم 
فصل دوم و آل کثیر از اواسط فروردین به خط حمله پرسپولیس اضافه می شوند و 
در آن صورت کادر فنی ابزار کافی برای ارائه فوتبال هجومی در اختیار خواهد داشت. 
اگر بردهای اقتصادی در نیم فصل اول قابل توجیه بود، با اضافه شدن این دو گلزن 
انتظار می رود که پرسپولیس به یک تیم تهاجمی واقعی تبدیل شود و بتواند در هر 

بازی فرصت های گل بیشتری بسازد. 

راه نجات فوتبال استفاده از افراد پاک است
پیشکســوت فوتبال می گوید راه نجات 
فدراســیون فوتبال از مشکلات، استفاده از 
افراد متخصص، پاک و فوتبالی در مدیریت 

فدراسیون فوتبال است.
ابراهیم قاســم پور، پیشکسوت فوتبال، 
دربــاره رویکردهای احتمالی فدراســیون 
فوتبال در چهار سال آینده اظهار کرد: خیلی 
از افراد شعار می دهند اما وقتی موفق نشدند 
می گویند، مشــکلات داشتیم و نتوانستیم 
برنامه هایمــان را اجرا کنیم. من مصاحبه 
آقای عزیــزی خادم را دیدم و امیدوارم که 
ایشان به حرف هایی که می زند عمل کند. 
نمی توانیم چهار ســال آینده را پیش بینی 
کنیم همینطور کاری هم شــروع نشده که 
دورنمای آن مشــخص باشد. حوادث آینده 
قابل پیش بینی نیست و ممکن است ریاست 
جدید فدراسیون عملکرد خوبی داشته باشد. 
عزیزی خادم تجربه مدیریتی خوبی دارد اما 
نمی دانم می تواند این تجربیات را در فوتبال 
پیاده کند یا خیر. زمان نشان خواهد داد که 

او چقدر اهل عمل است.
او ادامــه داد: مدیران قبلی اشــتباهاتی 
داشــتند که مسئولیت این اشــتباهات را 
نپذیرفتند. متاســفانه در کشور ما به سوء 
مدیریت ها رســیدگی نمی شود و در آخر 
مشــخص نمی شود آیا اشــتباهی صورت 
گرفته یا خیر و مقصر چه کسی بوده و باید 
مجازات بشود. مطمئنا فدراسیون مشکلاتی 
دارد از جمله بدهی های سنگین فدراسیون 

که برنامه ریزی را مخصوصا برای تیم ملی 
ســخت می کند. اگر پول نباشد مدیر نمی 
تواند کاری انجام دهد اگر فدراســیون پول 
داشــته باشــد می تواند مشکلات را درجه 
بندی کند به ترتیب به آنها رسیدگی کند. 
فوتبــال درآمدزایی چندانی ندارد و ممکن 
اســت حتی پول های فدراســیون در فیفا 
جوابگوی نیازها نباشــد. این مشکلات زیاد 
هســتند و دولت و کمیته ملــی المپیک 
باید برای حل این مشــکلات به فدراسیون 

کمک کنند. اگر عزیزی خادم بتواند حامی 
های مالــی خوبی بیــاورد و بتواند بودجه 
فدراســیون را به درستی مدیریت کند می 

تواند موفق باشد. 
همچنین یکی از منبع های خوب درآمد 
برای فوتبال، حق پخش تلوزیونی است اما 
نمی دانم مدیران جدید فدراســیون چقدر 
قــدرت دارند که حق پخش ها را از صدا و 
سیما بگیرند باید صدا و سیما را وادار کنند 
تا حق پخش ها به باشگاه ها و فوتبال برسد 

وگرنه مثل قبل فوتبال از این منبع درآمد 
محروم خواهد بود.قاســم پور در خصوص 
توقعات اهالــی فوتبال از روســای جدید 
فدراســیون گفت: توقع دارم شعار ندهند و 
به حرف هایی که می زنند عمل کنند. اگر 
احساس کردند نمی توانند به خوبی فوتبال را 
مدیریت کنند باید استعفا بدهند و میدان را 
به افرادی بسپارند که توانایی دارند. امیدوارم 
در این دوره از افراد متخصص و اهالی فوتبال 
استفاده کنند. باید جلوی فساد در فوتبال 

گرفته شود می بینیم که افرادی که شایسته 
هستند کنار گذاشــته می شوند و افرادی 
که شایســتگی ندارند در راس کار قرار می 
گیرند. می توان از اهالی فوتبال و متخصص 
در کارهای مدیریتی استفاده کرد. فردی که 
از بدنه فوتبال است و دانش و سواد لازم را 
دارد می تواند بازدهی خوبی داشته باشد از 
افرادی که توانایی مدیریت ندارند اما دانش 
فوتبالی دارند هم می شود در زمینه مشاوره 
اســتفاده کرد. امیدواریم در این چهار سال 
شــاهد اتفاقات خوبی باشیم.وی افزود: در 
جاهایی که لابی گری و واســطه زیاد است 
سخت می شود فساد را ریشه کن کرد. برای 
ریشه کن کردن فســاد نیاز به عزمی ملی 
داریم اما در حال حاضر این عزم را نمی بینم. 
در انتخابات فدراسیون دیدیم که خود اهالی 
فوتبال به فوتبال ظلم کردند. فقط 9 نفر به 
علی کریمی رای دادند که این کار از پشت 
خنجر زدن به فوتبال اســت. این نشان می 
دهد که خود فوتبالی ها با هم خوب نیستند. 
وقتی فوتبالی ها با هم این کار را می کنند 
نمی توان از بقیه انتظار داشت.وی در پاسخ 
به این سوال که فدراسیون فوتبال در پایان 
دوره چهارســاله ریاست فدراسیون باید در 
چه نقطه ای قرار بگیرد گفت: اگر ۶0 تا ۷0 
درصد مشکلات رفع و توقعات برآورده شوند 
و از افراد با دانش، با تدبیر و ســالم استفاده 
شــود می توانیم در پایان نمره قابل قبولی 

به فدراسیون بدهیم.

 
 

 
 

اینجا که »هیس« نشان می دادی...

نحوه قرعه کشی رقابت های کشتی 
المپیک اعلام شد

 به منشور المپیک و اساسنامه 
فدراسیون جهانی پایبندیم

 فوتسالی ها به فوتسالی ها رای 
ندادند

در مهم ترین مســابقه این هفته فوتبال پرتغال، پورتو با نتیجه مساوی 
بدون گل برابر اسپورتینگ لیسبون متوقف شد تا اختلاف 10امتیازی 2 
تیم در صدر جدول رده بندی حفظ شــود. پورتو با پیروزی در این بازی 
می توانســت فاصله اش با صدرنشــین را به ۷امتیاز کاهش بدهد اما این 
اتفــاق رخ نداد و طارمی هم با خراب کــردن یک موقعیت عالی گلزنی، 
نقش زیادی در توقف تیمش داشت. پس از این بازی اما مهاجم ایرانی با 
انتشار پستی روی صفحه شخصی اش از هواداران عذرخواهی کرد و قول 
داد تا آخر بجنگد؛ رفتاری که در رسانه های داخل ایران هم بازتاب داشت 

و خاطرات ناخوشایندی را برای پرسپولیسی ها تداعی کرد.
طارمی البته برای پرســپولیس بازیکن بســیار خوبی بود و آقای گلی 
در ایــن تیــم را هم تجربه کرد امــا به هر حال زیاد پیــش می آمد که 
موقعیت های خوب گلزنی را از دســت بدهد. حتی این هم اتفاق عجیبی 

نیســت اما طارمی در برابر هر نوع انتقادی نسبت به فرصت سوزی هایش 
بســیار خشک و نامناسب برخورد می کرد. پنالتی چیپ از دست رفته او 
در بازی مرحله گروهی لیگ قهرمانان آســیا برابر الریان قطر، نزدیک بود 

به حذف زودهنگام سرخپوشــان از این مسابقات منجر شود. با این حال 
وقتی شــمار اندکی از هواداران پرســپولیس روی سکوها به این تصمیم 
عجیب طارمی اعتراض کردند، او رو به آنها »هیس« نشــان داد. طارمی 
حتی بعد از جدایی از پرسپولیس هم با به سخره گرفتن آمار گلزنی پایین 

گادوین منشا در این تیم، به نوعی به همان انتقادها واکنش نشان داد.
حالا اما همین آقا مهدی با پورتویی ها بسیار مهربان تر شده است. کسی 
چه می داند؛ شــاید تیمی که مهاجم بوشهری را پیدا کرد و به سطح اول 
فوتبال رســاند، همین پورتو بود نه پرسپولیس! در هر صورت اصل ماجرا 
که مربوط به پیشــرفت فنی و غیرفنی طارمی می شود برای ما مطلوب و 
خوشایند است. کاش او روز به روز، درون و بیرون از زمین پخته تر شود. 
کاش اروپایــی برخورد کردنش فقط مال اروپا نباشــد و اینجا هم همین 

واکنش های حرفه ای قشنگ را تکرار کند.

با توجه به اعلام قبلی اتحادیه جهانی کشتی رنکینگ کشتی گیران در 
نحوه قرعه کشی رقابت های گزینشی المپیک تأثیرگذار خواهد بود.

 رنکینگ کشتی گیران در نحوه قرعه کشی رقابت های گزینشی المپیک 
تأثیرگذار است. بر این اساس با توجه به اعلام اتحادیه جهانی کشتی، دو نفر 
برتر هر وزن در رنکینگ اتحادیه جهانی، در بالا و پایین جدول مسابقات 

قرار می گیرند.
ملاک ارزیابی اتحادیه جهانی برای رنکینگ، مسابقات قهرمانی جهان 
در سال 2019، رقابت های قاره ای در سال 2020 و رقابت های رنکینگ 

ایتالیا در سال 2020 است.
بر این اساس با توجه به نظر اتحادیه جهانی به منظور برخورد نکردن 
کشتی گیران مطرح هر وزن به یکدیگر تا دیدار فینال، کشتی گیرانی که 
در مسابقات گزینشی المپیک  قاره ای و جهانی حضور می یابند بر اساس 

رنکینگ به شرح زیر قرعه کشی می شوند.
- 2 کشتی گیر برتر رنکینگ )اول و دوم( به ترتیب در بالا و پایین جدول 
هر وزن قرار می گیرند.- هر کشتی گیر حداقل باید در دو مسابقه از سه 
مسابقه رنکینگ شرکت کرده باشد.- در صورت مساوی شدن امتیازات، اول 
رتبه در جهانی 2019، سپس رتبه در مسابقات قاره ای 2020 و بعد از آن 

تعداد حضور در رویداد )حضور در 3 رویداد( ملاک خواهد بود.

 مهاجم پرسپولیس منتظر نامه فیفا
هافبک تیم فوتبال پرسپولیس منتظر نامه فیفا برای کسب مجوز بازی در مسابقات لیگ برتر فوتبال ایران است.باشگاه پرسپولیس با ارسال نامه به کمیته انضباطی فیفا مدعی پرداخت تمام و کمال مطالبات »ماریو بودیمیر« مهاجم پیشین 
و کُروات شده است و از این نهاد خواسته با توجه به عدم نامه نگاری وکیل این بازیکن، مجوز حضور سرخ ها در نقل و انتقالات صادر شود.فیفا نیز قرار است تا عصر فردا پنجشنبه درباره این پرونده اظهار نظر کرده و در صورت تایید پرداختی به 
این بازیکن مجوز حضور پرسپولیس در نقل و انتقالات زمستانی را صادر کند.باشگاه پرسپولیس به دلیل عدم لغو محرومیت خود نتوانست از مهدی ترابی در دیدار با سایپا استفاده کند و حضور او برای دیدار بعدی این تیم با صنعت نفت آبادان 
نیز نامشخص است.یحیی گل محمدی سرمربی پرسپولیس با توجه به آمادگی مطلوب ترابی از او در بازی با صنعت نفت استفاده کند اما همچنان منتظر صدور مجوز برای این بازیکن است. در صورتی که ترابی مجوز بازی برای تیمش را پیدا 

نکند امید عالیشاه که نقش موثری در پیروزی های اخیر این تیم داشته است در ترکیب می ماند تا برای این تیم بازی کند.

هیات ریسه، روسای هیات های استانی و کمیته های فدراسیون جودو 
در پیامی با تاکید بر التزام به منشــور المپیک از سوی فدراسیون جودو، 

پیروزی در دادگاه CAS را تبریک گفتند.
هیئت رئیسه فدراسیون جودو ، روسای هیئتهای جودو و کمیته های 
فدراســیون جودو در رابطه با صدور رای دادگاه CAS بیانیه ای را به شرح 

زیر منتشر کردند:
 جامعه جودو ایران ضمن تبریک پیروزی بزرگ تیم حقوقی در دادگاه 
حکمیــت ورزش )CAS( کــه موجی از شــادی ، نشــاط و امید را پس از 
یکسال ونیم تعلیق ناعادلانه در بین قهرمانان، ورزشکاران، مربیان، داوران 
و پیشکسوتان این رشته جذاب المپیکی ایجاد کرد، بر خود لازم می داند 
از حمایت های بی دریغ مقام عالی وزارت آقای دکتر سلطانی فر و رییس 
محترم کمیته ملی المپیک آقای دکتر صالحی امیری تقدیر نماید . نمایندگان 
جامعه جودو ایران ضمن التزام به منشور کمیته ملی المپیک و اساسنامه 
فدراسیون جهانی جودو بر احقاق حقوق حقه خود در مجامع بین المللی 
پافشاری نموده و در این راه از تصمیمات رییس فدراسیون جودو جمهوری 
اسلامی ایران حمایت قاطع می نماید تا با لطف خداوند سبحان و با برنامه 
ریزی و تلاشی مضاعف بار دیگر قهرمانی ها و افتخارات خود را در عرصه 

های بین المللی تکرار نماید. 

فوتســالی ها با اتحاد بیشتر می توانستند در مجمع انتخاباتی فدراسیون 
فوتبال، یک فوتسالی را به عضویت هیات رئیسه فدراسیون درآورند.

 حالا که چند روز از برگزاری انتخابات هیات رئیســه فدراسیون فوتبال 
گذشته فرصت مناسبی است تا آنالیزی بر آنچه فوتسالی ها در این انتخابات 
رقم زدند داشته باشیم. از مدت ها پیش تب انتخابات داغ بود و در این میان 
ثبت نام چهره های فوتســالی مثل صادق درودگر، حسین شمس، علیرضا 
جنتی، سعید نجاریان و ... برای حضور در هیات رئیسه این امید را زنده کرده 
بود که یک فوتسالی وارد هیات رئیسه فدراسیون فوتبال شود و به داد این 
رشته برسد اما در کمال ناباوری آرای این نفرات کافی نبود و شاهد بودیم 
که خود فوتسالی ها دوست نداشتند که کسی از آنها در هیات رئیسه باشد.

جدا از مدیران، مربیان و بازیکنان فوتسالی که حق رای داشتند نفراتی 
مثل علی طاهری رئیس هیات فوتبال اصفهان، هنرپیشه رئیس هیات فوتبال 
فارس، باجیوند رئیس هیات فوتبال قزوین، غفاری رئیس هیات فوتبال مرکزی، 
باقری رئیس هیات فوتبال قم و ... هم ســابقه فوتسالی داشته یا دارند و با 
جمع این آرا فوتسالی ها می توانستند با توافق، یک گزینه را از بین خود با 
2۶ رای وارد هیات رئیسه کنند که بیشتر از حد نصاب آرای هیات رئیسه 
در مرحله اول بود.شاید بهتر بود که فوتسالی ها در این برهه حساس اختلاف 

را کنار گذاشته و با هم متحد می شدند.

عضو پیشین تیم ملی کامپوند، نسبت به پرداخت 13 
میلیون از سوی کمیته ملی المپیک و فدراسیون تیروکمان 
بابت حق، حقوق و پاداش ۷ سال مدال آوری در قهرمانی 

آسیا و جهان، انتقاد کرد.
مریم رنجبر گفت پس از سه سال پیگیری های فراوان 
برای دریافت حقوق و پاداش مدال آوری در مسابقات آسیایی 
و جهانی، کمیته ملی المپیک طی تماس با من اعلام کردند 
که 13 میلیون بابت کل  مطالبات و حق و حقوقی که از سال 
89 تا 9۶ طلب داشتم به حساب فدراسیون واریز کردند تا 

به من پرداخت کنند.
وی افزود: کمیته ملی المپیک به من تاکید کرد که پس 
از دریافت این مبلغ باید نامه رسید خود را مبنی بر این که 
دیگر مطالبه ای از فدراسیون و کمیته ملی المپیک ندارم، 
سرباز برای افتخار آفرینی کشورم جنگیدم و پرچم کشورم حقوق پاداش مدال آوری من بعد از ۷ سال که همانند یک امضا کنم.رنجبر خاطرنشان کرد: آیا کل مطالبات و حق و 

را چندین بار در میادین آسیایی و جهانی به اهتزاز درآوردم، 
بعد از 3 ماه پیگیری باید 13 میلیون باشد، هر چند این مبلغ 

را نیز دریافت نکردم.
عضو پیشین تیم ملی کامپوند پیرامون این پرسش که 
چقدر سازمان ورزش شهرداری تهران به تعهدات خود در 
خصوص وی عمل کرده است، اظهار کرد: محسنی مدیرعامل 
سازمان ورزش شهرداری تمام وعده های خود را عملیاتی 
و در ابتدای امر کار اســتخدام من را در شهرداری درست 
کرد و قرار است به زودی زمینی را برای انجام فعالیت های 
تیروکمان در اختیار من قرار دهد.رنجبر در پایان گفت: اگر 
کل مطالبات و حق، حقوق و پاداش مدال آوری خود را طی 
۷ سال ورزش حرفه ای در تیروکمان محاسبه کنم چیزی 
حدود 200 میلیون می شود، در حالی که کمیته ملی المپیک 

و فدراسیون آن چیزی که حقم بود به درستی ادا نکردند.

۱۳ میلیون، حق و حقوق ۷ سال ورزش حرفه ای کماندار تیم ملی!
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مردم عزیز، غم آخرتون باشه!
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امام کاظم علیه السلام :
رَجَبٌ شَهرٌ عَظیمٌ یضُاعِفُ الّل فیهِ 

یِّئاتِ، مَن  الحَسَناتِ ویمَحُو فیهِ السَّ
صامَ یوَماً مِن رَجَبٍ تبَاعَدَت عَنهُ النّارُ 

مَسیرَةَ سَنَةٍ، ومَن صامَ ثلَاثةََ أیَاّمٍ 
وَجَبَت لهَُ الجَنَّةُ. 

رجب، ماه بزرگی است که خداوند، 
]پاداش[ نیکی ها را در آن، دو چندان 
و زشتی ها را در آن، محو می کند. هر 
کس یک روز از رجب را روزه بگیرد، 
آتش ]دوزخ[ به فاصلة یک سال راه 
از او دور می شود و هر کس سه روز 
را روزه بگیرد، بهشت برایش واجب 

می شود. 
کتاب من لا یحضره الفقیه: ج 2 ص 92 ح 1822

 دلار                           241,300 
یورو                          287,230 
 پوند انگلیس             345,420
 درهم امارات               68,280   
 لیر ترکیه                     32,900
 سکه امامی           107,600,000
 بهار آزادی          105,479,000
 نیم سکه               66,500,000

 ربع سکه                42,000,000 
 سکه گرمی             24,000,000

طلا
 و 

رز
ت ا
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 ق

فناوری
 دانشمندان صفحات پلاستیکی را با انرژی نور معلق کردند

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدیدی توانستند صفحات پلاستیکی را 
تنها با کمک انرژی حاصل از نور معلق نگه دارند. 

 University of(»به نقل از آی ای، پژوهشــگران »دانشــگاه پنســیلوانیا 
Pennsylvania( بــا به کار بردن انرژی حاصل از مجموعه ای LED در محفظه 
خالی، کاری کرده اند که دو صفحه پلاستیکی کوچک فقط با استفاده از نور، 

شناور بمانند.
اگرچه دانشــمندان پیشــتر نیز از این پدیده فیزیکی برای شناور کردن 
هواپخش های نامرئی در ابزارهای ریزسیال استفاده کرده بودند، هرگز جسمی 
که به اندازه کافی برای برداشتن بزرگ باشد، جا به جا نشده بود. همین موضوع، 

این پژوهش را به یک موفقیت بزرگ تبدیل می کند.
پژوهشگران توانستند صفحاتی از جنس مایلار)Mylar( را که قطر هر کدام 
به اندازه یک مداد بود، با کمک انرژی حاصل از نور معلق نگه دارند. این معلق 
شدن به خاطر انرژی حاصل از LED امکان پذیر شد که قسمت زیرین صفحات 
مایلار را گرم نگه می دارند. این موضوع، انرژی ذرات هوای زیر پلاســتیک را 

تامین می کند.
اگرچه ممکن است که این ایده کاملا انتزاعی به نظر برسد اما شاید بتوان 
از این فناوری برای یادگیری بیشتر در مورد مزوسفر استفاده کرد. بررسی این 
ناحیه مرتفع از جو بسیار دشوار است زیرا نمی توانیم به آن دسترسی داشته 
باشیم. فشار موجود در جو مریخ، به مزوسفر زمین شباهت دارد و نشان می دهد 
که مطالعه مزوسفر می تواند به توسعه فناوری های مربوط به مریخ کمک کند.

پژوهشگران به یک مدل نظری نیز مجهز شده اند که می تواند نحوه رفتار 
صفحات گوناگون شناور در جو را شبیه سازی کند. پژوهشگران اکنون با استفاده 
از این فناوری ها در حال توسعه یک سامانه پرواز هستند که می تواند حسگرهای 

کوچک را با استفاده از این فناوری معلق مبتنی بر نور، درون مزوسفر ببرد.
این ایده هنوز در مراحل ابتدایی خود به سر می برد. به گفته پژوهشگران، 
بســیاری از چالش های هواشناسی وجود دارند که باید پیش از به کار بردن 

چنین فناوری هایی برطرف شوند.

 چراغی که آب دریا را آشامیدنی می کند!
یک نورگیر نمک زدا که توسط »هنری گلوگائو« طراحی شده است، یکی 
از نامزدهای نهایی جایزه »طراحی لکسوس 2021« است که با انرژی پاک و 

بدون هیچ هزینه ای، آب دریا را قابل شرب می کند. 
 به نقل از آی ای، یک طراح به نام »هنری گلوگائو« یک نورگیر سقفی به 
شکل یک چراغ سقفی ساخته است که هم روشنایی را برای مناطق فقیرنشین 
و بی بهره از برق فراهم می کند و هم می تواند آب آشــامیدنی رایگان را برای 

ساکنان فراهم کند.
این طرح، انرژی خورشید را در روز برای روشنایی خانه ها در شب ذخیره 

می کند و همچنین با تقطیر آب دریا می تواند آب آشامیدنی فراهم کند.
 Solar Desalination(»این طرح موسوم به »نورگیر نمک زدای خورشیدی
 Lexus Design Award« یکی از نامزدهای نهایی کســب جایــزه )Skylight
2021« اســت که کاملًا منطبق با اصول طراحی و مهندسی برای آینده ای 
بهتر است. این نورگیر از ترکیبی از انرژی رایگان و فراوان خورشید و آب دریا 
برای ارائه خدمات اساسی به محله های فقیرنشین استفاده می کند و با انرژی 
پاک و بدون هزینه خورشید، هم روشنایی را به ارمغان می آورد و هم آب دریا 
را قابل شرب می کند. این نورگیر نمک زدای خورشیدی با تبخیر آب دریا از 
طریق انرژی خورشــید کار می کند. آب دریا در طول روز از طریق یک لوله 
به داخل این نورگیر کاســه ای شکل می رود و تابش خورشید این آب شور را 
تقطیر می کند و ســپس می توان از یک شیر که در پایین نورگیر تعبیه شده 

است، برای استخراج آب آشامیدنی استفاده کنند.
این نورگیر سپس در شب، از نمک به جا مانده از فرآیند تصفیه برای تولید 

بار الکتریکی و تأمین روشنایی استفاده می کند.
این طرح، ارزان، عملیاتی و کاربردی است که از منابع فراوان برای حل دو 

مشکل اساسی ساکنان محله های فقیرنشین استفاده می کند.
 Lexus Design Award این طرح یکی از شــش نامزد نهایی کسب جایزه
2021 اســت. »گلوگائو« رقابت سختی برای کسب این جایزه دارد، چرا که 
سایر طراحی ها نیز مانند یک سیستم خنک کننده مترو مبتنی بر سفال که 
از منبع باد تولید شــده توسط قطارها اســتفاده می کند و بی نهایت بار قابل 

استفاده است، قابل توجه هستند.

 به احتمــال 60 درصد استارشــیپ SN10 با موفقیت فرود 
خواهد آمد

اســپیس ایکس)SpaceX( ایــن هفتــه بعد از آن کــه دو ماموریت قبلی 
استارشیپ ها به انفجار ختم شد آخرین نمونه از موشک های استارشیپ خود 

را آزمایش می کند. 
به نقل از ایندیپندنت، استارشیپ SN10 که بر روی توانایی فرودش کار شده 
و آن را بهبود بخشیده اند از تاسیسات اسپیس ایکس در بوکاچیکا تگزاس به 
فضا خواهد رفت. ایلان ماسک )Elon Musk( مدیرعامل اسپیس ایکس می گوید: 
ارتقــای توانایی فرود SN10  بــه آن این امکان را می دهد که به احتمال ۶0 
 SN8 درصد فرودی موفقیت آمیز داشته باشد. پرواز در ارتفاع زیاد موشک های

و SN9 موفقیت آمیز بود اما پایان سفر آن ها فاجعه بار شد.
هردوی این موشک ها نشان دادند که اسپیس ایکس می تواند موشک ها را 
تــا ارتفاعی بیش از 10 کیلومتر بالا بفرســتد پیش از آن که برای یک فرود 
آیرودینامیکی کنترل شــده تغییر جهت بدهند. هردوی آن ها مانور پیچیده 

چرخش برای فرود را انجام دادند اما هیچ کدام موفق به اتمام آن نشدند.
شرکت اسپیس ایکس پس از ماموریت SN9 گفت: این آزمایش ها همگی 
برای بهبود دانسته های ما و توسعه ی سیستم حمل و نقل فضایی چندبار مصرف 
است که بتواند انسان ها و محموله ها را به سفرهای بین سیاره ای طولانی مدت 

ببرد و به انسان در بازگشت به ماه و سفر به مریخ و فراتر از آن کمک کند.
این آزمایش تنها دو هفته بعد از آزمایش استارشیپ SN9  و کمتر از 10 

هفته پس از آزمایش استارشیپ  SN8 انجام خواهد گرفت.
ایــن آزمایش ها زمانی ســرعت گرفت که ایلان ماســک بــه کارمندان 
اســپیس ایکس گفت که توسعه ی فضاپیماهای مربوط به مریخ را در اولویت 
سایر ماموریت ها مثل استارلینک قرار دهند. این میلیاردر امیدوار است بتواند 
اولین انسان را در اوایل سال 2024 توسط موشک استارشیپ به مریخ بفرستد 
و همچنین امیدوار اســت بتواند با تولید انبوه در این صنعت راهی امن برای 

رفت آمد بین دو ســیاره ایجاد کند. اگر این آزمایش ها موفیت آمیز باشند و 
سرمایه کافی وجود داشته باشد اسپیس ایکس می تواند سالانه 100 استارشیپ 
تولید کند و در طول دهه ی آینده نسل بعدی موشک ها را با هزاران موشک 
تشکیل دهد. ماسک بارها در مورد علاقه اش به سفر به مریخ صحبت کرده 
و همچنین دوســت دارد تا برای اطمینان از بقای بشــر یک جامعه در این 
سیاره ی سرخ تشکیل دهد. اسپیس ایکس هنوز تاریخ دقیق پرتاب SN10 را 
اعلام نکرده اســت اما آزمایش های قبلی به دلایل جوی و موضوعاتی مربوط 

به سازمان هوانوردی فدرال به تاخیر افتاده بودند.
راه های منتهی به شــهر کمرون هنوز بســته نشــده اند زیرا پیش از آن 
اسپیس ایکس باید آزمایشی ثابت بر روی موتورهای رپتور موشکش انجام دهد.

به گفته ی »Nasa Space Flight« استارشــیپ SN11 در حال ســاخته 
شدن است و ساخت این نمونه های اولیه حداقل تا SN18  پیش خواهد رفت.

 آزمایش پوشش ضد میکروبی »بوئینگ« در فضا 
فضانوردان مستقر در ایستگاه فضایی بین المللی در حال آزمایش پوشش 
ضد میکروبی طراحی شــده توسط شــرکت »بوئینگ« هستند که می تواند 

باکتری ها و ویروس کرونا را از بین ببرد. 
 )ISS(به نقل از دیلی میل، فضانوردان حاضر در ایستگاه فضایی بین المللی 
در حال انجام آزمایشــاتی بر روی پوشش سطحی ضد میکروبی هستند که 
برای مقابله با باکتری ها و ویروس ها از جمله ویروس کرونا طراحی شده است.

این پوشــش که توسط شرکت »بوئینگ« و »دانشگاه کوئینزلند« ساخته 
شده، قبل از پرتاب بر روی اشیا یک هواگرد قرار می گیرد.

برای تقویت رشد میکروبی، فضانوردان تقریباً هر روز اشیا را لمس می کنند تا 
میکروب هایی را که به طور طبیعی روی پوست انسان وجود دارد به آنها منتقل 
کنند.این پوشش در ابتدا برای در امان ماندن فضانوردان از باکتری های میان 
سیاره ای طراحی شده بود اما فرمول آن پس از شیوع ویروس کرونا اصلاح شد.

ایستگاه فضایی بین المللی مکانی است که دانشمندان در آن قادرند عملیاتی 
که انجام آن در زمین امکان پذیر نیست را به دلیل محیط ریزگرانش در آنجا 

به راحتی انجام دهند.
ناسا در بیانیه ای در این باره گفت: برخی از میکروب ها ویژگی ها را در جاذبه 
ریزگرانــش تغییر می دهند که این موضوع می تواند خطرات جدیدی را برای 
سلامتی فضانوردان و سیستم های فضاپیما و همچنین امکان آلودگی را برای 

سایر اجرام سیاره ای ایجاد کند.
این آزمایشات«پوشــش ضــد میکروبی واکنش دهنده محیط زیســت 
 )Boeing Environment Responding Antimicrobial Coatings(»بوئینــگ
نام دارد و طی آن این شرکت چند شی موجود در هواپیما را که نیمی از آنها 

با پوشش و نیمی بدون پوشش بودند را به فضا ارسال کرد.
این اشــیا شــامل ســگک صندلی هواپیما، پارچه صندلی های هواپیما و 

کمربندهای ایمنی و قسمت هایی از دسته صندلی و یک میز کوچک است.
»مایک دلانی«)Mike Delaney( مدیر ارشد ایمنی هوافضا بوئینگ گفت: 
در حالی که آزمایش در مدار و روی زمین ادامه دارد ما از نتایج اولیه ترکیب 

شیمیایی ضد میکروبی خوشحال هستیم.
در ابتدا این پوشش برای محافظت از فضانوردان در حین انجام مأموریت های 
فضایی ســاخته شد اما پس از شیوع ویروس کرونا محققان فرمول را اصلاح 

کردند تا ویروس کووید-19 را مورد هدف قرار دهد.
با این حال همانطور که انسان ها قصد رفتن به ماه و مریخ و سفر به سایر 
اجرام ســیاره ای با میکروارگانیسم های زمین را دارند، این پوشش می تواند از 

آسیب میکروبی سیستم های فضاپیما جلوگیری کند.
با استفاده از فرمول اصلاح شده، این آزمایشات می تواند به آنها امکان استفاده 
از پوشش در کابین هواپیما، بخش های مراقبت های بهداشت، محیط های آماده 

سازی غذا، حمل و نقل عمومی و سایر مکان های عمومی را بدهد.
پروفســور »مایکل مونتیرو«)Michael Monteiro( از انستیتوی مهندسی 
زیستی و فناوری نانو در استرالیا گفت: پس از سال ها تلاش و پیشرفت حال 
مشــاهده تحقیقات مان در فضا بسیار هیجان انگیز است. هدف اصلی توسعه 
پوشش ضد میکروبی، محافظت از ماموریت های فضایی بود. پس از شیوع این 
بیماری ما فرمول پوشش را اصلاح کردیم تا اگر ویروس کووید-19 در سطحی 

از زمین وجود داشته باشد، آن را نیز مورد هدف قرار دهیم.
از حالا تا اواســط سال 2021 ، فضانوردان تقریباً هر روز پوشش  مذکور 
را لمس خواهند کرد. چند ماه دیگر نیز نمونه ها برای ســنجش اثربخشی به 

زمین بازگردانده خواهند شد.

 ترکیباتی که بقای عمر افراد مبتلا به سرطان پیشرفته کلیه 
را تضمین می کنند

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدیدی دریافته اند که ترکیب برخی از 
داروها می تواند به بقای عمر افراد مبتلا به بیماری پیشرفته کلیه کمک کند. 
به نقل از ســاینس دیلی، یکی از پژوهشــگران »موسســه ســرطان دانا 
فاربر«)Dana-Farber Cancer Institute( با گزارش فاز ســوم از یک آزمایش 
بالینی گفت: بیماران مبتلا به سرطان پیشرفته کلیه که یک داروی هدفمند 
ترکیب شــده با عامل ایمنی درمانی را دریافت کردند، نسبت به بیمارانی که 
با داروی استاندارد تحت درمان قرار گرفته بودند، بقای طولانی تری داشتند.

در مقاله این پژوهش آمده است: میزان بقا نشان می دهد که یک مهارکننده 
ایمنــی به همراه یک داروی مهارکننده کینــاز، در درمان بیماران مبتلا به 

»کارسینوم سلول کلیوی«)Renal cell carcinoma( پیشرفته، اهمیت دارد.
نتایج فاز سوم پژوهش نشان داد که ترکیب تشکیل شده از داروی موسوم 
به »لنواتینیب«)Lenvatinib( که مهارکننده کیناز است و پروتئین هایی را که 
در تشکیل رگ های خونی تامین کننده تومور نقش دارند، هدف قرار می دهد، 
با داروی موسوم به »پمبرولیزومب«)Pembrolizumab( که به سیستم ایمنی 
در حمله به سرطان کمک می کند، مزایای قابل توجهی دارد. گروه دیگری از 
 )Everolimus(»بیماران، ترکیبی از لنواتینیب و داروی موسوم به »اورولیمس

که پروتئین »mTOR« را هدف قرار می دهد، دریافت کردند.
داروی مورد مقایســه، »ســانی تینیب«)Sunitinib( بود که چندین کیناز 
را هدف قرار می دهد و درمان اســتانداردی برای بیماران مبتلا به ســرطان 
پیشرفته کلیه محسوب می شود. گزینه های استاندارد مراقبت در حال حاضر 
درمان با مهارکننده ها را در بر می گیرد. ترکیب مهارکننده ها در مقایســه با 
سانی تینیب، نتایج بهتری را برای بیماران مبتلا به سرطان پیشرفته کلیه به 

همراه داشته است.

اولین خودروی پرنده جهان که هم قادر است با سرعت 1۶0 کیلومتر در ساعت 
در ارتفاع سه کیلومتری از سطح زمین پرواز کند و هم می توان آن را در جاده و 

بزرگراه راند، از اداره هوانوردی فدرال آمریکا)FAA( مجوز گرفت. 
 به نقل از دیلی میل، رویای رســیدن به خودروهای پرنده یک گام دیگر به 
واقعیت نزدیک شد، چرا که اداره هوانوردی فدرال آمریکا)FAA( به یک هوانورد 
هیبریدی که می تواند با ســرعت 1۶0 کیلومتر در ســاعت در ارتفاع زیاد پرواز 

کند، مجوز داده است.
شرکت »ترافوجیا«)Terrafugia( گواهینامه پرواز خودروی پرنده خود موسوم 
به »ترافوجیا ترنزیشن«)Terrafugia Transition( را از FAA دریافت کرده است تا 

چراغ سبزی برای پرواز آن باشد.
یک نسخه با قابلیت پرواز از این خودروی پرنده در حال حاضر در دسترس 
خلبانان و مدارس آموزش خلبانی اســت، اگر چه حدود یک ســال دیگر طول 
می کشد تا برای استفاده عمومی مجوز بگیرد، چرا که هنوز باید استانداردهای 

ایمنی را اخذ کند.

راننده-خلبان هــای این خودروی پرنــده می توانند در کمتر از یک دقیقه از 
حالت پرواز به حالت رانندگی دربیایند و این خودروی پرنده را در فرودگاه های 
کوچک یا بزرگراه ها فرود بیاورند. شــرکت سازنده امیدوار است که مجوز تولید 

این خودروی پرنده با ظرفیت دو سرنشین را برای سال 2022 دریافت کند.
گفتنی است که علاقه مندان به نشستن پشت این خودروی پرنده هم گواهینامه 
رانندگی و هم به گواهینامه خلبانی احتیاج دارند. این شــرکت چینی به شدت 
به تحویل این خودروی پرنده با بال های جمع شونده که هم می تواند در جاده ها 

رانده شود و هم در آسمان پرواز کند، خوشبین است.
ابتدا نوید داده شــد که این خودروی پرنده در سال 2015 آماده خواهد شد 
اما سپس تا 2018 و بعد تا 2019 به تعویق افتاد و اکنون اعلام شده است که 

برای سال 2022 آماده فروش خواهد بود.
»کوین کولبرن« مدیر »ترافوجیا« تلاش های طاقت فرســای تیمش را طی 
این یک ســال شیوع بیماری کووید-19 ستود. وی گفت: تیم ما متمرکز باقی 
ماند، سیستم کیفی ما را بهبود بخشید، جنبه های مهم طراحی را تکمیل کرد، 
خودروی پرنده را ســاخت، 80 روز آزمایش پرواز را انجام داد، 150 ســند فنی 

تحویل داد و ممیزی FAA را با موفقیت پشت سر گذاشت.
این خودروی پرنده مجهز به یک موتور 100 اسب بخاری با حداکثر سرعت 
پرواز 1۶0 کیلومتر در ســاعت و برد حدود ۶50 کیلومتر در هر پرواز در ارتفاع 
سه کیلومتری است. موتور پروازی این خودروی پرنده را می توان با بنزین سوپر 
یا ســوخت 100LL هواپیما پر کرد، در حالی که موتور حالت رانندگی آن یک 
موتور هیبرید-الکتریکی است. از ویژگی های دیگر آن می توان به ترمزهای دیسکی 
هیدرولیک در هر چهار چرخ، اتاق از جنس فیبر کربن سخت و یک چتر اشاره کرد.

وزن این وسیله نقلیه تقریباً 590 کیلوگرم و طول بال آن حدود هشت متر 
است. همانطور که گفته شد بال های این خودروی پرنده قابلیت جمع شدن دارند 

تا امکان رانندگی در جاده و نگهداری آسان در پارکینگ برای آن فراهم شود.

اولین مجوز پرواز برای یک خودروی پرنده صادر شد

ابداع کلاف رباتیک با الهام از رفتار کرم ها

دانشــمندان در نظریه جدیدی مطرح کرده اند که ستاره های دنباله داری که 
توسط میدان گرانشی سیاره ی مشتری از مدار خارج شده اند، احتمالا عامل انقراض 
دایناسورها بوده اند.   به نقل از فیز، برخورد یک جرم آسمانی با زمین که ۶۶ میلیون 

سال پیش اتفاق افتاد، تاریخ را برای همیشه تغییر داد.
چیکشــلوب)Chicxulub( که یک جرم آسمانی است پس از برخورد به زمین 
دهانه ای در نزدیکی ســواحل مکزیک از خود برجای گذاشت. قطر این دهانه 93 

مایل)150 کیلومتر( و عمق آن 12 مایل)20 کیلومتر( است.
تاثیر فاجعه بار این برخورد باعث انقراض ناگهانی و بزرگ دایناســورها شــد و 
علاوه بر آن باعث از بین رفتن سه چهارم گونه های گیاهی و حیوانی روی زمین 
شد. اما سوال اینجاست: منشا این سیارک یا ستاره ی دنباله دار چه بوده و چرا به 

زمین برخورد کرده است؟
 Harvard(اکنون دو محقق از مرکز اخترفیزیک دانشگاه هاروارد و اسمیتسونیان

Smithsonian &( معتقدند که پاسخ این سوال را یافته اند.
ســراج و لوئب با استفاده از تجزیه و تحلیل های آماری و شبیه سازی گرانش 
محاســبه کردند که بخش مهمی از ستاره های دنباله دار با دوره ی تناوب طولانی 
از ابر اورت)Oort cloud( که کره ای یخی اســت و از بقایای سیارات تشکیل شده 
و در لبه ی بیرونی منظومه ی شمسی قرار گرفته نشات می گیرند. این ستاره های 

دنباله دار می توانند توسط میدان گرانشی سیاره ی مشتری از مدار خارج شوند.
ســراج که در حال تحصیل در مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد در رشته 
اخترفیزیک است می گوید: »مشتری« که عظیم ترین سیاره ی منظومه ی شمسی 
است ستاره های دنباله دار را به سمت مدار پرتاب می کند و باعث می شود به شدت 
به خورشــید نزدیک شــوند. در طی گذر نزدیک از کنار خورشید این ستاره های 
دنباله دار که به آن ها سانگریزر)sungrazers()آفتاب گیر( نیز گفته می شود نیروی 
جذر و مدی بسیار قوی را تجربه می کنند که باعث می شود این اجرام قطعه قطعه 
شده و قطعات آن ها مثل گلوله به اطراف پرتاب شود. سراج می گوید در طول گذر 
از کنار خورشید ستاره های دنباله داری که به خورشید نزدیک ترند کشش گرانشی 

بیشتری را تجربه می کنند، نیروی جذر و مدی در سراسر جرم پخش می شود و 
پدیده ی اختلال جذرومدی)tidal disruption event( اتفاق می افتد که باعث تکه 
تکه شدن اجرام می شود. قطعات این اجرام در راه بازگشت به سمت »ابر اورت« 
ممکن است با زمین برخورد کنند. بر طبق نظریه ی سراج و لوئب احتمال برخورد 
ستاره های  دنباله دار با تناوب طولانی به زمین 10 برابر بیشتر می شود و همچنین 

20 درصد این نوع ستاره های دنباله دار تبدیل به »سانگریزر« خواهند شد.
این دو محقق می گویند که نظریه جدید آن ها شــامل سن چیکشلوب ها نیز 
می شود و توضیحات رضایت بخشی در مورد منشا آن ها و سایر اجرامی که به زمین 
برخورد می کنند ارائه می دهد. لوئب می گوید: مقاله ی ما مبنایی برای توضیح علت 
وقوع این اتفاق ارائه می کند. در حقیقت ما می گوییم که اگر جرمی را که در نزدیکی 
خورشید قرار دارد خرد کنید احتمال برخورد آن به زمین بالا می رود و می تواند 

برخوردی ایجاد کند مانند آن که باعث انقراض دایناسورها شد.
شواهد موجود در دهانه ی چیکشلوب  حاکی از آن است که مواد تشکیل دهنده ی 
این سنگ کندریت کربن دار بوده است. نظریه سراج و لوئب شاید بتواند علت این 

ترکیب غیرعادی را توضیح دهد.

دانشمندان سرانجام علت انقراض دایناسورها را فهمیدند

دانشــمندان اصولی را که در کرم ها مشاهده کردند، روی کلاف های رباتیک 
کوچک متشکل از »ذرات فعال هوشمند« اعمال کردند. 

 به نقل از آی ای، محققان موسســه فناوری »جورجیــا« ربات هایی را ابداع 
کرده انــد که رفتار جمع گلوله ای کرم های ســیاه را تقلید می کند و می تواند به 
فناوری رباتیک کمک کند تا ربات های انبوهی را که یک کار پیچیده را به شکل 

گروهی انجام می دهند، بسازند.
یک مطالعه جدید توسط دانشمندان موسسه فناوری »جورجیا« توضیح می دهد 
که چگونه کرم ها به طور خودکار ســازماندهی می شوند تا مانند یک ماده فعال 
درهم تنیده عمل کنند. محققان رفتارهای شگفت آور جمعی این کلاف های کرمی 
را روی ربات های ساده اعمال کردند و آنها را قادر به تکامل حرکتی خود کردند.

کرم های سیاه به ایجاد »کلاف های کرمی«)worm blobs( که مانند یک جرم 
مایع و تغییر شکل دهنده است، مشهور هستند که شبیه به یک موجود از یک 
سیاره دیگر است.محققان دریافتند که تشکیل این کلاف ها به صورت جمعی از 
کرم هــا به صورت فردی در برابر تهدیداتی مانند گرمای بیش از حد و خشــک 

شدن محافظت می کند.
»ســعد باملا« استادیار دانشکده شیمی و مهندسی زیست مولکولی موسسه 

فنــاوری جورجیا می گوید: ما اکنون از طریــق مدل های ریاضی و آزمایش های 
بیولوژیکی نشــان داده ایم که تشــکیل این کلاف ها نوعی تصمیم گیری جمعی 
اســت که این کرم ها را قادر می ســازد تا در برابر خشک شدن مقاومت کنند و 

بیشتر زنده بمانند.
وی افزود: ما همچنین نشان دادیم که آنها می توانند با هم حرکت کنند. این 
یک رفتار جمعی است که در موجودات دیگری که در مقیاس کلان می شناسیم، 

دیده نشده است. 
محققان دریافتند که کرم ها به منظور دستیابی به این حالت کلافی، در هم 
می تنند و به نوعی خود را به هم می بافند که این کار به آنها امکان می دهد وظایفی 
را که یک کرم تنها قادر به انجام آنها نیست، به صورت دسته جمعی انجام دهند.

دانشمندان موسسه فناوری جورجیا اصولی را که در این کرم ها مشاهده کردند، 
روی کلاف های رباتیک کوچک متشکل از »ذرات فعال هوشمند« مشتمل بر شش 

ربات چاپ سه بعدی شده با دو بازو و دو حسگر نوری اعمال کردند.
یک محفظه مشبک و پایه ها به ذرات فعال هوشمند اجازه داد تا مانند کرم ها 
در هم پیچیده شوند و به محققان اجازه داد تا چندین رفتار و حرکت جمعی را 

در آنها آزمایش کنند.
»یاسمین اوزکان-آیدین« از محققان این مطالعه گفت: ربات ها بسته به شدت 
نور، سعی می کنند از نور دور شوند. آنها رفتاری فوری انجام می دهند که شبیه 

همان چیزی است که ما در کرم ها مشاهده کردیم.
وی خاطرنشان کرد که هیچ ارتباطی بین این ربات ها وجود ندارد و گفت: هر 
ربات در حال انجام کارهای خود به صورت غیرمتمرکز است و ما فقط با استفاده 
از فعل و انفعالات مکانیکی و جاذبه ای که هر ربات نســبت به شدت نور داشت، 

توانستیم ایم کلاف رباتیک را کنترل کنیم.
ایــن مطالعه نمونــه جدیدی از چگونگی الهام گرفتــن از دنیای طبیعی در 
صنعت رباتیک اســت و همچنین ویترین دیگری از روش هایی است که ممکن 
است روزی از دسته ربات ها برای مقابله با مشکلات در دنیای واقعی با بهره وری 

بیشتر انرژی استفاده شود.


